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PETDESET LET 
EVROPE

■ Pred dnevi je Evropa slavila 50-letnico 
znanega dokumenta, ki ga je sestavil veliki francoski državnik 
in takratni zunanji minister ter eden izmed očetov nove evrop
ske skupnosti - Robert Schuman. Skupno z ljudmi, kot so bili 
Konrad Adenauer, Alcide De Gasperi, Jean Monnet, Paul-Hen- 
ri Spaak in drugi, je namreč položil temelje tej novi naddržavni 
in nadnarodni skupnosti.

9. maja 1950 je  takratni francoski minister Robert Schu
man v posebnem dokumentu predlagal vladi Nemške zvez
ne republike novo ekonomsko povezavo obeh držav, pa tudi 
vseh evropskih drugih dežel, ki bi sprejele ta načela. Osnovna 
zamisel francoskega ministra je bila ustanovitev skupne poli
tike na področju izkoriščanja premoga in jekla (torej čisto 
specifične gospodarske dejavnosti). In na tej podlagi je nato 
nastala Evropska premogovna-jeklarska skupnost, znana tudi 
pod kratico CECA. To je bila prva podobna meddržavna usta
nova zlasti v Evropi in v sodelovanju dveh zgodovinskih na
sprotnic, Francije in Nemčije. Od tu do današnje Evropske 
unije je seveda po t še zelo dolga, vendar je prav v tem Schu- 
manovem predlogu že zajeto bistvo vsega kasnejšega evrop
skega združevanja. Zanimivo, da je prav v teh dneh sedanji 
nemški zunanji minister Joschka Fischer predlagal ustanovi
tev nekake Evropske federacije z neposredno izvolitvijo njene
ga predsednika.

V čem pa je  bila glavna misel Schumanovega načrta? Oglej
mo si glavne točke iz uvoda tega zgodovinskega dokumenta. 
Ne pozabimo predvsem, da je to pomenilo nekaj popolno
ma novega v mednarodnih odnosih. Poglejmo sedaj nekaj 
odlomkov iz te deklaracije: “Svetovni m ir se ne bo ohranil 
drugače kot z ustvarjalnimi napori... Doprinos, ki ga organizi
rana in življenjska Evropa lahko daje civilizaciji, je  nenado
mestljiv za ohranitev miroljubnih odnosov. Francija že več 
kot 20 let dela kot pobudnik združene Evrope in je vedno 
imela za glavni cilj delati za mir. Evrope še ni, imeli smo voj
no. Evrope pa ne moremo zgraditi naenkrat, niti ne bo v ce
loti oblikovana na en mah. Nastala bo iz konkretnih uresni
čitev, ki naj postavijo za osnovo dejansko solidarnost. Pove
zava med narodi pa predpostavlja odpravo stoletnih nasprot- 
stev med Francijo in Nemčijo... V tem duhu francoska vlada 
predlaga združitev francosko - nemške proizvodnje premoga 
in jekla pod skupno Visoko oblastjo in v okviru organizacije, 
h kateri lahko pristopijo druge evropske dežele."

Zgoraj omenjeni stavki francoskega državnika že dovolj 
jasno opredeljujejo začeto pot evropskega združevanja. Da
nes smo priča novim izzivom in novim potezam Evropske 
unije. Zlasti je  danes pomembna skorajšnja vključitev vanjo 
držav srednje in vzhodne Evrope, med njim i v prvi vrsti Slove
nije.

Ob koncu še zapis ob robu. Leta 1958 sem še kot univer
zitetni študent obiskoval v Parizu poletne tečaje na tamkaj
šnjem Katoliškem inštitutu (Institut Catholique). STRAN 2

ANDREJ BRATUŽ

B E A T IF IK A C IJ A  IN  PA P E Ž E V O  R O M A N JE

SPOROČILO FATIME
DANIJEL DEVETAK

Sv. oče Janez Pavel II. pu
šča za sabo v zgodovinskem 
svetem letu 2000 velika zna
menja. Potem ko je sredi me
seca marca presenetil svet 
vernih in nevernih s petkrat 
izrečenim "nikdar več" in na 
začetku maja v rimskem Ko- 
loseju dvignil vsem v zgled 
palme milijonov mučencev, 
žrtev sodobnih ideologij, je 
prejšnjo soboto, 13. maja, v 
portugalskem mestu Fatima 
podelil čast oltarja dvema 
otrokoma, ki sta se na isti dan 
pred 83 leti kot revna pas
tirčka pogovarjala z "Gospo 
v belem". Sam dogodek je bil 
več dni prisoten na prvih 
straneh svetovnih časopisov, 
in to niti ne toliko zaradi ma
lih Jacinte in Francisca, ki sta 
se pridružila trumam blaže
nih, kolikor zaradi napovedi, 
ki jo je po svečanem slavju 
uradno izrekel v papeževem 
imenu državni tajnik Sv. se
deža kard. Angelo Sodano: 
v kratkem bo t.i. tretja fatim- 
ska skrivnost razkrita v celo
ti. Sveti oče je s preudarno 
odločitvijo, da se po 80 letih 
v pravem času le razodene 
besedilo, ki so ga mnogi do
mišljavo povezovali s kata
strofalnim i vizijami konca 
sveta, še enkrat presenetil ne 
samo vernike, ampak tudi 
cerkvene dostojanstvenike in 
najožje sodelavce, saj mu je 
"fatimska zgodba" na pose
ben način napisana na kožo.

Na tem 92. pastoralnem 
potovanju je z velikim pogu
mom pokazal, s kolikšno in
tenzivnostjo doživlja geslo 
svojega 22-letnega papeže- 
vanja, ki dosega v letu velike
ga jubileja svoj vrhunec. Tudi 
po besedah državnega tajni
ka -, ki je omenil, da govori 
tretja fatimska skrivnost v pri
spodobah o boju ateističnega 
sistema proti Cerkvi, o križe
vem potu pričevalcev vere in
o škofu v belem, ki hodi za 
križem sredi trupel mučen
cev in pade pod strelom kot

mrtev -, lahko še globlje za
slutimo domet zaupanja in 
predane ljubezni, ki ju goji 
slovanski papež na Petrovem 
stolu do Matere Božje. Ved
no bolj postaja "ves njen", saj 
ga je njena roka rešila smrti 
v atentatu na Trgu sv. Petra 
pred 19 leti. Če je za never
ne in skeptike kamen spotike 

i že v tem, da sta se prvo vide
nje v Fatimi in atentat na Ja
neza Pavla II. zgodila na isti 
dan (13.5.1917-13.5.1981) 
in daje med zgodbo treh pa
stirčkov in življenjem svete
ga očeta še več skrivnostnih 
skupnih točk, je zanje lahko 
prav tako pohujšljivo tudi 
dejstvo, da je Cerkev kot edi
na dvatisočletna ustanova 
postavila za zgled verujočim 
devetletnega fantka in se
demletno deklico, ki sta bila 
sploh nepismena in sta - po 
napovedi "lepe Gospe" - umr
la dve oziroma tri leta kas
neje. Cerkev ni nikdar progla
sila za blaženega človeka sa
mo zato, ker bi se mu prika
zala Marija, ampak zato, ker 
meni, da je oseba živela e- 
vangelij z junaško mero kre
posti. Komu pa je dano vide
ti in slišati nebeška bitja, če 
ne prav otrokom, ki s prozor- 

: no čistimi očmi in srci gle
dajo na vsak kamen in drevo 
kot na čudež življenja?

Prav velika množica otrok, 
ki jih ima sv. oče posebno 
rad, je sprejela gosta v petek 
zvečer na letališču v Lisboni. 
Mož v belem jih je blagoslav
ljal in očetovsko nežno božal, 

i zlasti bolne. Kmalu nato je 
stopil pred kip fatimske Ma
tere Božje in opravil prvo ve
liko gesto svojega osebnega 
romanja: k nogam milostne 
podobe je v tihi in hvaležni 
molitvi položil zlati prstan, ki 
mu ga je na dan izvolitve za 
Petrovega naslednika poda
ril kard. Wyszynski, v škrlat 
odeti dostojanstvenik, ki mu 
je v znanem objemu prero
koval, da bo popeljal Čerkev 
v tretje tisočletje. V soboto, 
13. t.m., se je zbrala na veli
kem trgu pred baziliko v Fa
timi oceanska množica ver
nikov, ki so prišli na kraj m i
losti z vsega sveta. Po oce
nah organizatorjev jih je bilo 
okoli šeststo tisoč. Papež se 
je pred mašo ustavil na gro
bu Jacinte in Francisca Mar
ta, nato pa se na kratko srečal 
s 93-letno Lucijo, tretjo pa
stirico, ki je kmalu po smrti 
bratrančkov stopila v samo
stan in oddala Vatikanu Ma
rijina sporočila. "To je izred
no pomemben dan za Por
tugalsko in za ves svet," je iz
javila ganjena pred slavjem.

STRAN 3

KAJ SE 
SKRIVA 
ZA TEM?

Deželni svet Furlanije-Ju- 
lijske krajine je  10. maja z o- 
dobritvijo amandmaja usta
novil Instituta, katerih nalo
ga je  usklajevati vse ukrepe v 
korist slovenske in nemške na
rodne manjšine v deželi. Za a- 
mandma, katerega glavna po
budnika sta bila svetovalka 
Severne lige Seganti in sve
tovalec Berlusconijevega g i
banja Saro, so glasovali pred
stavniki večine (Naprej Italija, 
Nacionalno zavezništvo in Se
verna liga), proti pa odbornik 
za krajevne avtonomije in 
vsa opozicija. Za ustanovitev 
Institutov se je  torej izreklo 
26 deželnih poslancev.

Zanimivo je, da dežela ni 
predvidela nobenega finan
čnega prispevka za Instituta, 
ki ju  je  priklicala k življenju. 
Iz tega izhaja, da bo Institut, 
ki naj bi se bavil s slovenski
m i zadevami, dejansko lah
ko le "upravljaF' tistih 8 m ili
jard lir letno, ki jih  v korist slo
venske narodnostne skup
nosti predvideva državni pro
račun. Doslej je  deželna upra
va to vsoto porazdelila med 
posamezne prosilce, potem  
ko je  svoje mnenje povedala 
posebna posvetovalna ko- 
misjia.

Iz poteka razprave ni bilo 
jasno, zakaj in čemu se pred
laga ustanovitev omenjenih 
institutov; zadeva je  zares ču
dna, če pomislimo, da je  v 
poslanski zbornici v teku po
stopek za odobritev zaščitne
ga zakona za Slovence v Ita
liji, še bolj pa daje misliti dej
stvo, da je  prvotno besedilo a- 
mandmaja predvidelo, da bo 
Institut usklajeval tudi pris
pevke, ki jih  slovenska manj
šina prejema od matice. Tega 
v odobrenem amandmaju si
cer ni, kar pomeni, da so se 
nekateri v deželni večini za
vedeli njegovega nesmisla in 
očitne nelegitimnosti ter ne
zakonitosti. Sicer dvomimo, 
da bo nadzorna oblast ta u- 
krep deželne uprave sploh 
potrdila. Za tem pa se očitno 
nekaj skriva.
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ALOJZ TUL

Minulega 5. maja, ko se v 
spomin na konec vojnih ope
racij praznuje Dan Evrope, so 
v Evropskem parlamentu v 
Bruslju pripravili zadevno slo
vesnost, na kateri so prosla
vili tudi 50-letnico predsta
vitve znanega Schumanove- 
ga načrta o oblikovanju skup
nega trga v dveh pomemb
nih gospodarskih panogah, ki 
soju do tedaj uporabljali pred
vsem v vojaške namene, in si
cer v premogovništvu in je
klarstvu. V tem dogodku vidi 
današnja Evropa začetek zdru- 
ževalnega procesa, ki je pri
peljal do današnje Evropske 
unije.

Kdo je bil Robert Schuman 
(na sliki)? Rodil seje leta 1886 
v Luksemburgu in med sred
nješolskim in višješolskim i- 
zobraževanjem v francoščini 
in nemščini spoznal obe so
sednji kulturi. Po prvi svetovni

S 7. STRANI

PETDESET 
LET...

Poleg jezikovnih vaj in dru
gih učnih predmetov so orga
nizatorji skrbeli tudi za širši o- 
kvir izobraževanja v francoski 
oz. evropski kulturi. Tako je bil 
nekega dne med predavatelji 
prav tisti Robert Schuman, ki 
ga poznamo za enega od o- 
četovpolitične Evrope. Takrat 
si je bilo sicer težko predstav
ljati, kako se bo pozneje Evro
pa postopoma oblikovala v 
času in prostoru. Vsekakor pa 
so Schumanove ideje danes 
“meso postale" in upamo, da 
bo od prvotne politične Evro
pe držav le prišlo do upošte
vanja tudi in zlasti do pravic 
vseh evropskih narodnih  
skupnosti, velikih in malih, ki 
sestavljajo našo celino.

Zanimivo še, da je istega le
ta - in za Slovence še zlasti - 
znani francoski politik in dr
žavnik Georges Bidault (kot R. 
Schuman iz vrst takratne fran
coske krščanske demokracije) 
zelo lepo govoril o Slovencih 
in njihovi kulturi na znameni
tem sprejemu v Parizu.

vojni je bil pravni svetovalec 
v francoskem parlamentu za 
francosko pravo v priključeni 
narodnostno mešani Alzaciji.
V tem času je imel priložnost 
spoznati prizadevanja fran
coskega državnika Aristida 
Brianda, ki si je prizadeval za 
sodelovanje z Nemčijo v ok
viru tesnejšega sodelovanja 
vseh evropskih držav in je v 
tem duhu poslal 2 7 evropskim 
vladam memorandum o vz
postavitvi Evropske federaci
je. Njegova pobuda pa je os
tala brez odziva, saj se je ve
čina evropskih držav tedaj že 
pripravljala na novo vojno.

Med drugo svetovno voj
no so ga nemški nacisti are
tirali, tako da je dve leti pre
ži vel v zaporu, kjer je začel raz- 
mišljati in pisati o združeni 
Evropi. "Ko bo vojne konec - 
je zapisal - moramo skupaj z 
našimi zavezniki poiskati vz
roke za to vojno in vzposta
viti takšne strukture v med
narodni skupnosti, ki bodo 
preprečevale tovrstne kata
strofe. In rešitev bomo verjet
no našli le v okviru združene 
Evrope."

Te svoje ideje je skušal po
litično uveljaviti po vojni, ko 
je postal francoski zunanji mi
nister. Ključ do trajnega miru 
v Evropi je videl v zgodovinski 
spravi med Francijo in Nem
čijo. Na pobudo vodje fran
coske komisije za povojno 
gospodarsko obnovo Jeana 
Monnetaje9. maja 1950 jav
no predlagal, naj ti dve ter 
ostale zainteresirane evrop
ske države okrepijo sodelo
vanje na področju premoga 
in jekla ter v ta namen usta
novijo skupno telo.

Ta Schumanov načrt se je 
uresničil leto dni kasneje, ko 
so 18. aprila 1951 ustanovno 
listino o Evropski skupnosti za 
premog in jeklo poleg Franci
je in Nemčije podpisale še šti
ri evropske države: Belgija, Ita
lija, Luksemburg in Nizozem
ska. To je dalo nadaljnjega za
gona širjenju meddržavnega 
sodelovanja še na druga pod
ročja. Tako sta bili šest let kas
neje, leta 1951, podpisani Rim
ska pogodba o ustanovitvi Ev
ropske gospodarske skupno
sti ter tista o Evropski skup
nosti za jedrsko energijo.

Današnjo podobo in ime 
je Evropska unija dobila leta
1992 na temelju Maastricht
ske pogodbe, ki je postavila 
temelje tudi za politično zdru
ževanje, katero pa, kot vemo, 
poteka počasneje kot ono na 
gospodarskem in drugih pod
ročjih. Unija se je do danes 
od prvotne šesterice razširila 
na petnajst držav. Za vključi
tev v Evropsko unijo se tre
nutno poteguje trinajst držav, 
med temi Slovenija.

DRAGO LEGISA

Ne spominjamo se, da bi 
volivci in volivke v Italiji v vsej 
zgodovini republike bili kdaj 
pozvani, naj se na volišču iz
rečejo kar o sedmih referen
dumih hkrati. Takšno prilož
nost pa bodo imeli v nedeljo,
21. t.m. Pobudniki takšne ob
like izražanja ljudske volje so 
bili sicer predlagali kar 21 re
ferendumov o najrazličnejših 
problemih, vendar je ustav
no sodišče razsodilo, da se jih 
lahko razpiše le sedem. Osta
li predlogi niso bili zakoniti.

Referendumi, kakršni so 
bili razpisani, predvsem zgo
vorno dokazujejo, da od ljud
stva izvoljeni poslanci in se
natorji, ki jim  pripada zako
nodajna oblast, ne uživajo 
mnogo zaupanja volivcev in 
volivk. V nedeljo naj bi se vo
lilni upravičenci namreč izre
kali tudi in predvsem o vpra
šanjih, ki jih ne poznajo, ne 
razumejo in tudi niso dolžni 
razumeti. Ko je volivec po
zvan, naj se na primer izreče, 
ali je za republiko ali za mo
narhijo, je odgovor kolikor to
liko lahek. V veliko zadrego 
pa ga spravljaš, če ga na pri
mer vprašaš, naj odgovori, ali 
sme sodnik opravljati poklic
ne naloge v javnih ustanovah

ali ne. Prav o tem bi se moral 
prihodnjo nedeljo med dru
gim izreči volilni upravičenec! 
Ali ni tudi za nadpovprečno 
izobraženega človeka takšno 
vprašanje prava "španska vas"?

Nedeljski referendumi že 
nekaj tednov globoko razdva
jajo italijanski politični sloj. 
Povsem različna stališča nam
reč zavzemajo tako znotraj 
vladne večine kot znotraj o- 
pozicije.

Nekateri vplivni politiki, 
kot na primer Berlusconi, od
krito pozivajo volivce k ab
stinenci in računajo, da re
ferendum ne bo veljaven, ker 
se ga ne bo udeležila po us
tavi pred-pisana večina, to je 
polovica upravičencev plus 
eden. Hud spor je nastal že 
zaradi števila samih upravi
čencev, saj so z več strani o- 
pozarjali, da volilni seznami 
ne ustrezajo dejanskemu sta
nju, češ da vsebujejo tudi i- 
mena ljudi, ki so že davno 
rajni. Naposled seje našla re
šitev, saj je vlada z odlokom 
odredila, naj se volilni sezna
mi nemudoma pregledajo, 
kar so pristojne občinske ko
misije tudi opravile.

Zdaj kratko poglejmo, na 
katera vprašanja bi volivci 
morali v nedeljo odgovarjati 
z "da" ali "ne".

PO KR AJE VNIH  V O L I T V A H

BLAIR V PRIMEŽU
BREDA SUSIC

Anglež Tony Blair, sposo
ben evropski in svetovni po
litični voditelj, je pred dvema 
tednoma na krajevnih volit
vah doživel hud poraz. Nje
gova stranka je pred konser
vativci izgubila močno pred
nost, ki soji jo cela tri leta pri
pisovale raziskave javnega 
mnenja. Stranka Tirijev je pod 
vodstvom Haguaosvojila sko
raj 600 sedežev občinskih 
svetovalcev, kar je več kot do
volj, da lahko resno ovira po
novno izvolitev Blaira za prve
ga ministra na prihodnjih po
litičnih volitvah.

Komentatorji so si edini, da 
zmaga konservativcev le v o- 
mejeni meri pomeni tudi Blai
rov poraz. Prepričani so nam
reč, da laburistični leader še 
vedno uživa podporo večine
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volilcev. Blair je že razmišljal
o tem, da bi po tej volilni pre
izkušnji odločil, ali naj še pred 
prihodnjo pomladjo razpusti 
parlament in napove volitve. 
Po angleškem sistemu lahko 
premier odloča o tem, kdaj 
bodo nove volitve, in izbere 
trenutek, ko je najbolj prepri
čan v lastno zmago. Izid kra
jevnih volitev pa mu je to go
tovost omajal.

Karizmatični laburistični 
voditelj je izbral t.i. "tretjo pot", 
se s tem oddaljil od nekaterih 
zgodovinskih zahtev in sta
lišč levice, se približal politič
nemu centru in si prikupil ne
katere meščanske in gospo
darske kroge, ki se prej niso 
mogli strinjati z - večkrat - pre
več protitržno in protiliberal- 
no usmerjenostjo laburistov. 
Izmislil si je t.t.devolution, t.j. 
predajo avtonomije lokalnim 
oblastem, s čimer se je želel 
približati ljudem oz. volilcem. 
Oblikoval je t.i. New Labour 
in s tem postal zgled za vse 
ostale evropske levičarske po
litične voditelje (glej DAlemo, 
Schroderja itd.). Toda te poli
tične izbire so mu prinesle tu
di nekaj pasti: devolution, v 
okviru katere je prišlo do zgo
dovinskega preoblikovanja 
valežanskega in škotskega par
lamenta, je pripeljala tudi do 
zamisli o neposrednih voli
tvah londonskega župana. Za 
prvega neposredno izvoljene
ga župana pa je bil izvoljen 
Blairov veliki tekmec Ken Li- 
vingston, kar je pomenilo za 
Blaira pravo politično klofu
to. "Rdeči Ken" (vzdevek si je 
pridobil zaradi svojih skraj

no levičarskih stališč) je bil 
namreč zaradi svojih kritik la
buristične stranke in njenih 
novih zmernih stališč iz nje iz
ločen in je na volitvah tekmo
val kot nestrankarski kandi
dat. Bolj kot dejstvo, daje pre
hitel Blairovega varovanca, la
burističnega kandidata Dob- 
sona, lahko prvega ministra 
moti, da njegova prizadeva
nja, da se približa volilcem, 
jim zaupa več neposrednega 
vpliva na oblast in politiko, 
njemu in njegovi stranki ne 
prinašajo zaželjenega politič
nega konsenza. Blair je s svo
jimi političnimi izbirami za
vestno želel, da se na volitvah 
stranke umaknejo vplivu kan
didata in njegovi sposobno
sti, da nagovori volilce. Ni pa 
predvidel, da se bo nezado
voljstvo nad aroganco strank 
izrazilo v tako očitni podpori 
nestrankarskemu kandidatu, 
ki ni niti skrival dejstva, da za 
fasado nima pravih idej in 
programov, in je bil izvoljen 
izključno zaradi populističnih 
in oportunističnih izjav. Kon
čno pa je Blairova "tretja" sre
dinska pot izpraznila politični 
prostor na levici. Zmaga Livin- 
gstona, ki je zagovornik neke
ga socializma, ki še ni doživel 
uresničitve, ki je proti globa
lizaciji in trdi, da je svetovni 
finančni sistem, ki ga upravlja 
Svetovni denarni sklad, pov
zročil več žrtev kot Hitler, bo 
tako ali drugače prisilila Blai
ra, da zopet posveti nekaj po
zornosti tisti levici, ki jo je za
nemaril. Blair ima odslej tek
mece na desnici, ki se prebu
ja in igra na strune evrofobije 
in strahu pred priseljenci (Hai
der docet?!) in prvič v zgo
dovini britanskega dvopolne
ga sistema tudi na levici.

IZVOLITEV POSLANSKE 
ZBORNICE

Po dosedanjih predpisih je 
večinski volilni sistem tako 
popravljen, da se 25% po
slanskih mest razdeljuje po 
proporčnem sistemu. To de
jansko predstavlja nagrado za 
posamezne kandidatne liste 
in torej za politične stranke, 
ki drugače ne bi morda sploh 
imele zastopnikov v zborni
ci. Volivec naj bi se po mne
nju pobudnikov referendu
ma izrekel proti dosedanji po
razdelitvi poslanskih mest.

IZVOLITEV VIŠJEGA 
SODNEGA SVETA

Člani tega sveta, ki so po
klicni sodniki, naj se odslej iz
volijo poimensko in ne z vna
prej sestavljenega seznama 
kandidatov. Tako predlagajo 
pobudniki tega referenduma.

IZVENSODNE NALOGE 
SO D N IK O V

Pobudniki referenduma 
predlagajo, naj se odobri 
zakon, po katerem sodniki ne 
bi smeli opravljati poklicnih 
nalog v javnih upravah ali 
arbitražnih nalog. To smejo 
zdaj opravljati z dovoljenjem 
Višjega sodnega sveta.

ODPUSTI Z DELOVNEGA  
MESTA

Podjetja, ki imajo več kot 
15 zaposlenih, smejo odpu
stiti delavca ali uslužbenca, 
če obstaja upravičen razlog 
ali vzrok. Prizadeti pa se lahko 
obrne na pristojnega sodnika, 
ki sme odrediti njegovo vrni
tev na delovno mesto in mu 
hkrati priznati ustrezno od
škodnino. Pobudniki referen
duma predlagajo, naj se od
pravi pravica do odškodnine. 

SODNA UREDITEV  
Po dosedanjih predpisih 

smejo sodniki, ki opravljajo 
dolžnosti javnega tožilca, za
prositi pristojno sodno ob
last, dajim dodeli mesto red
nega sodnika, in obratno. Po
budniki referenduma so za 
strogo ločitev dolžnosti.

PORAVNAVA VO LILNIH  
STROŠKOV

Po dosedanjih predpisih i- 
majo politične stranke, ki se 
udeležujejo volitev ali referen
dumov, pravico, da jim  dr
žava povrne volilne stroške. 
Na poličnih in upravnih voli
tvah dobi stranka po 4 tisoč 
lir za vsak prejeti glas, na vo
litvah za evropski parlament 
pa po 600 lir. Pobudniki re
ferenduma predlagajo, naj se 
odškodnina odpravi.

SINDIKALNI ODTEGLJAJI 
Pobudniki referenduma 

predlagajo, naj vsak odvisni 
delavec letno pooblasti pri
stojno ustanovo za socialno 
skrbstvo, da obdrži vsoto, ki 
jo delavec plača za sindikal
no skrbstvo. Pristojne usta
nove si odtegljaje prisvajajo 
avtomatično.

Naj na koncu napišemo, 
da slovenski volivci in volivke 
prav gotovo ne bodo odločil
no vplivali na takšen ali dru
gačen potek in izid referen
dumov. Zgornje vrstice smo 
predvsem napisali, da bi bili 
naši bralci obveščeni o pro
blemu, ki je že nekaj mese
cev v središču pozornosti ita
lijanske javnosti.
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PO m a n if e s t a c ij i  Repuka^ SPOROČILO FATIME
Izrvšni odbor Sveta sloven

ski h organizacij je pozitivno 
ocenil manifestacijo Sloven
cev, ki je bila na trgu pri Sv. 
Antonu v Trstu. Skupna pobu
da krovnih organizacij je ime
la pozitivne učinke na več rav
neh, predvsem zaradi mno
žične udeležbe pripadnikov 
manjšine iz vseh treh pokra
jin dežele, ki so s tem podpr
li skupno voljo po zaščitnem 
zakonu. Med množico je za
vel pravi duh skupnosti, ki je 
še sposobna se zavzemati za 
svoje pravice. Istočasno pa je 
prišla do izraza sprostitev pre
dolgo zadržanih pristnih na
rodnih čustev manjšine. To je 
bil dokaz, da naša skupnost 
potrebuje take priložnosti, ki 
prerastejo goli pomen mani
festacije in se spremenijo v 
pravi praznik. Pomanjkljivosti, 
ki so bile bolj tehničnega zna
čaja, niso zmanjšale pravega 
pomena manifestacije. Pose
ben pomen je pobuda prido
bila tudi z očitno podporo tr
žaške mestne uprave z župa
nom lllyjem na čelu, kar je 
pritegnilo tudi predstavnike 
drugih občin.

Odbor SSO je tudi obrav
naval gesto deželne uprave,

BOJKOT
Stranka Slovenske skupno
sti poziva volivce in somi
šljenike, nai se ne udeleži
jo nedeljske referendum
ske preizkušnje. Bojkot vo
litev je v znak protesta za
radi nesramnega zavlače
vanja odobritve postopka 
zaščitnega zakona za našo 
narodnostno skupnost.

| ki je izkoristila finančni za
kon, daje odobrila tudi pobu
do, ki zadeva slovensko manj
šino in ki jo  je najavila sveto
valka Severne lige Seganti s 
svojim znanim predlogom o 
ustanovitvi Zveze Slovencev. 
Svet slovenskih organizacij je 
skupaj s SKGZ že zavzel kri
tično stališče do prvotnega 
besedila, v prvi vrsti zato, ker 
je bilo sestavljeno brez dogo
vora in brez kakršnegakoli po
sveta z manjšino. Zvezi Slo
vencev je pripisoval veliko pri
stojnosti glede vsega našega 
organiziranega življenja. Ob 
predstavitvi v deželnem sve
tu pa je prišlo do temeljite 
spremembe besedila: nič več 
se ne omenja Zveza, pač pa 
se uvaja nekakšen Institut, pri
stojen za vse probleme jav
nega financiranja slovenske 
manjšine, od kulture do re
kreacije, športa in tiska. Izvr
šni odbor SSO zavrača tako 
metodo kot skrajno nedemo
kratično, ker vsiljuje manjšini 
rešitve, ki so izraz nam tujih 
interesov in računov. Tak po
stopek je nesprejemljiv za 
SSO, ki opozarja deželno u- 
pravo, da preko zakona št. 46 
upravlja sredstva, ki jih daje 
na razpolago država, kateri 
mora odgovarjati. Bolje bi bi
lo, da deželna uprava poskr
bi za slovenske uradnike, ki 
bi pospešili neznosno dolge 
postopke izplačevanja javnih 
prispevkov. Izvršni odbor za
ključuje svoje sporočilo s trdi
tvijo, da SSO nikakor ne m i
sli pasivno pristajati na tako 
rešitev slovenske problema
tike in napoveduje nove ko
rake na pristojnih mestih.

Le nekaj pripomb k članku 
"Kdo nasprotuje zajamčene
mu zastopstvu?", ki ga je pod
pisal Alojz Tul.

Ne nasprotujem načelu za
jamčenega zastopstva za manj
šine, čeprav ga je v italijanskih 
političnih razmerah težko u- 
dejanjiti, kot sem spoznal v 
času, ko sem usklajeval delo 
pristojnih vladnih uradov. O- 
mejeno zajamčeno zastopstvo 
Ladincevna Tridentinskem-Ju- 
žnem Tirolskem je celo vzbu
jalo precej pomislekov p ri 
nemški skupnosti, ki ni mara
la, da bi se Ladinci preveč o- 
samosvojili. Poiskati smo mo
rali kompromis, ki pa še ni 
prodrl skozi zapletenost po
stopka sprejemanja ustavne
ga zakona o spremembah po
sebnih statutov pokrajin Bo
čen in Trident.

V "Masellijevem osnutku" 
je bil sprva člen, ki je obliko
val posebno volilno okrožje ob 
meji, sestavljeno iz dvojezič
nih občin. Tudi na zahtevo SSk 
smo člen spremenili in sedaj 
določa, da morajo zakoni o 
volilnih sistemih predvideti 
način, kako olajšati izvolitev 
kandidatov slovenske manjši
ne v parlament, deželni zbor, 
pokrajinske in občinske svete.

Sam sem sicer b il za bolj 
obvezujočo formulacijo, kjer 
bi besedo "olajša" zamenjali z 
"omogoča", vendar s tem pred
logom, kljub podpori prijate
lja Caverija, nismo uspeli.

Bitka je vsekakor odložena 
na trenutek, ko bo parlament 
sprejemal novo volilno zako
nodajo, za katero upam, da 
ne bo več tako prežeta z Ve- 
činskim načelom" kot zadnje 
desetletje.

STOJAN SPETIČ

SEJ SMO VJEREN NAROD!

Jakec: Rečme, rečme, kejse ti zdi?
Keku je, se še zadouoljen sez mani
festacjo ued 6. maja?

Mihec: Sej i/ješ, de sen kontjent.
Prou lepu je blo videt terko mladeh 
jen tedi dojenčko sez mamicami, ke so peršle 
na tu manifestacjo. Še policija se mi je  zdela 
vesela, tude če so jeh na sobuoto zjetro posla
le skrbet za red jen mir na našo manifestacjo.

Jakec: Vješ, tedi tuoja tabla, se mi je zdjela 
Prou posrečena. Lepu si jen povjeu!

Mihec: Ah, kej! Kej misleš, de se jeh kej pri
me? Prou je, de se kej nerdi, de se pokaže, de 
smo žive, de nes je še nekej jen de se na takeh 
akcije predstave doste mladeh ledi, teku de ne 
bojo rekli, de so šle na manifestacjo mumje jen 
nostalgiki, ma de so tu ledje u narbuljšeh Ije- 
teh, teku de če pridejo, pomjene, de jemejo še 
vjero u jutršnje dan, kukerse je praulo suj cejt.

Jakec: Lepu je blu! Je užgala, a Zdravljica, 
de ne govorimo pej ued Ustajenja Primorske. 
S misleš, keku bi biu vesel, neš maeštro, a!

Mihec: Si zmislen, ja, ma tedi vjen, de be bil 
ned te pervemi, ke be prefikso žepana, ke je 
zamedo jen pole tedi prej šou proč. Buode gvi- 
sen, de be biu med te pervime, ki so šle tedi na 
neš plac Zedinjenja Italije, de be se perdružli 
Samote Pahorje jen prof. Pirjeuce, ki so tjele 
opozorit, de je te vječje plac u Trste tedi zenes.

Jakec: Teku, po starem gesli: tujega noče
jo ,  svojega ne damo!

Mihec: Ma, glej, nej bo kuker čje. Jest vjen, 
de bo taljanska poslanska zbornica junija na
daljevala sez obravnavo zakonskega predlo
ga za zaščito slovenske manjšine. Teku je piso 
Violante Sergiji Pahorje.

Jakec: Ben, kuker čjejo. Ma, prouzeprou, 
kej pomjene, "de se jen splača"?

Mihec: Eh, kej pomjene!? Če rječ, de bomo 
zaščitni zakon dobile, če bo u intereso taljan- 
ske države jen si lehko misleš, de u kašnen 
Primere, be blo zenjeh bulše.

S
Jakec: Čješ rječ, de nej ze se sme- 

jet, tedi zastran deželne uprave jen 
dejstva, de so svetovalci ued Sever
ne lige, Pola svoboščin jen Union 
Friuli vključili u deželni finančni za

kon en člen, de se ustanovi Inštitut ze zaščito 
jezikovnih jen kulturnih tradicij italijanskih d- 
ržavljanov slovenskega jezika. Na ta način so 
zabile en fejst klin u manjšino, še zlasti, če bojo 
drgači delili soude.

Mihec: Ja, sej. Tu pej vjejo, a, ustvarit spore 
jen kregarijo med manjšino, sej se vje, de se pr 
soudeh prjateljstva končajo.

Jakec: A! pej zečnejo, če je  kej ze prtet.
Mihec: Vješ kej?! Mi nimemo kej zgebet. Se 

bo vsaj vidlo, kedu jema dobre, zdrave namje 
ne, jen pej koga so same čakole, jen ga briga 
bet na stoučke jen pobret duoste šoldo.

Jakec: Ti, ma kaj prave Budin?
Mihec: Kej čješ, buogi, je u skrbjeh, a. D'Ale 

ma je šou, tle digavajo glavo socialisti sez pred- 
sednikon vlade. Mularija, kukerse bjere, ga po
šilja spet en kvartin... Jest, če bi biu seznjen, 
be se zamislo, jen uprašo, al sen vse nerdo po 
vjeste teku, kuker be muogo nerdet te nrvišji 
postavljen slovenski izvuoljen predstaunek u 
korist use manjšine, jen bet dosleden.

Jakec: Ti, ma kdaj bojo tle politične volitve?
Mihec: Komej drugo Ijeto, jen do tebot se 

bo tedi Budin gotovo pobrau jen tedi dal vje- 
det voliucen, de samo uen vje za kešne pa
metne rešitve jen de se bo v tej prihodnji zako
nodajni dobe zegvišno dobilo pravičen manj- 

\ šinski zakon, ki bo lehko maksimalno uedgo- 
varjo potrebam Slovenco u Italje.

Jakec: Ma, kej nisi pravo, de bo zaščitni za
kon na dnevnem redu u parlamente mjesca ju- 
nja, zdej pej praveš ued prihodnje mandatne 
dobe. Ma kej misleš, de če reče kej tacga, mu 
bojo naše ledje še kej doste verveli.

Mihec: Tu pej gvišno, sej se vje, de smo vje- 
ren narod!

V homiliji je sv. oče govo
ril o skrivnostni izbiri Boga, 
d se razodeva malim in osta
ja prikrit modrecem tega sve
ta. Papež je trdno prepričan, 
da sta bila pastirčka resnično 
sposobna se žrtvovati za kriv
de grešnikov, za katere sta po 
naročilih Božje Matere vsak 
dan vztrajno molila; svoji kra
tki življenji sta ponudila za žr
tvi. To pa je "prava oblika mi
stične edinosti z Bogom." In 
z naslednjimi mislimi je sv. 
oče že pripravil poslušalce na 
veliko razodetje: "Koliko žr
tev je bilo v zadnjem stoletju 
drugega tisočletja! Misel gre 
na strahote dveh velikih vojn 
in na tiste drugih vojn po sve
tu, na koncentracijska in uni
čevalna taborišča, gulage, et
nična čiščenja in preganjanja, 
na terorizem, mamila, na na
pade proti še nerojenim živ
ljenjem in družini." Citiral je 
Razodetje in boj dobrega 
proti zlu ter sklenil z oceno 
preteklega obdobja: "Lahko 
ugotovimo, da človek, ki iz
podrine Boga, ne more do
seči sreče, obratno: konec 
koncev uniči sam sebe."

To je rdeča nit tragedije, 
ki se je vila celo 20. stoletje, 
obdobje velikega trpljenja. 
Prav o stoletju, ki je videlo te
či krvave reke, naj bi torej go
vorila tretja fatimska skriv
nost, o kateri je na kratko spre
govoril kard. Sodano ob kon
cu slavja. Ugledni teologi s 
kard. Ratzingerjem kot pre
fektom Kongregacije za ver
ski nauk na čelu že pripravlja
jo objavo celotnega besedila 
s komentarjem, kajti gre za 
vizije in prerokbe o Evropi 
in Rusiji, ki se lahko razumejo 
le v simboličnem ključu.

*I

Razodetje prerokbe, ki se 
tiče tudi osebno svetega oče
ta, želi verjetno na neki način 
skleniti stoletje, v katerem je 
katoliška Cerkev kljub dra
matičnim bojem z ideologija
mi le preživela. Torej ne gre 
za apokaliptične scenarije, 
ampak za poziv k spreobr
njenju in za sporočilo upanja 
v Božjo prisotnost, ki sprem
lja človeka kljub njegovim 
zablodam in napakam. Ideja, 
da lahko človek živi tudi brez 
transcendentnega zakona ali 
upanja, pa je po padcu slav
nega zidu in idealov, ki so se 
izkazali za jalove, pravi izziv 
nove dobe. Globalizacija in 
nori tehnološki napredek, ki 
človeku ne dopuščata, da bi 
si postavljal vznemirljiva vpra
šanja o onstranstvu in prese
ganju tostranstva, sicer ne u-

bijata nedolžnih in ne povz
ročata vojn. Dejansko pa nas 

; utapljata v blagostanju in la
godju; naš pogled obračata 
stran od otroško čistih hre
penenj, ki delajo iz nas ose
be v pravem smislu besede.

Tudi Fatima torej govori - 
kot vsa verodostojna prika
zovanja - o evangeliju. Mari
ja je od vedno naročala lju
dem, naj naredijo, kar jim ve
leva njen in Božji Sin. To je 
skrivnostna moč vsakega ver
nika: jemati zares Kristusove 
besede in jih vsak dan ude
janjati v življenju. To je tudi 
temelj sv. očeta, človeka pre
rokbe in žrtve, ki nosi na svo
jih ramenih krivde in trpljenje 
vsega sveta. "Če se ne spre
obrnete in ne postanete ka
kor otroci..."

P O V E J M O  N A G L A S JANEZ POVSE

FATIMA ALI BOŽJA SKRB 
ZA ČLOVEKA

Dolga desetletja so minila, ko je Marija v 
davnem letu 1917 v Fatimi objavila svoje en
kratno sporočilo, ki se je odelo v skrivnost. 
Skrivnost pa je obeležje, ki tisto, kar skriva, še 
močneje izpostavi. Zato so ljudje hitro razu
meli, da je pridržano Marijino sporočilo po 
svoji vsebini strašno in nemara preveč za člo
veka. Časi so se spremenili in postalo je jas
no, da je sam človek tisti, ki mora vzeti uso
do v svoje roke in se postaviti po robu vsem 
nevarnostim, ki mu pretijo. In v kolikor je  te
mu tako, lahko ugotovimo, kako Fatima ni 
hotela biti le grožnja in napoved katastrof, 
pač pa predvsem dobrohoten nasvet človeku, 
da bi se vendar odpovedal nasilju oziroma se 
spreobrnil.

V božji naravi je, da ustvarja in gradi živ
ljenje, da pa seveda dosti prej kot ljudje vidi, 
kdaj se bližajo velike nevarnosti. In te nevar
nosti seveda prihajajo prav iz človeka. Zato 
se Fatima na človeka obrača in mu odpira o- 
či, naj vendar globlje premisli, kaj vse se do
gaja. Prva svetovna vojna je bila v resnici mr
tvaški ples z milijoni mrtvih. Med obema voj
nama je človek spočel uničujoči ideologiji, kar 
je vse skupaj vodilo v drugo svetovno vojno. 
Druga svetovna vojna je bila v resnici kata
strofa vseh katastrof, v drugi vojni smo vrgli 
atomsko bombo na ljudi. Potem smo deset
letja izvajali atomske in jedrske poskuse ter 
širili bolezni in uničevali življenje. V zadnjem
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obdobju smo dodobra načeli ravnovesje v na
ravi in si pričeli zastrupljati podnebje, hrano 
in zrak. Ne nazadnje je nasilje dvignilo roko 
nad samega papeža, ki je največji človeški sim
bol vere v moč dobrote človeka. In vendar ži
vimo, smo še tukaj, seveda z novo zavestjo, 
da zmoremo uničiti svet v celoti. Od te naše 
sedanje zavesti, da lahko uničimo svet, pa fa
timska skrivnost ni mogla biti strašnejša in zato 
smo j i  sedaj sposobni pogledati naravnost v 
oči in jo  do dna razumeti.

Skrivnost nas v svetlem smislu opozarja, 
da se lahko odpovemo nasilju in ga prema
gamo. Opozarja nas, da obstaja pot rešitve, 
ker nam je dana svoboda zato, da bi to pot 
našli. Opozarja nas, da smo ustvarjeni po božji 
podobi, kar pa je nasprotje sovraštva in nasi
lja, saj je Bog moč in silnost ljubezni in edino 
ljubezen lahko reši svet. Fatima nas torej želi 
opogumiti, da smo se vsem nevarnostim spo
sobni izogniti, v kolikor zares postanemo Bo
gu podobni. Ta cilj se zdi previsok in vendar 
je vse tako preprosto. Biti Bogu podoben nam
reč pomeni resnično in iskreno ljubiti sočlo
veka, vsakršnega bližnjega, in kadar se bo to 

' v vseh nas zgodilo, bo na zemlji m ir in ne bo 
več nasilja in bomo vsi srečni, ker ne bo več 

; uničevanja. Fatimska skrivnost se bo dokon
čno razodela kot ljubeča skrb in zmagovita 
pomoč za ves svet.
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5. VELIKONOČNA NEDELJA
"Razpravljal je (Savel-Pavel) s helenisti in se z n jim i 

prerekal, t i  pa so ga nameravali ub iti." (Apd 9, 29)
"H va lili bodo Gospoda tisti, k i ga iščejo." (Ps 22, 27)
"Saj je Bog večji od našega srca in ve vse. " (1 Jn 3 ,20)
"Ostanite v meni in jaz v vas." (Jn 15, 4)

Jezuitski pater Nober je bil v petdesetih letih cenzor na 
bibličnem inštitutu v Rimu. Rektor inštituta je bil takrat p. 
Augustinus BeaS.J., poznejši kardinal. Pater Nober je dnev
no ocenjeval 28 do 30 novih knjig oziroma revij, ki so pri
hajale na to ustanovo. Zanimalo me je, kako more to sploh 
opraviti. Povedal je, da pregleda kazalo in napiše oceno. Ker 
je bil doma v Sv. pismu, je cenzorstvo opravljal z nenavad
no točnostjo glede vsebine. Knjige je imel vsepovsod po 
skromni sobi, tudi po postelji ter pod njo. Prosit sem ga prišel 
za Kittlovo strokovno knjigo o neki grški besedi pri sv. Ja
nezu, ker sem vedel, da sestavlja slovar v kar štirih jezikih, 
med temi tudi v grščini in arabščini. Pokleknil je k postelji, 
se sklonil pod njo ter mi takoj podal željeno knjigo. A je sve
toval, naj se obrnem na znanega strokovnjaka za Janezovo 
teologijo, zlasti v pismih tega apostola, na p. Albina Škrinjar
ja. P. Škrinjar, Sežanec, tudi on jezuit, je takrat bival v Zagre
bu. P Nober mi je naročil, tudi v imenu rektorja Bea, naj bi 
tudi jaz poizkusil povabiti p. Škrinjarja, da bi prišel na "Bibli- 
cum" v Rim za rednega predavatelja. Na moje pisanje je p. 
Škrinjar odgovoril, da mu oblasti ne dajo ne potnega lista ne 
vizuma ter da so bili vsi dotedanji poizkusi zaman. Vsem 
nam je bilo žal, toda tudi ta zgodba potrjuje, da zakrknjena 
srca živijo v suženjskem strahu pred vsem, kar diši po Bogu 
in resnici.

R Škrinjar je namreč podajal, zlasti v reviji Biblica, ako 
mu ni domača cenzura prestregla pisanja, komentar o Ja
nezovih pismih. Zares globoko je razčlenil tudi stavek "Saj 
je Bog večji od našega srca in ve vse". .(1 Jn 3 ,20). Pričaral je 
dobesedno globino Božjega srca, njegovo ljubezen do člo
veka. Vse tozadevno razodetje ima svojo človeško podobo, 
vso resničnost, svoje utelešenje v Sinu, ki v Sv. pismu ne
nehno govori: "Pridite k meni vsi, ki ste utrujeni in obteženi, 
in jaz vam bom dal počitek... učite se od mene, ker sem v 
srcu ponižen" (M t 11,28-29).

Saj je srce simbol za središče, za bistvo človeka. Zato naj 
ne bo zakrknjeno ne zvijačno, marveč prozorno, čisto. Jezus 
je izrekel nekaj veličastnega glede pristnega človeškega srca: 
"Blagor čistim v srcu, kajti Boga bodo gledali" (Mt 5, 8).

Ob prikazovanjih po vstajenju Jezus pozdravlja učence 
in druge z mirom, ki pri Hebrejcih pomeni polnost vseh 
milosti: "M ir vam bodi!" (Jn 20, 19.21.26). Še prej govori: 
"Vaše srce naj se ne vznemirja in ne plaši... grem k Očetu, 
saj je Oče večji od mene" (Jn 14,27-28). Popelje nas v skriv
nost vseh skrivnosti, v gledanje in hvalo živega Boga za vso 
večnost. Oče je namreč poveril Sinu razodevanje in po
veličevanje njegove ljubezni majhnemu človeškemu srcu, 
ki zna postati skrajno grešno: "Od znotraj namreč, iz člo
veškega srca, prihajajo hudobne misli, nečistovanja, tatvi
ne, umori, prešuštva, pohlepi, hudobije, zvijača, razuzda
nost, nevoščljivost, bogokletje, napuh, nespamet. Vse te 
hudobije prihajajo od znotraj in omadežujejo človeka (Mr 
7, 21-23) - Kozarec in skledo je treba najprej od znotraj 
očistiti (M t2 3 ,25.26).

Psalmist David prosi: "Čisto srce, o Bog, mi ustvari" (Ps 
51,12), ker srce snuje smrt, ne samo Davidovo srce. Nekoč 
mi je starejša ženska zabrusila: "Tiste, ki opravljajo prve pet
ke, je treba pobit!". Tudi Pavel je nekoč divje preganjal kri
stjane. Sovraštvo do njih ga je kar raznašalo (prim. Apd 8, 
1.3; 9,1.2).

Toda Božje srce skrivnostno deluje v vsej zgodovini. Zato 
mu nihče in nič ne more preprečiti blaženega delovanja: 'Tako 
pa je Pismo vse zaklenilo pod greh, da bi tisti, ki verujejo, 
dobili obljubo iz vere v Jezusa Kristusa" (Gal 3, 22).

Celo veliki Izraelov greh, t.j. odklon Jezusa, postane vir 
usmiljenja za pogane: "Bog je namreč vse vklenil v ne
poslušnost, da bi vsem izkazal usmiljenje" (Rim 11, 32).

Ni torej greh tisti, ki pogojuje in omejuje Boga, saj On osta
ne vzvišen nad njim, ker je za Boga merodajno samo usmi
ljenje.

Odtod ocenjujemo svoje in drugih srce, namreč po brez
mejnem zaupanju v Boga.

Tedaj si želimo ostati v Njem kakor mladika na trti. Brez 
Njega nič ne zmoremo, v Njem in z Njim pa zmoremo vse.

Samo bog tega sveta, t.j. satan, lahko zaslepi in zakrkne; 
Bog pa, in samo On, osvobaja, ker "je zasijal v naših srcih" (2 
Kor 4.4.6).

Ker je Jezus strl oblast greha s svojo smrtjo, more človeka 
osvobajati, da ne bodo vladali neumnost, greh in ujetost v 
njem (gl. Rim 1; 5,7; 9 ns; Gal 3 ns).

Prosimo Jezusa, da bi mogli ostati v Njem (Jn 15, 7), obe
nem z nami tudi vsi ljudje, saj je Božje srce brezno usmi
ljenja.

PRELAT ANDREJ G L A V A N ,  DR. JURIJ BIZJAK,  DR. A N T O N  STRES

PAPEŽ IMENOVAL TRI NOVE 
SLOVENSKE ŠKOFE

Sveti oče Janez Pavel II. je 
v soboto, 13. t.m., imenoval 
tri nove slovenske škofe. No
vico o tem sta dala ljubljan
ski nadškof dr. Franc Rode in 
koprski škof msgr. Metod Pi
rih istočasno na dveh ločenih 
tiskovnih konferencah v Lju
bljani in Kopru. Za nove, po
možne škofe so bili imenova
ni dr. Anton Stres v maribor
ski škofiji, prelat Andrej Gla
van, ki bo odslej ljubljanski 
pomožni škof, in dr. Jurij Biz
jak, ki bo odslej koprski po
možni škof. Prav je, da si po
bi iže pogledamo kratke živ
ljenjepise novih slovenskih 
škofov.

Andrej Glavan, ki bo odslej 
pomožni škof v ljubljanski 
nadškofiji, seje rodil 14. no
vembra 1943 v župniji Sote
ska pri Dolenjskih Toplicah v 
družini enajstih otrok. Po os
novni šoli v domačem kraju 
je odšel na kranjsko gimna
zijo, kjer je maturiral in se vpi
sal na študij kemijske tehno
logije, ki ga je tudi končal z 
diplomo na univerzi v Ljublja
ni 1.1966. Opravil je vojašči
no, nekaj mesecev stažiral v 
tovarni Iskra v Žužemberku 
in stopil v bogoslovje. Že kot 
študentje sodeloval pri orga
nizaciji pokoncilskega mla- 
dinsko-študentskega misijo
na v Ljubljani spomladi 1966, 
pel je pri mnogih cerkvenih 
zborih in pomagal pri ustano
vitvi zbora sv. Cecilije v Lju
bljani. Dne 29. junija 1972 je

bil posvečen v duhovnika in 
postal kaplan v Škofji Loki. Pri
pravljal je ustanovitev župnije 
Suha in od leta 1981 je bil žu
pnik v Stari Loki ter obenem 
soupravitelj župnije sv. Lenart 
nad Škofjo Loko. leta 1980 je 
bil imenovan za dekana loške 
dekanije. Opravljal je več u- 
glednih in zahtevnih nalog v 
ljubljanski nadškofiji, leta 
1999 ga je sveti oče imeno
val za prelata.

Dr. Anton Stres se je rodil 
15. decembra 1942 v Dona- 

i čki gori v župniji Rogatec v 
družini treh otrok. Leta 1960 
je stopil k lazaristom, teolo
gijo je študiral v Ljubljani in 
Parizu, leta 1967 je naredil 
večne zaobljube, aprila 1968 
pa je bil posvečen vduhovni
ka. Študij je nadaljeval v Pari
zu, kjer je na Katoliškem in
štitutu diplomiral še iz filozo
fije. Na Teološki fakulteti v Lju
bljani je začel predavati filo
zofijo in leta 1974 doktoriral 
s tezo Razvoj marksističnega 
pojmovanja religije v povojni 
Jugoslaviji. Postal je znan in 
cenjen mislec, tedanje obla
sti so ga imele za "jastreba". 
Lotil seje nove doktorske di
sertacije in leta 1984 dokto
riral iz filozofije. Leto kasneje 
je postal izreden profesor, tri 
leta pozneje pa predstojnik 
katedre za filozofijo na Teo
loški fakulteti. Leta 1990 je 
postal redni profesor in leta 
1999 dekan Teološke fakulte
te. Vseskozi je bil izjemno

družbeno aktiven in to tudi 
kot publicist in komentator v 
verskem tedniku Družina in 
v drugih revijah, vodi tudi ko
misijo Pravičnost in mir in od 
leta 1992 vodi različne komi
sije za pogajanja med Cer
kvijo in slovensko državo. 
Leta 1988 je postal vizitator 
provincialnega vodstva jugo
slovanske province Misijon
ske družbe. Dr. Anton Stres 
je objavil izjemno število znan
stvenih del, ki so izšla v knji
žnih izdajah; med njimi ome
nimo najpomembnejša: Ju
goslovanski marksizem in re
ligija, Nič in smisel. Med bese
dami in dejanji, Med Bogom 
in cesarjem, Oseba in družba, 
Človek in njegov Bog, Svobo
da in pravičnost, Cerkev in dr
žava. Dr. Stres velja za enega 
najbolj prodornih katoliških 
mislecev na Slovenskem.

Dr. Jurij Bizjak se je rodil 
22. februarja 1947 na Colu 
kot najstarejši sin v družini šti
rih otrok. Osnovno šolo je o- 
biskoval na Colu in v Ajdov
ščini, nakar je odšel v malo 
semenišče v Vipavi, kjer je 
leta 1965 maturiral, in nato v 
bogoslovje v Ljubljano, ki ga 
je končal leta 1972. V duhov
nika je bil posvečen 29. junija 
1971 v Logu pri Vipavi. Po po
svečenju je bil nekaj mesecev 
kaplan v Šežani, nato pav le
tih 1972-75 v Ilirski Bistrici; 
kasneje je bil leto dni župnij
ski upravitelj na Planini in na 
Ustjah. Od leta 1976 do 1983

je bil na študiju v Rimu na Pa
peški univerzi Urbaniani in 
na Papeškem bibličnem inšti
tutu, kjer je doktoriral z diser
tacijo z naslovom Sporni pre
govori o svetopisemski knjigi 
Pregovori. Je doktor svetopi
semskih znanosti in od leta 
1983 do 1997 je bil duhovni 
vodja, spiritual v Malem se- 
menšču v Vipavi in medtem 
tudi duhovni pomočnik v 
župniji Šturje pri Ajdovščini. 
Že od leta 1983 je profesor 
svetopisemskih ved na Teolo
ški fakulteti v Ljubljani in od 
leta 1997 tudi duhovni vodi
telj bogoslovcev v Ljubljani. 
Dr. Bizjak je bil tudi deset let 
v skupini strokovnjakov, ki so 
prevedli Slovenski standard
ni prevod Svetega pisma, 
sam je prevajal starozavezne 
knjige: Izaijo, 12 malih prero
kov, Joba, Pregovore in Pridi
garja. V akademskem letu 
1990-91 seje strokovno izpo
polnjeval v Jeruzalemu, kjer 
je študiral biblično arheolo
gijo in zgodovino. Dr. Bizjak 
je imel vrsto dobro obiskanih 
predavanj, objavil pa je tudi 
vrsto zapisov v Ognjišču in 
Družini; 1.1989 je pri Ognji
šču izšel njegov prevod Jobo- 
ve knjige. Dr. Jurij Bizjak si je 
za svoje škofovsko geslo iz
bral besede iz svetopisemske 
knjige preroka Ageja: Pogum, 
vse ljudstvo v deželi (Ag, 2,4).

Datumi in kraji posvečenj 
treh škofov še niso določeni.

OB 80 . ROJSTNEM D NEVU

VSE NAJBOLJŠE, 
SVETI OČE!

Danes, 18. t.m., praznuje 
papež Janez Pavel II. visok 
življenjski jubilej, saj obhaja 
80. rojstni dan. Tudi mi se v 
imenu naših bralcev in slo
venskih ljudi dobre volje pri
družujemo čestitkam mnogih 
in mu po stari slovenski nava
di želimo še na mnoga leta.

Kaj naj mu zaželimo, če 
ne to, da bi ga zdravje še dol
go ohranilo med nami? Sami 
vidimo, kako je bolehen, a 
hkrati odločen in neuklonljiv, 
junaško bojevit, ko gre za pra
vico zadnjih in ponižanih.

Dvaindvajset let je že pa
pež Wojtyla na krmilu Petro
ve barke. V času njegovega 
vodstva se je v Cerkvi in sve
tu marsikaj spremenilo. Ktem 
spremembam jetudi sam pri
speval velik delež. S svojim 
smislom za neposreden stik 
s človeštvom je dodobra 
spremenil podobo prvega 
moža Cerkve. Njegova, sedaj 
že res brezštevilna pastoral
na potovanja po svetu so mu 
dala čar, ki ga ima le svetov
ljan, ki se na svet in njegove 
zadeve spozna, a mu niso od
vzela mika preprostega du
hovnika, ki skrbi za najbolj 
potrebne v svoji župniji. Tisoč

in več njegovih pridig in na
govorov je imelo po vsem 
svetu velik odmev, saj dejan
sko ni žgoče teme, ki tare da
našnjega človeka, katere se 
Janez Pavel II. ne bi dotaknil. 
Zavezan evangeljski veseli no
vici je pobudnik nove evange- 
lizacije, ker ima po njegovem 
mnenju vsak človek pravico 
izvedeti, da se je nekoč tudi 
zanj rodil Jezus Kristus, bil kri
žan in je vstal od smrti, da bi 
ga odrešil. V preprostem, a 
odločnem evangeljskem du
hu se sv. oče zavzema za pra
vice vsakega človeka in za 
njegovo neodtujljivo pravico 
do človeka vrednega življe
nja, do dela in pravičnega pla
čila za delo, do socialnega in 
zdravstvenega zavarovanja. 
Kot ena največjih moralnih 
osebnosti današnjega sveta 
sv. oče v skoraj vsakem jav
nem nastopu naravnost kriči 
proti socialnim krivicam in se 
zavzema za ukinitev dolgov 
najrevnejših držav, kot se o- 
benem zavzema za edinost 
med kristjani in predstavniki 
vseh verstev, ki verujejo v ene
ga Boga. Ko nagovarja kristja
ne in druge, naj bomo boljši, 
naj se držimo evangeljskega

m mA

vodila ljubezni do bližnjega, 
nas kliče k pogumu, s kate
rim se moramo odločati za 
življenje. Kot pripadniki slo
venske narodne manjšine v 
Italiji smo mu lahko hvaležni, 
ko se zavzema za vsako 
manjšino na svetu in tudi za 
našo. Kot verniki smo mu 
hvaležni za njegovo iskreno 
vero v Odrešenika, h katere
mu se obrača s priprošnjo k 
sv. Materi Božji. Kot najvišji 
predstavnik Cerkve je poka
zal pogum brez primere, ko 
je vse ljudi javno prosil odpu
ščanja za pregrehe, ki sojih v 
zgodovini storili ljudje v ime
nu krščanske vere in Cerkve. 
Pogum brez primere zato, ker 
sv. oče ni čakal, da ga bodo 
drugi prosili za spravno gesto, 
ampak jo je sam v imenu Cer
kve ponudil ne glede na to,

kakšen odziv bo ta gesta ime
la pri sogovorniku. Njegova 
globoka vera prihaja najbolj 
do izraza v posluhu za naj
manjše, najšibkejše in na rob 
odrinjene. Ko je z močjo Res
nice bistveno pomagal rušiti 
berlinski zid, je hkrati opo
zarjal na strašne krivice, ki jih 
povzroča kapitalizem, ko v 
njem kapital prevlada nad 
človeškim dostojanstvom.

Širina, odprtost, delavnost 
in ponižnost pred Najsvetej
šim, znanje jezikov in zave
zanost mladim, sprejemanje 
drugačnega, zavest, daje Kri
stus ljubil šibke in revne, ne
sporna vodilna vloga v dana
šnjem svetu na področju za
govarjanja občečloveške, kr
ščanske morale in etike, lest
vice večnih in za vse veljav
nih človeških vrednot, neneh
no zavzemanje za pogovor in 
mir, za blagostanje in vsako 
človeško življenje, obsojanje 
nasilja in molitev: vse to in še 
več nam dela poljskega pape
ža bližjega, dragega.

Slovenci smo nanj naveza
ni tudi zato, ker je dvakrat pri
šel v našo matično domovi
no in nam spregovoril v na
šem jeziku; prvič je prišel na 
pastoralni obisk, drugič pa, da 
nas je potrdil tudi v svetu v 
imenu našega prvega blaže
nega, A.M. Slomška.

Zato še enkrat: Bog vas ži
vi, sveti oče!
-------------- JUP
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BOG POTREBUJE STARŠE
Res lepo je srečati duhov

nika ali redovnika, ki bi dobro 
vedel, kaj je družina danes, kak
šne potrebe in ritme ima, kak
šne dinamike se razvijajo med 
starši in otroki, kateri so izzi
vi, pred katere so postavljeni 
starši, ki želijo vzgojiti otroke 
v zdrave krščanske osebnosti.

Študijsko raziskovalni fo
rum za kulturo je v nizu po
mladnih razmišljanj, ki jih pri
reja v sodelovanju s Kulturni
ma centroma Bratuž in Stella 
Matutina ter s štandreško de
kanijo, povabil v četrtek, 11. 
t.m., v komorno dvorano KC 
Bratuž p. Silva Šinkovca DJ, 
strokovnjaka v psihologiji in 
pedagogiki, urednika revije 
Vzgoja, pedagoškega sveto
valca na škofijski gimnaziji v 
Šentvidu in še bi lahko našte
vali, kajti p. Šinkovec je res ze
lo dejaven v številnih sloven
skih družbenih ustanovah. 
Najlepše pa je bilo videti, da 
njegovo ogromno znanje, ki 
ga je pridobil na vseučiliščih 
v Ljubljani, Rimu in Dublinu, 
oplajajo številne konkretne 
življenjske izkušnje. Iz tega 
dragocenega vira črpa p. Šin
kovec znanje, da lahko nare

di kot redovnik, ki stoji pred 
skrivnostjo življenja v drži 
modrega opazovanja in po
slušanja, veliko koristnega za 
družine. Večer, ki je nosil na
slov Krščanska družina in vz
goja otrok danes, je postavil 
predavatelj na temelj skrivno
sti zakona kot zakramenta, v 
katerem sta mož in žena od 
Boga poklicana, da se ljubita 

; z Njegovo ljubeznijo in da sta 
vidno znamenje te. Na tej os
novi se razvija vzgoja otrok. 
Zakonci so namreč tesni so
delavci Boga pri oblikovanju 
osebnosti in kot taki niso sa
mo vir biološkega življenja, 
ampak dajejo tudi psihološko 
in duhovno rojstvo. Bog po
trebuje starše, da nadaljujejo 
Njegovo stvariteljsko delo.

Krščanska družina je da
nes postavljena pred številne 
izzive. Eden prvih je zagoto
viti potrebno materialno os
novo bivanja, kar je kot napor 
že del vzgoje in konkretizaci
ja ljubezni. Tudi čustvena var
nost je temeljna izkušnja, ki 
jo mora doživeti vsak otrok,

! da lahko odrase v samozave- 
i  stno osebnost. Osnovna je 
tudi potreba po jasni pripad
nosti in vključenosti v družin
ski sistem, saj so starši prvi 

j  identifikacijski lik vsakega 
mladega življenja. Otroci mo- 

I rajo tudi spoznati, kdo ima 
moč in odloča, da ne odrase
jo v osebe, ki bodo vedno v 
sporih z vsemi ali brez trdne 
osebne opore. Družina je šola 

I tudi za starše; ti se morajo v

njej učiti odnosov z otroki, ki 
j  se stalno spreminjajo. Mora
jo pa tudi razumeti, da so bli
žina, oddaljenost in soočenje 
posebni pedagoški "milostni" 
trenutki, ki so potrebni in u- 
činkoviti, le če se uporabljajo 
v pravem trenutku. Otroci se 
morajo prek staršev, ki jih bu
dno spremljajo, tudi učiti re
ševati najrazličnejše spore; to 
najbolje storijo v sproščenem 
pogovoru in prožnem iskanju 
skupnih alternativ. Tudi spol
nost je zadeva, o kateri želijo 
otroci slišati sproščeno in jas
no besedo; to radi sprejema
jo. Čudovit vzgojni trenutek 
in prava šola socializacije je 
odprta družina, v katero po
gosto zahajajo prijatelji in 
znanci. V taki družini čuti ot- 

' rok, daje življenje lepo. In če 
je okrog njega okolje, ki ga so- 
oblikujejo tudi starši, bo še 
bolj ponosen in srečen.

Izredno močno vzgojno 
sredstvo je beseda, ki lahko 
razveseli, rani, omehča, sploh 
pa se lahko vtisne v spomin 
za vedno. Otrok "odmeva", 
posluša, ponavlja, nato pove
zuje in daje smisel. "Beseda 
nas dela za ljudi, odpira naš 
notranji svet." Tudi prek te kot 

| prek družinske molitve in do- 
i življanja liturgičnih dob se ot
rok vzgajav veri in vrednotah.
-----------------DD

N A B R E Z IN S K I  SOLARJI  ZA  REVNE

DAR TVOJIH ROK 
ZA SKUPNO SREČO
V Nabrežini je bilo v nede

ljo v župnijski dvorani zelo ži
vahno, saj so otroci nižje sre
dnje šole Igo Gruden priredi
li prodajno razstavo svojih 
umetniških izdelkov in z nji
mi zaslužili čedno vsoto de
narja, s katerim bodo sedaj 
pomagali manj srečnim vrst
nikom iz Toga.

Zaključek več mesecev 
trajajočega ustvarjalnega in 
delovnega procesa nabre- 
žinskih srednješolcev je se
veda lep uspeh tudi za njiho
ve mentorje; to so bili prof. 
Ani Tretjak, ki poučuje v šoli 
likovno vzgojo, prof. Solan- 
ge Degenhardt, ki na šoli po
učuje verouk, prof. Nevenka 
Uršič in izdelovalka umetne 
obrti v keramiki, domačinka 
Anica Pahor (na fotografiji v 
krogu otrok).

Profesorji so si zamislili 
učni načrt, ki so ga poime
noval i Dar tvojih rok za skup
no srečo, po katerem bi otro
ci izdelali v nekaj mesecih 
kar največ umetniških izdel
kov iz pečene gline in kera
mike, da bi jih potem proda
li na razstavi in tako sami de
jansko zaslužili nekaj denar
ja, ki bi ga lahko podarili po- 
trebnejšim otrokom v črni 
Afriki.

Tako so nabrežinski šolar
ji pod vodstvom mentoric 
več časa izdelovali obeske, za
pestnice, vaze in druge okra
sne predmete iz bakra in ke
ramike. Ker so bili pri delu 
posebno pridni, jih je izve
dena keramičarka Anica Pa
hor zelo pohvalila, saj noben 
njihov izdelek v posebni peči 
n' počil, kar pomeni, da so 
ga zelo vestno izdelali.

Profesorica verouka Solan- 
ge Deberhardt je uvajala ot
roke v misijonsko in svetov
no naravnano mišljenje med 
urami verouka tako, da jim 
je predstavljala afriško kultu
ro in omiko s pomočjo dia
pozitivov, filmov in seveda s 
pripovedovanjem o lastni af
riški izkušnji: otroci pa so sa
mi pripravljali tudi razisko
valne naloge. Njo in ostale 
mentorice je pri tem projek
tu gnala misel, da bi otrokom 
posredovali zdrav pogled na 
življenje in zavest, da tudi sa
mi lahko z lastnimi rokami in 
ustvarjalnostjo naredijo ne
kaj za drugega, da lahko sami 
nekaj zaslužijo in zaslužek 
poklonijo afriškim otrokom. 
To je seveda čisto nekaj dru
gega, kot da bi doma zapro
sili starše za nekaj denarja. 
Tako bo milijon in štiristo ti
soč lir, ki sojih otroci zaslužili 
s svojim delom, šlo za dve 
posteljici in za zdravila, ki jih 
bodo poklonili domu za pod
hranjene otroke v kraju Kou- 
we v afriški državi Togo.

Odpreti se svetu in pri 
tem ne pozabiti na krajevno 
stvarnost, bi lahko zapisali ob 
odločitvi profesoric, da se po
vežejo s krajevno keramičar- 
ko Anico Pahor.

Odveč je seveda vsako pi
sanje, da so imeli otroci in 
njihove mentorice tudi veli
ko zadoščenja pri delu, ker 
so bili v celoti vključeni v us
tvarjalni in dobrodelni učni 
proces.

Čestitamo tako tistim, ki 
so si pobudo zamislili, kot 
mladim "umetnikom" za nji
hovo plemenito delo! 
-----------------ZUT

G O R IC A  /  P O Z IV  ZA N O V O  P O B U D O

O MISIJONSKI PRILOGI  
IN ŠE O ČEM...

TEREZA SREBRNIC

Pozorni bralci Novega gla
sa so gotovo opazili, da v po
stu ni izšla kot običajno misi
jonska priloga. V roke jo  bo
mo dobili šele v četrtek, 1. ju
nija, torej s precejšnjo zamu
do. Kaj je bilo s tem?

Kot vemo, je dolga leta ure
jal - in sploh s sodelavci pri
pravljal - prilogo ter Misijon
sko nedeljo v oktobru msgr. 
Kazimir Humar. S članicami 
Marijine družbe je uspešno in 
požrtvovalno vodil, usklaje
val vse misijonsko delovanje 
med goriškimi Slovenci. G. 
Humar je letos predal delo v 
mlajše roke, ki pa niso še ve
šče takih poslov, zato bo pri
loga v zamudi. Nalogo splo
šne odgovornosti za misijon
sko delovanje med nami naj 
bi prevzela dekanijska misi
jonska skupina, ki pa mora 
šele nastati. Sodelavcev in 
navdušencev je nekaj, potre
bno se bo sestati in organizi
rati, razmisliti o pobudah, na
črtih, pa tudi iskati novih us
meritev za naprej - v skladu z 
zahtevami našega časa. Ne

moremo ostati samo pri tra
dicionalnem, dosedanjem 
načinu delovanja. Potrebno 
se bo prilagoditi drugačni mi
selnosti, zahtevam naše dru
žbe, iskati novih prijemov in 
načinov, kako nagovoriti lju
di dobre volje, kristjane v zve
zi z misijonsko problematiko.

Vsi, ki jim je ta problema
tika pri srcu, so vabljeni, da 
se kakorkoli oglasijo: pri g. 
dekanu, svojih duhovnikih ali 
na Novem glasu. Zdi se mi 
važno, da začnemo o tem raz
mišljati in si seveda izmenja
mo poglede. Naj omenim tu
di, da bo letošnja izdaja bro- 
žureMisijonska nedelja že 50. 
po vrsti, torej jubilejna.

Ob koncu bi se rada v ime
nu naše goriške verske skup
nosti iskreno zahvalila msgr. 
Kazimirju Humarju in člani
cam Marijine družbe za dol
goletno zvesto delovanje v 
prid misijonom. Gotovo bo
sta še vedno dobrodošli nji
hova spodbuda in pomoč - 
zlasti zaradi izkušenj - pri us
tanovitvi in delovanju nove de
kanijske misijonske skupine.

SVETNIK TEDNA
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MARJETA (RITA)  KASIJSKA,  
V D O V A  IN  R E D O V N I C A

"Navadno pravimo, daje zakon srečen, če zakonca ne išče
ta svoje sreče, temveč srečo drugega; pa je vendarle to ple
menito čustvo obeh zakoncev v veliki meri delež ženine kre
posti, njenega materinstva in ljubezni. Žena z veseljem vrača 
dobro tudi tedaj, ko smo odurni. Ko jo žalimo, odgovarja do
stojno in spoštljivo. Kakor sonce je, ki oblačnemu jutru prinaša 
zoro in ob večerih zlati oblake s svojimi prameni." Te besede 
pohvale na račun dobre žene je izrekel papež Pij XII. leta 1942 
v svojem nagovoru novoporočencem. Veliko vprašanje je, če 
danes še držijo. Gotovo pa je bila zgled takšne žene sveta 
Marjeta ali Rita Kasijska, katere spomin danes obhajamo.

Bila je otrok sončne italijanske pokrajine Umbrije, kjer se 
je rodila okoli leta 1381. Že zgodaj je rada premišljevala Kri
stusovo trpljenje in se pokorila. Sklenila je, da se ne bo 
poročila. Na željo priletnih staršev pa je le privolila v možitev. 
Poročila seje z možem, ki je bil znan po nagli jezi in surovo
sti, da se ga je vse balo. Z njim je preživela osemnajst let v 
zakonu, ki je bil prva leta vse prej kot srečen; s svojo blago
stjo in potrpljenjem pa je ublažila možev značaj. Rodila sta se 
jima dva sinova - dvojčka. Preden sta otroka odrasla, je družino 
zadela nesreča: umorili so očeta. Marjeta je morivcem odpu
stila, sinova, ki sta podedovala očetov jezljivi značaj, pa sta se 
zaklela, da bosta očeta maščevala: krvna osveta je bila tedaj 
v mnogih italijanskih pokrajinah v navadi. Marjeta seje bala, 
da se bo zlo tako množilo. Oba sinova sta kmalu drug za 
drugim umrla in mati je ostala sama, stara štiriintrideset let.

V njej se je spet zbudila mladostna želja, da bi šla v samo
stan. Napotila se je v samostan avguštink v bližnjem mestu 
Cascia in prosila za sprejem. Vendar so jo odslovili, ker vdov 
niso sprejemali. Enako se ji je zgodilo tudi drugič in tretjič. 
Potem pa pripovedujejo življenjepisa - so se ji v sanjah prika
zali svetniki, ki jih je Rita najbolj častila: Janez Krstnik v sprem
stvu Avguština in NikolajaTolentinskega. Ti sojo ponoči sko
zi zaklenjena vrata pripeljali v samostan. Ko je zjutraj 
začudenim nunam povedala, kako je prišla v samostan, so 
naposled njeni prošnji ustregli. Ko je opravila noviciat in se 
zavezala z redovnimi obljubami, je bila njena edina želja, da 
bi bila vzorna, svetniška redovnica.

Rada je premišljevala Jezusovo trpljenje in se ostro poko
rila. V samostanu soji  zaupali službo bolniške negovalke, ki 
jo je zgledno opravljala štiriinštirideset let, dokler ni sama 
hudo zbolela. V zamaknjenju je nekoč prosila Jezusa, naj ji da 
okusiti nekaj muk, ki jih je trpel na križu. Takrat, pravijo, seje 
odtrgala bodica od Jezusove trnove krone in se zapičila v njeno 
čelo (pogosto je ta prizor prikazan na njenih upodobitvah). 
Ko je kasneje obiskala Rim, je izprosila, da je njena rana pre
nehala na zunaj krvaveti. Ko je ležala na bolniški postelji, jo je 
prišla obiskat znanka iz domačih krajev. Soseda jo je ob odho
du vprašala, če ji more napraviti kakšno veselje. Rita jo je pro
sila, naj ji prinese z domačega vrta cvetočo vrtnico in prgišče 
svežih fig. Žena se je nasmehnila, saj je bilo v mesecu januarju, 
toda ko je prišla domov, je našla na vrtu cvetočo vrtnico in 
figo z nekaj sadeži: utrgala je in ji nesla.

Umrla je 22. maja 1457. Papež Urban VIII. jo je leta 1627 
razglasil za blaženo, med svetnice pa jo je šele leta 1900 prištet 
papež Leon XIII. Marjeto Kasijsko častijo kot zavetnico 
bolniških negovalk. Upodabljajo jo klečečo pred Križanim. 
Njeno češčenje je močno razširjeno v romanskem svetu, pri 
nas samo na Primorskem. Zlasti Italijani se tej priljubljeni svet
nici, ki ji pravijo Rita, zatekajo kot pomočnici v brezupnih 
zadevah. Tudi krstno ime Rita je zelo razširjeno. Znane so 
tudi povezave, npr. Ana Rita, Marija Rita.

DAN MLADIH KOPRSKE ŠKOFIJE
V soboto, 20. maja, bo v Zalogu pri Postojni 4. škofijski 

dan mladih pod geslom Sveti v svetu. Srečanje bo potekalo 
blizu kraja, kjer se je papež Janez Pavel II. srečal z mladimi 
17. maja 1997. Zbiranje je predvideno ob 10. uri; po pozdravu 
in uvodni molitvi bodo predstavili delavnice, pri katerih bodo 
sodelovali gostje. Po odmoru in igrah, ki jih bodo pripravili 
skavti, bo ob 15. uri maša, ki jo  bo vodil koprski Škot Pirih. 
Gostje-pričevalci bodo predstavili svoje delo in življenje. So
delovali bodo: alpinist Peter Mežnar, pisatelj Zorko Simčič, 
družina Lisjak, frančiškanske Marijine misijonarke, g. Martin 
Lisec (projekt Skala, ki se posveča mladim z ulice), Franc Prelc 
(župnik v Portorožu, ki se ukvarja tudi z narkomani), Vojko 
Gašperut, invalid in slikar, Silvester Gabršček z ministrstva 
za kulturo. Veš čas bo med mladimi tudi škof Metod Pirih.

GORIŠKO NADŠKOFIJSKO ROMANJE V LURD
Tudi letos sebodogoriški bolniki, zdravi romarji in prosto

voljni spremljevalci odpravili od 5. do 11. julija počastit lurško 
Marijo. Slovensko skupino bo vodil msgr. Franc Močnik. Cena 
romanja znaša 815.000 lir, za bolnike v prenovljeni stavbi 
Salus 475.000 lir, dodatek za ležalnike 40.000 lir. Vpisovanje 
je predvideno do zasedbe prostorov. Slovenski romarji se 
lahko vpišejo pri msgr. Močniku, ul. Seminario 13 (tel. št. 0481 
531743, od 11. do 12. ure) ali pri Joani Nanut, ul. S. Michele 
169 v Štandrežu (tel. št. 0481 520233 ali 0481 21419).
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PREŠEREN 
V PADOVI
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V blesteči Rossinijevi dvorani zgo
dovinske kavarne Pedrocchi v sredi
šču Padove je bil zadnji petek, 12. ma
ja t l ,  večer, posvečen našemu velika
nu Francetu Prešernu. To je verjetno 
prvič, da se v tem italijanskem mestu, 
sedežu ene najstarejših evropskih u- 
niverz, predstavlja naš veliki pesnik.

Večerje priredilo kulturno društvo 
Lombardo-Veneto (Associazione cul- 
turale Lombardo-Veneto) iz Padove, 
ki je že pred leti enkrat predstavilo 
splošno slovensko stvarnost, zlasti Slo
vencev v Italiji. Društvo izdaja tudi re
vijo Quaderni del Lombardo-Veneto, 
ki je že večkrat objavila prispevske o 
slovenski kulturi oz. Slovencih v Itali
ji. Večera seje sedaj udeležilo lepo šte
vilo zainteresiranih poslušalcev, med 
njimi tudi skupina slavistov s pado- 
vanske univerze, kjer je že dolga leta 
stolica za slovenščino.

Kulturni večerje najprej odprl in 
predstavil predsednik društva dr. Ni
no Agostinetti, ki je omenil mesto Slo
venije in njene kulture v Evropi, po
sebej pa še lik Franceta Prešerna in nje

gov pomen, zlasti še v zvezi s pred
stavitvijo italijanske izdaje monogra
fije prof. Borisa Paternuja, člana SAZU 
in dolgoletnega profesorja na univer
zi v Ljubljani. Agostinetti je potem le
po označil našega poeta kot velike
ga pesnika malega naroda. Posebej 
seje predsednik še lepo spomnil go- 
riške pesnice Ljubke Šorli in podčrtal 
glavne poteze njenega dela.

Paternujevo knjigo je nato obširno 
predstavila prof. Lojzka Bratuž z vi
demske univerze, ki je najprej pou
darila zgodovinsko povezavo Pado
ve - zlasti njene univerze - s slovensko 
kulturo. Nato je kot okvir temu veče
ru orisala glavne prejšnje like sloven
ske književnosti od Trubarja dalje pre
ko Svetokriškega in Alasia da Som- 
maripa ter Vodnika do Prešerna. Prof. 
Bratuž je nato orisala celotno boga
to delo akad. Borisa Paternuja, ki so
di med glavne današnje prešerno- 
slovce. Nato je podčrtala vlogo prof. 
Paola Privitere, ki je knjigo prevedel 
v italijanščino. Obenem je še zlasti iz
postavila Prešernov zgodovinski ep 
Krst pri Savici. Prav tako seje pomudi-

la ob veliki vlogi, ki jo Prešeren sploh 
ima za današnjo slovensko državo 
(Prešernov dan, Prešernove nagrade, 
Zdravljica kot državna himna). Sploh 
pa je predstavitev izzvenela kot Pre
šernova pot v svet, ki so jo nakazali 
tudi razni mednarodni simpoziji.

Sledil je nastop prof. Marije Pirje
vec s tržaške univerze, ki seje zausta
vila ob prevodih Prešerna in začela z 
znanim ameriškim slavistom, ki seje 
vprašal, kje je čar Prešerna. Prof. Pirjev
čeva je nato še zlasti kot zadnji pre
vod v italijanščino omenila delo prof. 
Depangherja z zbirko Prešernove poe
zije. Prej pa je bil še najbolj znan Sal- 
vinijev prevod iz prvih povojnih let.

Nato je spregovoril avtor sam. Prof. 
Boris Paternu seje zlasti pomudil ob 
razvoju mlade slovenske književnosti. 
Posebno je poudaril, da je v sloven
ski literaturi, še posebej s Prešernom 
prisotna tako poetična kot nacional
na misel. Nadalje je avtor te knjige pri
kazal tudi veliko Prešernovo pozna
vanje evropske literature, zlasti itali
janske in nemške. Za prvo je omenil 
zlasti Danteja, Petrarco in Tassa, pa še 
Mazzinija za novo evropsko povezo
vanje narodov. Sodeloval je tudi Mar
ko Tavčar kot predstavnik GMD.

Sledila je še debata, ki je pokaza
la zanimanje prisotnih za probleme 
slovenskega jezika in književnosti. 
  AB

P O M E N L J I V A  PESN IŠKA Z B I R KA JURIJA PALJKA

PESNIKOVA
IZPOVED

JANEZ POVŠE

Pod naslovom Kako je krhko - Co- 
m'e fragile je Jurij Paljk izdal dvoje
zično antologijsko zbirko pesmi, ki 
predstavljajo izbor iz že objavljenih 
knjig poezij. Soba 150 iz leta 1986, 
Nemir iz leta 1994 in Nedorečene
mu iz leta 1997 so trije predhodni Palj- 
kovi posegi v območje pesniškega 
objavljanja, pričujoča antologija o- 
čitno želi pregledati že opravljeno 
pot in jo smotrno ovrednotiti ter ure
diti. Na ta način postane pesniški pro
fil jasnejši in razvidnejši, v njem je že 
mogoče razbirati globlje avtorjeve 
značilnosti.

Ne more biti nobenega dvoma, 
Jurij Paljk je zelo neposreden in od
krit. Odkrit do sebe in do drugih in 
takšna je tudi njegova poezija. Ce ob
staja kakšna nesporna pesniška odli
ka, potem je to gotovo verodostoj
nost v odkritosti. In ta verodostojnost 
pri Paljku obstaja, njegove pesmi so 
slej ko prej neke vrste javna izpoved, 
nemara celo spoved. S te vrste nepo
srednostjo se avtor loteva obravna
vanja sebe in drugih, v resnici še do
sti bolj sebe kot vsega tistega, kar ga 
obdaja in tako smo pri drugem od 
temeljnih gibal pesništva: da sega v 
lastno duševno globino, skuša v njej 
prepoznavati najrazličnejša zname
nja ter pri tem ugotavljati takšno ali 
drugačno povezavo s seboj in vsemi 
drugimi. V tem smislu je že prva zbir
ka Soba 150 povsem polno uresniče
na, saj Jurij Paljk brez pomišljanja go
vori o vsem, kar se v njegovi duši do
gaja, o radostih in veselju pa tudi o 
sencah in stiskah. Tovrstna resnico
ljubnost je prav gotovo vrlina, in to 
v svetu, kjer naj bi bili vsi po vrsti sre
čni in brez tegob, saj o težavnejših tre
nutkih ni priporočljivo govoriti, tak
šna miselnost pa nas seveda potiska 
v osamljenost. Toda življenje je vse, 
kar doživljamo, od tod zgovorni sti
hi: 'To ti je življenje, ti rečem, /  to je 
življenje. / Za tistih par copat, /  za liro, 
dve, / to ti je res življenje." Sploh so 
pesmi iz prve pesniške zbirke v do
brem smislu mladostne, polne obču

tljivosti, včasih bridkosti, govorijo 
pač o nelahkem vstopu v svet odra
slih, zaslediti je mogoče mnogo u- 
trinkov na račun samote. Ves čas, in 
to je za Paljka še posebej značilno, 
pa velika volja, veliko veselje do no
vih in novih spoznanj in preizkušenj, 
vendar nikoli tako, da bi bile vedno 
nove preizkušnje osvetljene poeno
stavljeno. 'Tragika življenja je, /  da ga 
meriš po sebi, /  presojaš po sebi, /  u- 
bijaš v sebi, /  da bi živel naprej."

V drugi zbirki Nemir postanejo is
te stvari bolj umirjene, zato pa se po
javljata sarkazem in ironija, prejšnje 
bridkosti postanejo trše in že kar utr
jene. Paljk razmišlja o prijateljstvu, lju
bezni, o sebi, čutiti je, da seje v svet 
umestil, našel v njem svoj prostor, če
prav osnovni ton samospraševanja in 
iskanja ves čas ostaja v podlagi. Sa
mota je zdaj svetlejša, ne manjka tudi 
osvetlitve lastnega pisanja, ki je želja, 
“da bo ostala sled mojega hrepene
nja." Slednjič še pesmi iz zadnje zbir
ke Nedorečenemu, kjer se avtor ob
rača tudi na Boga, na odrešenje, ki ni 
lahko dosegljivo, predvsem pa ugo
tavlja, da toliko stvari sploh ni mogo
če povedati, jih ubesediti in jim na ta 
način prepoznati njihov jasen pomen. 
Otipljivo je dejstvo, da Paljk ne opu- 

i šča zanimanja za doživetja zgodnje 
mladosti, pač pa prve zavestne izku
šnje plemeniti in jih poglablja ter jim 
išče širše in trdnejše razloge.

Celotna zbirka Kako je krhko de- 
| luje zaradi avtorjeve neposrednosti in 
radožive vznesenosti ter odprtosti do 
vseh utripov življenja domače in sve
tlo. Knjiga je ne nazadnje tudi prijet
no sozvočje vseh tistih, ki so jo sous
tvarili. Na prvem mestu je tu neumor
na Jolka Milič, ki jo je uredila in po
skrbela za zares lep italijanski prevod, 
pa Patrizia Devide, kije prispevala ne
žne risbe, in Igor Devetak, ki je knji
go oblikoval z veliko skrbnostjo in 
natančnostjo. Izdajatelj je SMReKK, 
založnik Goriška Mohorjeva, knjiga 
je posvečena prezgodaj umrlemu 
Ivanu Sirku, kar ji daje še posebno 
tehtnost in žlahtnost.

O S L O V E N S K IH  N A R E Č J I H
V BENE ČIJI

PAVLE MERKU 
PREDAVAL 
NA VIDEMSKI 
UNIVERZI

Na Oddelku za jezike in kulturo 
srednje in vzhodno-evropskih držav 
je bilo zanimivo predavanje. Kot gost 
katedre za slovenski jezik in književ
nost nafakulteti za tuje jezike in knji
ževnosti videmske univerze je preda
val prof. Pavle Merku. Številnim slu
šateljem in gostom je predavatelja 
predstavil predstojnik katedre za slo
venistiko prof, Nikolaj Mikhailov.

Prof. Merku je govoril o sloven
skih narečjih v Benečiji, njih nastan
ku, razvoju in sedanjem stanju, prav
zaprav odmiranju, kot se opuščajo 
posamezni govori povsod po Evro
pi zaradi drugačnega načina življe
nja, ki smo ga bili vajeni še pred krat
kim. To je seveda za vsak narod veli
ka škoda - za slovenski pa še pose
bej, češ da slovenski prostor ne poz
na urbanih narečij. Govori se povsod 
standardizirajo zaradi vedno večje
ga vpliva sredstev množičnega ob
veščanja in odmiranja goratega po
deželskega sveta.

Prof. Merku je v svojem predavanju 
segel daleč v zgodovino, ko so to o- 
zemlje začeli naseljevati prvi Slovani 
in prišli v stik z novimi prebivalci ali z 
ostanki prvoselcev, ki so govorili pov
sem drugačen jezik. To je močno vpli
valo na njih jezik oziroma na govor 
današnjih Benečanov, ki so zaradi 
zgodovinskih, političnih in upravnih 
razlogov že zgodaj ostali ločeni od 
ostalih slovenskih pokrajin (na eni 
strani sta gospodovala oglejski pa
triarhat in beneška republika, na dru
gi pa habsburška monarhija). Nad
vse značilna pa je pri tem predava
teljeva ugotovitev, da so bili prebi
valci revne in gorate Benečije stoletja 
svobodni, v toliko opevani "večni mo
narhiji" pa so bili Slovenci dolgo časa 
skoroda brezpravna raja. Tudi to je se
veda vplivalo na razvoj današnjih be
neških govorov (terskega je slikovi
to prikazal z značilnim starim recep
tom), predvsem pa zgodovinski in 
kulturni dejavniki, kakor tudi stiki z 
drugimi, neslovanskimi prebivalci, ter 
kajpak geografska oblikovitost tal, 
na katerih Benečani živijo. 
------------------ (R+S)

SIMPOZIJ 
O ZORKU 
JELINČIČU

FO TO  BUM BACA

Kot smo že poročali, potekajo v Po
sočju in v Novi Gorici razne slovesno
sti in prireditve v počastitev 10O-let- 
nice rojstva Zorka Jelinčiča, soustano
vitelja narodnoobrambne in protifa
šistične organizacijeTIGR, narodnega 
in prosvetnega buditelja, gornika in 
publicista. Njegovo življenje in vlogo 
v slovenski preteklosti bodo obrav
navali na simpoziju, ki ga bo v sobo
to, 20. t.m., pripravilo Planinsko dru
štvo v Tolminu. Začetek bo ob 9. uri 
v knjižnici Cirila Kosmača v Tolminu.

Dopoldanski del sporeda bo vodil 
zgodovinar Branko Marušič. Najprej 
bodo udeležence pozdravili predsed
nica Planinskega društva Tolmin Mi
lena Brešan, tolminski župan Julijan 
Šorli in predstavnik slovenskega mi
nistra za kulturo Jožefa Školča, ki je 
častni pokrovitelj simpozija. Nato bo
do prebrali osem referatov, v katerih 
bodo razčlenili vsestransko osebnost 
Zorka Jelinčiča. Med njimi bo Žarko 
Rovšček iz Tolmina obrazložil življe
njepis Zorka Jelinčiča, sin Dušan Jelin
čič pa bo obravnaval osebnost Zorka 
Jelinčiča. Zgodovinarka Milica Kacin 
VVohinz bo govorila o Jelinčiču pred 
posebnim sodiščem.

Popoldanski del simpozija bo vo
dila Milica Kacin VVohinz. Tudi v tem 
delu bodo prebrali osem referatov o 
raznih vidikih narodnega, političnega 
in kulturnega delovanja Zorka Jelin
čiča. Sledila bo razprava, kjer sta že 
napovedana dva avtorja. Borut Rutar 
iz Tolmina bo obravnaval prizadeva
nja za priznanje odporniškega giba
nja TIGR leta 1958, Tatjana Rejec-Sre- 
bot iz Ljubljane pa bo podala grafo- 
loško študijo Jelinčičevega rokopisa.

' M.

»JE, KAM JE«

HAIKU
Pred leti, ko se je prvič zgodilo, da 

so bile pisarne opremljene z moder
no tehnologijo, je človek mislil, da 
bo znorel. Telefoni so zvonili glasno 
kot tramvaji, faksa ni bilo mogoče u- 
tišati in si moral poslušati celo vrsto 
neznosnih zvokov. Potem se je lotil 
še tisti kilogram in pol težek mobilni 
telefon, ki je  prav tako lahko zvonil 
samo na en, in to zelo glasen način. 
Računalnikje ob vsaki stvari zapiskal 
in se tega piskanja ni dalo prekiniti 
in potem se je  lotil še tiskalnik, ki je  
seveda bil iglični in torej glasen kot 
kak kovino-strugarski stroj.

Takoj je seveda nastalo povpraše
vanje po bolj humanih strojih in izde
lovalci elektronike so na to povpra
ševanje kaj kmalu odgovorili. Danes 
se da že vse utišati in so pisarne lahko 
popolnoma neslišne. Krasno.

Toda obstajajo še določene stva
ri, ki človeka lahko spravijo ob živce. 
Saj veste, kako zna biti zoprno, ko se 
ti sesuje računalnik. Prav nič ni prijet
no, ko delaš kaj pomembnega in se 
v računalniku nekaj zgodi, izgubiš u- 
re dela in ves čas, ki si ga prihranil s 
tem, da si delal na računalniku. Toda 
brez računalnikov se ne da.

Delaš in se mučiš, garaš, potem 
pa se računalnik naveliča in naredi 
kako napako, izbriše kako datoteko 
ali preprosto "zmrzne" in se ne pre
makne v nobeno smer. Sesuje se ali 
se obesi. To so izrazi, ki jih  pri tem 
uporabljamo. Že tako si dovolj živ
čen, potem pa se pojavi še kako ne
prijetno sporočilo, da te spravi čisto 
na rob vzdržljivosti. Celoten zaslon, 
recimo, postane moder in piše: Na
paka v sistemu. Ničesar se ne da na
rediti. Vse datoteke so izgubljene. U- 
gasite računalnik. Morda se bo izbri
salo še kaj...

Govori se, da so pri podjetju Sony 
že poskrbeli za rešitev. Novi preno
sni računalnik Vaio bo imel druga
čna, bolj pesniška sporočila. Po stari 
japonski tradiciji bo računalnik stva
ri sporočal v obliki haiku-ja, klasične 
japonske pesniške oblike s tremi vr
sticami po pet, sedem in pet zlogov. 
Poskušal sem jih posloveniti in ohra
niti število zlogov. Zato boste včasih 
namesto besede datoteka, našli kar 
preprosto "fajl'.

Ko izgubiš datoteko: "Tako velik 
fajl? /  Lahko bi bil koristen / Vendar 
ga ni več' ali ti računalnik preprosto 
sporoči: "Ker se je izgubil / Dopis, ki 
ga zdaj iščeš/Znova natipkaj'. Kaj pa, 
če so filozofsko oblikovana sporočila 
bolj tolažilna ob izgubi velikih stvari? 
Morda pa je stvar učinkovita za tiste 
z literarno žilico:"Iskanje, izguba/Pri
sotnost odsotnosti/ Romana večni." 
Če iščeš stran na internetu in ti raču
nalnik mora sporočiti, da je ne najde: 
“Spletna stran, ki jo  / Iščeš, se ne more 
več najti /Je drugih še sto." Ko pa se 
ti računalnik sesuje: “Kaos vlada tu / 
Zajokaj in ugasi / Red se bo vrnil."

Lahko pa ti samo nekaj ne deluje 
ali nagaja: "Je delovalo / Danes več 
ne deluje / Windows je pač tak", lah
ko pa se ti zgodi kaj precej hujšega: 
"Prej sneg, nato molk / Monitor vre
den milijon / Prekrasno umre." In ven
dar veš, da se prej ali slej mora zgo
diti: "Tri so gotove / Reči: smrt, davki 
in virus / Ugani, kaj je?" In posledica 
takih nevšečnosti: “Zaradi hibe /Je ta 
tvoj dragi PC / Postal ničvreden."

Morda pa smo krivi sami. Morda 
resnično mislimo, da bodo računal
niki naredili vse, in zahtevamo od njih 
nemogoče : "Ni več spomina / Človek 
bi rad imel vse / Nikoli ne bo" a li",Po
skus ni uspel /Zdaj zapri vse progra
me / Zahtevaš preveč.

Mislite, da nas bodo ta sporočila 
pomirila? Je računalniški zen budi
zem možen? Lahko dosežemo nirva
no, tudi če se nam je vse pokvarilo 
in vse šlo v nič? Kdove, čas bo poka
zal, če bodo uporabniki računalnikov 
bolj srečni in umirjeni: "Resna napa
ka / 5o vsi programi šli v nič / Ekran. 
Um. Prazno."

PETER SZABO
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SLOVO OD~ŠPACALA g rad  v  k a lič ju
V soboto, 13.t.m.,smoseza 

vedno poslovili od tržaškega sli
karja in grafika Lojzeta Spacala, 
staroste primorskih likovnih u- 
metnikov in enega najvidnejših 
umetnostnih ustvarjalcev 20. 
stoletja na Slovenskem. Prvi del 
slovesa seje pričel ob 13. uri na 
gradu v Štanjelu, v galeriji, ki 
nosi ime prav po umrlem umet
niku in v kateri je v trajni posta
vitvi na ogled obsežen opus 
Spacalovih slik in grafik. Tu je 
bila namreč žalna seja, na kate
ro so bili poleg sorodnikov vab
ljeni številni slovenski javni in 
kulturni delavci. Osrednji spo
minski govor je imel Spacalov 
prijatelj in dolgoletni kritiški 
spremljevalec dr. Zoran Kržišnik. 
Spregovoril je tudi veleposlanik 
republike Italije v Ljubljani Nor- 
berto Cappello, na koncu kome
moracije pa je osebno občuteno 
podal nekaj spominov na umet
nika Drago Mirošič, sedaj vele
poslanik republike Slovenije v 
Bosni in Hercegovini. Mirošič je 
namreč pred dvanajstimi leti bil na 
čelu odbora, ki je vodil postavitev 
stalne Spacalove zbirke v Štanjelu.

V zgodnjih popoldanskih urah so 
krsto z zemeljskimi ostanki Lojzeta 
Spacala prepeljali v župnijsko cerkev 
v Škrbini, v kraj, kjer si je pokojni u- 
metnik že pred desetletji kupil staro 
kraško domačijo in si v njej uredil o- 
kusno urejeno podeželsko domova
nje. Prav do začetka poslovilnega ob
reda seje pred izpostavljeno krsto vi
la dolga množica pogrebcev, ki so se 
v spoštljivosti poslednjič poslovili od 
umetnika. Pogrebni obred z mašo je 
opravil komenski župnik Peter Černi
goj, na koru pa je prepeval .moški 
zbor. Po končanem obredu se je ob 
turobnem zvonjenju pogrebni spre
vod s sorodniki, prijatelji in občudo
valci Spacalove umetnosti pomikal 
proti bližnjemu pokopališču, na robu 
vasi v lepem naravnem okolju. Po 
končanem verskem obredu seje od 
pokojnika s krajšim govorom najprej 
poslovil komenski župan Uroš Slamič, 
sledila sta mu še tržaški podžupan 
Roberto Damiani ter kraški rojak, pe
snik in akademik Ciril Zlobec. Tudi 
na pokopališču je zbranost slovesa 
podkrepila pesem moškega zbora, 
prav tako kvarteta trobil.

Med pogrebci smo poleg kultur
nih delavcev opazili vrsto osebnosti 
iz javnega življenja iz Slovenije, po
sebej še s Primorskega, s Tržaškega 
in Goriškega. Kot rečeno, so poleg 
sorodnikov na pogreb prišli pred
vsem Spacalovi prijatelji in občudo-
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valci, in to obeh sosednjih 
narodov, slovenskega in ita
lijanskega, ki so s tem pod
črtali dejstvo, da njegova u- 
metnost, ob hkratni včlenitvi 
v domačo slovensko kraško 
tradicijo, prerašča ožji pro
stor in tako pridobiva evrop
ske in svetovne razsežnosti. 
Ko smo po pogrebu ob za
tonu dneva opazovali staro
davno Škrbino z značilnimi 
domačijami in lepo obnov
ljenim zvonikom oglejskega 
tipa, kako se je vse to ob ne
nadni razjasnitvi s svojimi 
obrisi jasno odražalo v na
ravnem okolju in na mo
drem nebu, smo zaslutili, ka
ko globoko je Lojze Spacal 
doživljal kraško resničnost, 
ki jo je s svojimi klenimi, pri
povedno skopimi in simbol
no bogatim i umetninami 
povzdignil v umetniško go
vorico s prvinami neminlji
ve trajnosti.
----------------------MV

O D  IS T R S K E G A  D O P I S N I K A

FONTANA Z ODLOČNOSTJO 
REŽE LITERARNE 
VALOVE NA KOPRSKEM

OBNOVITEV ITALIJANSTVA V 
OBMEJNIH KRAJIH 

PO ZMAGI (1918-1928), 2.
OBJAVLJAMO D O K U M E N T ,  KI SE JE O H R A N IL  PO ZASLUGI 

POKOJNE GORIŠKE UČITELJICE GITE RIJAVEC. GRE ZA  
PREVOD PROF. ALEŠA K O M A V C A ,  KI JE IZ ITALIJANSKEGA 

IZ V IR N IK A  PRELIL V S LO V E N Š Č IN O  SRHLJIVO SLIKO 
ZATIRANJA SLOVENCEV P O D  F A Š IZ M O M .

O ŽIV ITEV LETA 1918  
Zaradi velike vneme delovanja 

Prebivalstva, ki se je v pretežnem šte
vilu vrnilo, energije vojaških povelj
stev, vztrajnosti vseh civilnih oblasti 
>n posebej zaradi učinkovitega delo
vanja občine, Slovenci niso mogli več 
obnoviti svojega kulturnega delova
nja, saj so tedaj Slovenci bili neorga
nizirani, zaprepaščeni in pa predvsem 
prez izdatne podpore in pomoči, ki so 
jo uživali v predvojnem času. 
v Tako so že januarja leta 1919 za
čele delovati med ruševinami italijan
ske osnovne in nižje srednje šole in 
ob pomanjkanju lastnih prostorov, 
so kar zasedli šolske stavbe bivših slo
venskih in nemških šol. To pa je raz

MILAN GREGORIČ

Pred kratkim je izšla v Kopru 30. 
redna številka literarne revije Fonta
na (zbornik proze in poezije). Revijo 
je likovno opremil Janez Janežič, lek
torirala Mojca Maljevac, tiskala pa Bi- 
rografika Bori iz Izole. Svojo pot je 
Fontana začela kot revija mladih lite
rarnih ustvarjalcev tovarne Tomos. Iz 
leta v leto pa je širila krog svojih so
delavcev ter jo je tako danes širši pro
stor Slovenske Istre, Brkinov in Krasa 
sprejel za svojo. V trinajstih letih izha
janja je bilo izdanih 30 rednih številk 
in ob tem tudi še 24 samostojnih iz
daj literarnih del njenih sodelavcev, 
kar uvršča revijo tudi med "založniške 
hiše". Ob številnih literarnih začetni
kih objavlja Fontana tudi kakovostne 
prispevke že uveljavljenih ustvarjal
cev, ki tako s svojo prisotnostjo v re
viji na nevsiljiv način opravljajo ne
kakšno "mentorsko vlogo", kot je to 
zapisal na ovojnici glavni in odgo
vorni urednik Danilo Japelj. Le-ta je

log, zaradi katerega je porušena Go
rica predstavljala prednost v narod
nostnem oziru, saj sojo meščani zna
li takoj izkoristiti.

Takšno je bilo dejansko stanje v 
Gorici in vsaj, kar se tiče pouka, je de
jansko stanje prehitelo pravno stanje 
za celih osem let.

To je pravno stanje, ki seje dejan
sko nadaljevalo vse do objave zako
na Gentile, ki je uzakonil pouk v dr
žavnem jeziku.

STANJE ŠOLSKIH USTANOV  
PRED VOJNO IN PO NJEJ

Da bi si lahko ustvarili pravo sliko 
in osvetlili blagodejne učinke Odre
šitve (Redenzione) na tem tako po

hkrati dodal, kako revija dokazuje, 
da se da "brez opredeljene finančne 
strukture in organizacije vztrajati in 
doseči solidno kvaliteto." Revija oprav
lja tudi širše poslanstvo prek organi
zacije literarnih srečanj, pesniških ve
čerov in predstavitev njenih samostoj
nih literarnih izdaj. Poslednjo, jubi
lejno številko je pospremil na pot li
terarni urednik Edelman Jurinčič z 
novimi in novimi pozivi poznanim in 
še ne poznanim ustvarjalcem, "naj za
pisujejo in pošiljajo svoje stvaritve 
uredništvu." Sledita poglavji krajših 
proznih in pesniških zapisov, kjer se 
v družbi že uveljavljenih avtorjev 
pojavljajo tudi nova imena. Tretje 
poglavje je namenjeno izboru pesmi 
povsem novih avtorjev, simbolno 
poimenovano z naslovom "perspek
tive". Vsa tri literarna poglavja pri
našajo avtentičen trenuten literarni 
utrip Slovenske Istre, ki se vse bolj o- 
čitno širi tudi na Kras in Brkine. In v 
njem, tu pa tam, zapojejo tudi mehka 
in blagozvočna narečja tega prosto-

membnem področju, moramo pri
merjati statistične podatke iz obdob
ja tik pred vojno 1914-1915 s poda
tki iz obdobja 1925-1926, kajti šele 
v tem obdobju lahko štejemo, da je 
šolstvo v Gorici prešlo v svojo okoraj 
normalno fazo, čeprav šolska popu
lacija ni dosegla stanja in časa pred 
vojno, zaradi nizkega števila rojstev 
v letih 1916, 1917, 1918 in 1919.

PRIMERJAVA STATISTIČNIH  
PODATKOV V ŠOLSKIH LETIH 
1914-1915 IN 1925-1926

Za dopolnitev obeh preglednic 
(gl. desno) in za lažje razumevanje si
stematičnega boja, ki ga je vodila 
občina na narodnostnem področju, 
navajamo sezname obstoječih šol v 
obeh obdobjih (1915 do 1926).

Iz podatkov se zelo jasno vidi, da 
je občinska uprava upravljala izklju
čno vrtce in osnovne šole z italijan
skim učnim jezikom, razen občinske 
šole v ulici Via Scuola Agraria, ki je 
imela sicer 4 razrede in jo je obisko
valo zelo majhno število učencev, ta
ko je povprečno število vpisanih zna
šalo po 10 učencev na razred.
— — —  DALJE

Naš kolega Jurij Paljk je pred dve
ma tednoma v Dolini v okviru praz
novanja Majence pred številno pu
bliko predstavil zadnjo knjigo dolin
skega župana in pesnika Borisa Pan
gerca. Iz njegovega nagovora objav
ljamo nekaj misli.

(...) Pangerčeva knjiga Grad v Kali
čju je napisana sočno, brez nepotreb
nega ovinkarjenja in puhlega bese
dičenja in tako lepo, kot sta lepa Doli
na in Breg, kot je lepo Kaličje, ki ga 
sam nisem videl, a mi ga je Boris v 
knjigi naslikal, kot so lepi naši kraji, 
ta naša mala domovina, ki nam je  žal 
prevečkrat mačeha... Knjiga Grad v 
Kaličju je sad življenja v tem raju pod 
nebom, kjer se je pesnik Boris Pan
gerc rodil in kjer živi, je  sad pomlad
nih sokov akacije, ki zabrsti vsako leto 
znova v Kaličju in je sad prelepih do
linskih Val, k i'jih  je zaklal naftovod', 
kot imenitno pravi Boric Pangerc v 
eni svojih zgodb v knjigi.

(...) Boris Pangerc je napisal čudo
vito knjigo devetih zgodb, ki so jih  pi
sali: življenje, Dolina z vsemi krajev
nimi in ledinskimi kraji, čas, ki ga ni 
več, domačini, prišleki, nevsakdanji 
vaški liki - figure, ki delajo vas zares

ra. V zadnjem poglavju "Razprave in 
razmišjanja" naletimo najprej na Škr- 
žadjo pravdo Milka Matičetova, na 
predstavitev slovenskih ljudskih pe
smi (Kotjanski kanti) iz okolice Buze
ta (Maša Komavec), na Jurinčičevo 
razmišljanje o meji kot življenju, "ki 
združuje in ločuje", pa na razpravo 
Emila Zonte o ljudsko-glasbenih iz
ročilih "ta naša mužika" ter na koncu 
še na dve predstavitvi pesniških 
zbirk s strani Zdenke Lovec, in sicer 
zbirke Vzemi življenje Ivana Novaka 
in zbirkeže češnječas Maje Štromar.

Vztrajnost, ki stoji za izdajanjem 
Fontane, si zasluži posebno prizna
nje. Ob finančnih in drugih težavah, 
skozi katere seje prebijala zlasti v pr
vih letih svojega izhajanja, se je na
mreč lahko obdržala pri življenju 
samo po zaslugi izredne požrtvoval
nosti posameznikov, ki soji poklanja
li na stotine ur svojega dragocenega 
časa, in skromnosti avtorjev, ki niso 
za svoje prispevke pričakovali ničesar. 
Vzpodbudno in pohvale vredno je 
tudi posebno poslanstvo, ki ga Fon
tana opravlja pri promoviranju mla
dih ali novih piscev. Poslednja boga
ta in lepo opremljena številka je tako 
nov velik dosežek, na katerega so lah
ko uredništvo in sodelavci ponosni, 
in hkrati jamstvo, da je prihodnost 
Fontane zagotovljena tudi za naprej.

vas in jo  ločijo od brezimnega mesta 
in seveda pesnik sam, ki je vraščen v 
ta kraj, brez katerega ne more živeti 
in mu pomeni gotovo veliko več, kot 
si je celo sam pripravljen priznati.

(...) Med nami je še kdo, ki je ve
sel, da se je rodil na vasi in je otroštvo 

j  doživljal in preživljal med štalo in hi- 
\ šo, med kravo, teličkom in kurnikom, 
med vaščani in potepanji in tudi pre
tepanji s prijatelji, da je skratka napi- 

! sal vsaj nekaj zgodb te knjige otrok, 
ki je še danes živ v Borisu, da še danes 
Boris ve, kako bogato je bilo njego- 

\ i/o otroštvo, ko je rojstvo telička Juco- 
\ ta pomenilo za malega Borisa in vso 
njegovo družino veliko več, kot si da
nes naši malčki sploh lahko predstav
ljajo, ko je  bilo rojstvo telička dogo
dek, ki mu danes ne najdemo prime
re, ko je  pomenila smrt domače kra- 

| ve Sive tragedijo za vso družino.
(...J Zajčki, Lisko, Čika so naslovi pr

vih treh zgodb, iz katerih diha čas, ki 
sta ga zabrisala industrija in naša druž
ba, v kateri ni več prostora za tesno 
povezanost človeka z živaljo. Oblast 
v kurnikuje lepa zgodba o otroških 
prijateljstvih na vasi, ki se večkrat kon
čajo s pretepom, a je že čez nekaj dni 
vse v redu. Grad v Kaličju nam odkri
va otroški svet in kotiček vaše lepe va
si, morda že deško prebujanje v mla
deniča, ki že gleda za brhkimi vaški
mi puncami. Vanča s Klanca je pre
tresljiva zgodba o samosvoji stari že- 

\ nici Vand, ki tik pred smrtjo razkrije 
strašno skrivnost, ki jo  je nosila vse 
življenje v sebi. Perikolo je ime fantu, 

j ki je bil živa nevarnost: doživel je  vse 
in nič, videl ves svet, a ga je vleklo 
domov, kjer je vse drago plačal. Taka 
zgodba je sol vsake vaške skupnosti 
in pretanjenemu občutku Borisa Pan
gerca za človeško toplino gre zahva
la, da jo  imamo pred seboj. Na vasi se 
življenje vedno sklene, vse se izteče 
in vse ima svoj namen, tudi neverjet
ne stvari... Z zgodbo Tukaj uredništvo- 
kronika! se bo bralec preselil v Trst, ki 
je popek ali pa vsaj privesek Balkana. 
Prav vojna na Balkanu pljuskne z vso 
silo v zadnjo, dobro napisano zgod
bo z naslovom V zavetju Zlatne Bogo- 
rodice, kjer pride do izraza vsakdanji, 
kruti in brezosebni Trst, v katerem iš
čejo svoj pravi obraz srbski priseljen
ci, tisti obraz, ki so ga bili izgubili ta
krat, ko so iz Beograda, Banata, Voj
vodine, Kosova, Sumadije in od dru
god prišli kelnarit in zidarit Triešti- 
nom, da lahko ti danes zviška gleda
jo  nanje. (...) Pangerčeva knjiga živ
ljenjskih zgodb Grad v Kaličju je  od
lično branje in jo  priporočam vsake
mu, ki ima še kaj srca in topline v sebi. 
Toplo jo  priporočam v branje tudi ti
stim, ki ste vaško življenje in teličke 
doživljali z druge, mestne strani...

VRTCI |

ita l. slov. nem . ita l. slov. nem . ita l. slov. nem .

1914

1915
10 5 3 19 7 5 630 190 115

1925

1926
8 - - 17 - 597 - -

j OSNOVNE ŠOLE (ljudske in mestne) j

ita l. slov. nem . ita l. slov. nem .

1914

1915
56 31 26 2.419 1.152 485

'
1925

1926 
...

87 - 2.712 I -

I
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IVAN ŽERJAL

Na Tržaškem se je na go
spodarskem področju marsi
kaj spremenilo. Jokavi vitimi- 
zem ni več toliko prisoten, 
podjetništvo je precej bolj 
živahno in dinamično kot ne
koč, še vedno pa je veliko raz
prtij zaradi pripadnosti raz
ličnim modelom oz. teorijam 
gospodarskega razvoja. Za ta 
razvoj pa je v prvi vrsti potre
bno povezovanje med krajev
nimi upravami (občino, po
krajino in deželo), pa tudi 
med le-temi in najpomem
bnejšimi ustanovami (univer
zo, pristaniščem, trgovinsko 
zbornico idr.) ter med social
nimi partnerji (industrijci, tr
govci, sindikati idr.).

To je osrednje sporočilo, ki 
prihaja s četrte gospodarske 
konference tržaške pokrajine, 
ki jo je pokrajinska uprava pri
redila v ponedeljek, 15. t.m., 
na Pomorski postaji v Trstu. 
Do konference je prišlo v tre
nutku, ko seje gospodarsko 
stanje z ozirom na preteklost 
globoko spremenilo zaradi 
prenehanja državnih soude
ležb in zaradi potrebe po so
očenju s stvarnostjo, ki jo  pri
naša globalizacija trga.

Na četrti pokrajinski go
spodarski konferenci so spre
govorili krajevni upravitelji ter 
zastopniki najpomembnej

ših krajevnih gospodarskih in 
znanstvenih ustanov ter sin
dikatov, sklepnega dela zase
danja pa se je udeležil tudi 
minister za okolje VViller Bor
don. Med drugim je bilo ugo
tovljeno, da je na Tržaškem 
prisotnih več gospodarskih 
modelov, katerih zagovorniki 
se ne uspejo zediniti okrog e- 
nega skupnega imenovalca. 
Potrebno je torej tesno sode
lovanje med tržaško občino, 
pokrajino in deželo Furlanijo- 
Julijsko krajino. Te uprave 
morajo pa s svoje strani tesno 
sodelovati z drugimi pomem-

T E K M O V A N J E  M L A D I H  P I A N I S T O V  P R IM O R S K E

USPESEN N A STO P  
G OJENCEV G M

V ponedeljek, 15. t.m., je v 
avditoriju muzeja Revoltella v 
Trstu potekal večer z naslo
vom Konsonanti per versi - 
konSonanti v verzih, posve
čen sodobni slovenski poeziji, 
ki je ravno v lanskem in leto
šnjem letu doživela veliko šte
vilo prevodov v italijanščino 
po zaslugi prevajalk Darie Be- 
tocchi, Jolke M ilič in Patrizie 
Vascotto. Večer je v sodelo
vanju s tržaško občinsko up

ravo priredila Skupina 85, ki 
že vrsto let opravlja pomem
bno vlogo posredovanja in 
zbliževanja med italijansko in 
slovensko kulturo v Trstu. Pri
reditev konSortanti v verzih je 
bila načrtovana že za februar 
v počastitev praznika sloven
ske kulture, a je iz raznih raz
logov zdrsnila na maj.

Na večeru - ki se ga je kljub 
vsemu udeležila pretežno slo
venska publika - je bilo pred
stavljenih pet sodobnih slo
venskih pesnikov iz Slovenije 
in zamejstva, ki so v lanskem 
in letošnjem letu doživeli ita
lijanski prevod. To so bili Gu
stav Januš, Jurij Paljk, Marko 
Kravos, Kajetan Kovič in M i
roslav Košuta. Vsak izmed av
torjev (razen Košute, ki je bil 
odsoten) je prebral eno pe
sem v izvirniku, igralka SSG 
Lidija Kozlovič pa je podala 
nekaj njihovih poezij v italijan
skem prevodu. Glasbeno in
terpretacijo pesmi sta poda
la Massimiliano Donninelli in 
Stefano Bassanese.

Na večeru, ki ga je vodila 
predsednica Skupine 85 Pa-

trizia Vascotto, je akademik 
Ciril Zlobec podal zgoščen o- 
ris nekaterih značilnosti slo
venske poezije. Poudaril je, 
daje slovenska poezija še ve
dno pod vplivom Franceta Pre
šerna zlasti zaradi povezave 
med pesništvom kot izpove
dovanjem čustev ter vsem ti
stim, kar predstavlja bistvo 
neke dobe. Danes, je dejal 
Zlobec, je slovenska poezija 
sestavni del sodobne moder

ne poezije. In vendar je še ve
dno povezana s Prešernom, 
saj je v slovenskem pesniku 
oz. pisatelju tudi podzavestno 
vedno prisotna skrb za preži
vetje naroda. Prisoten je tudi 
občutek, da opravlja pesnik 
Sizifovo delo. Zato je za Sloven
ce pisateljevanje ne le enostav
no pisanje, ampak tudi zavest 
povezave z narodom in potre
ba po dobrem opravljanju 
svojega dela. Prevodi pa niso 
samo osebni uspeh pesnika, 
ampak tudi priložnosti, da se 
tehta življenjska vrednost la
stnega naroda. Prav kar se ti
če zadnjih prevodov, je Zlo
bec dejal, da jih ni doslej še 
nikoli bilo toliko. Pri tem seje 
vprašal, ali je to le slučaj ali 
pa gre res za odprtje novega 
poglavja v odnosih med itali
jansko in slovensko kulturo.

Prisotne, med katerimi gre 
omeniti tudi generalno kon
zulko Republike Slovenije Ja
dranko Šturm Kocjan, je uvo
doma pozdravil tudi tržaški 
podžupan in odbornik za kul
turo Roberto Damiani.

ROSSANA PALIACA

Skupina talentiranih učen
cev tržaške Glasbene matice 
se je prejšnji teden udeležila 
sedme izvedbe Tekmovanja 
mladih pianistov Primorske.

Regijsko tekmovanje, ki ga 
prirejata Zveza primorskih 
glasbenih šol in Center za gla
sbeno vzgojo iz Kopra, je po
tekalo v prostorih koprske 
Glasbene šole. Komisijo so 
sestavljali profesorji iz raznih

primorskih glasbenih šol, pre
dsednik pa je bil priznani ru
ski pianist in pedagog Sijavuš 
Gadžijev. Tekmovalci so mo
rali predstaviti program, ki 
združuje skladbe iz različnih 
obdobij, da bi komisija preiz
kusila njihove zmožnosti tudi 
na podlagi slogovnih spre
memb.

V petek, 12. t. m ., so se tek- 
movalne selekcije začele s 
kategorijo začetnikov, v kateri 
je nastopila devetletna Tina 
Kralj iz razreda prof. Xenije 
Brass. Tina je s svojim nasto
pom osvojila 80,80 točk in je 
prejela srebrno priznanje.

Isti dan sta v A kategoriji 
bili na vrsti tudi dve desetlet
ni pianistki, ki sta s svojima 
dobrima nastopoma prejeli 
srebrno priznanje. Nika Nad- 
lišek iz razreda prof. Beatrice 
Zonta je dosegla 82,80 točk, 
Jana Zupančič iz razreda prof. 
Tamare Ražem pa je osvojila 
83,60 točk. V soboto, 13. 
t.m., sta v prvi kategoriji kla
virskega dua nastopili Petra in 
Veronika Grassi iz razreda 
prof. Beatrice Zonta, ki sta z 
osvojitvijo bronastega priz
nanja (78,60 točk) sklenili 
uspešno udeležbo tržaških 
glasbenikov na regijskem kla
virskem tekmovanju.

/    — ————■—           —— —---------—\
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bnejšimi ustanovami in so
cialnimi partnerji. Veliko ko
rist bo prinesel tudi vstop Slo
venije in - upati je - tudi Hrva
ške v Evropsko unijo, posta
viti pa si je treba neke abso
lutne prioritete. Za dosego 
teh ciljev pa se bo treba bori
ti proti tranzverzalni stranki 
t.i. "svečenikov zatona" ("sa- 
cerdoti del declino", kot jih je 
označil Federico Pacorini), ki 
se bojijo, da bodo z novim go
spodarskim razvojem izgubili 
svoje položaje in oblast.

Štanje se je torej - vsaj de
loma - spremenilo, Trst ni več

v celoti tisti kraj, kjer vsi ča
kajo na pom oč iz Rima. 
Smernice za razvoj so bile 
tudi dane, čeprav je treba 
priznati, da so bile znane že 
vrsto let. Zanimivo pa bo vi
deti, kako se bodo dela lotile 
posamezne ustanove in pred
vsem krajevne uprave. Ce iz
vzamemo tržaško občino, 
ima človek vtis, da pokrajin
ska in deželna večina imata - 
mimo vsega nezadovoljstva 
glede zadržanja do Slovencev 
- precej nejasne pojme in da 
živita iz dneva v dan.

25  LET D EKL IŠ KEG A Z B O R A  VE SN A

D O Ž IV E T  KRIŠKI 
PEVSKI VEČER

FOTO KROMA

Dekliški pevski zbor Vesna 
iz Križa praznuje letos 25 let 
delovanja. Ob tej priložnosti 
je bil v soboto, 13. t.m., v kri
škem Domu Alberta Sirka slo
vesni jubilejni koncert v poča
stitev obletnice. Številne ude
ležence je v foyerju pričakala 
fotografska razstava o delo
vanju zbora, na voljo pa so 
imeli tudi priložnostno bro
šuro z bogatim slikovnim gra
divom.

Sobotni koncertni spored, 
ki sta ga povezovali pevki Ta
nja Sedmak in Jana Drasič, je 
v prvem delu obsegal sloven
ske umetne skladbe primor
skih skladateljev, zatem pre
gled slovenske ljudske zbo
rovske zakladnice, dalje so 
pevke podale oris zborovske 
zakladnice iz širšega slovan
skega področja, na koncu pa

je občinstvo prisluhnilo pe
smim z ostalih celin. Zbor Ve
sna, ki je seveda nastopil pod 
vodstvom svojega dirigenta 
Bogdana Kralja, so spremlja
le na klavir Beatrice Zonta, na 
flavto Iris Risegari in na čelo 
Andrejka Možina.

Na sobotnem koncertu so 
nekatere pevke prejele tudi 
vrsto Gallusovih značk. Bile 
so podeljene tri bronaste, se
dem srebrnih in ena zlata 
značka; slednjo si je zaslužila 
Sandra Gruden, ki v zboru so
deluje že od vsega začetka.

Jubilantkam je čestitalo 
večje število zborov, društev 
in zvez tako iz domače vasi 
kot od drugod. Tem čestitkam 
se ob koncu tega skromnega 
prispevka želi pridružiti tudi 
naš list.
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TRŽAŠKA

PREDS TAVITEV "BEL IH  P R I R O Č N I K O V "  K R O Ž K A

Z ZADNJIMI PUBLIKACIJAMI JE ŠTEVILO 
ZVEZKOV NARASLO NA TRIDESET

Po predstavitvi treh novih 
"belih priročnikov" Krožka za 
družbena vprašanja Virgil 
Šček, kije bila v petek, 5. t.m., 
v Gorici, so nove publikacije 
predstavili tudi v Trstu, in si
cer na tiskovni konferenci, ki 
je bila v torek, 16. t.m., na se
dežu krožka Sček. Kot znano, 
gre za prvi del diplomske na
loge tržaške raziskovalke Vi
de Valenčič z naslovom Poli
tika in manjšine: ljubezen ali 
brezbrižnost?, za diplomsko 
nalogo Vide Dolhar Kanalska 
dolina in slovenska kultura ter 
za knjigo tržaškega zgodovi
narja Petra Rustje z naslovom 
Med Trstom in Dunajem - Ivan 
Nabergoj v avstrijskem držav
nem zboru (1873-1897). Izid 
vseh treh zvezkov je omogo
čila finančna podpora dežele 
Furlanije-Julijske krajine, Sve
ta slovenskih organizacij in 
Zadružne kraške banke.

Kot je na začetku tiskovne 
konference dejal predsednik 
krožkaŠčekdr. Rafko Dolhar, 
so s temi zadnjimi tremi pu
blikacijami prišli do 30. zve
zka "belih priročnikov". Tako 
Dolhar kot urednik zbirke Ivo 
Jevnikar sta podčrtala pomen

erujEio 
iapojis*

stalnih smernic pri izdajanju 
publikacij krožka: te so po
zornost do krajevne zgodovi
ne, do problemov in vprašanj, 
ki zadevajo kraje, kjer živi slo
venska manjšina v Italiji, pa 
tudi strokovna obravnava 
manjšinskih vprašanj.

Prisotna avtorja Vida Dol
har in Peter Rustja sta podala 
kratek oris vsebine svojih 
knjig. Tako je zvezek Kanalska 
dolina in slovenska kultura 
predvsem kulturni prikaz Ka
nalske doline, v katerem seje 
avtorica zaustavila pri sloven
skih kulturnikih, ki so se v njej 
rodili, živeli in delovali, kot tu
di pri tistih, ki niso bili doma

čini, a so pisali o njej. Knjiga 
Petra Rustje o delovanju Iva
na Nabergoja v dunajskem 
parlamentu pa je tudi izsek 
političnega življenja tržaških 
Slovencev v drugi polovici 
19. stoletja, ko so prek Naber- 
gojevih parlamentarnih na
stopov kljubovali tržaški ita
lijanski liberalno-nacionalni 
eliti. Knjiga Vide Valenčič (av
torica je bila odsotna zaradi 
potovanja v Latinsko Ameri
ko) o politiki in manjšinah, ki 
je bila predstavljena že pred 
časom, pa je v italijanščini na
pisana politološka in sociolo
ška teoretska analiza o odno
su med politiko in manjšina

mi. Prihodnje leto pa bo izšel 
drugi del študije, ki bo posve
čen sociološki analizi nekate
rih manjšinskih strank v Italiji.

Knjigo Petra Rustje o Iva
nu Nabergoju pa so pred kra
tkim, in sicer v sredo, 10. 
t.m., predstavili tudi na zani
mivem večeru na Proseku, 
Nabergojevem rojstnem kra
ju. Večer, ki gaje vodila Kse
nija Majovski, so v Soščevi 
hiši priredili dramsko druš
tvo Jaka Štoka, Godbeno dru
štvo Prosek in zbor Vasilij 
Mirk. Spregoorila sta urednik 
Zgodovinskega časopisa Va
silij Melik in avtor, 

iž

ROJAN /  O K R O G L A  O B L E T N I C A

50  LET CERKVENEGA  
PEVSKEGA Z B O R A

Rojanski cerkveni zbor 
praznuje v letu 2000 50-let- 
nico delovanja. Leta 1950 je 
namreč tedanji kaplan v Roja
nu dr. Angel Kosmač dal po
budo za ustanovitev mešane
ga cerkvenega pevskega 
zbora, ki se je pridružil že ob
stoječemu ženskemu zboru 
Marijine družbe.

Od tedaj je novoustanov
ljeni zbor pel ob nedeljah in 
praznikih pri maši ob 9. uri, 
medtem ko je ženski zbor še 
naprej sodeloval pri maši ob 
7. uri. Zbor torej posveča naj
večjo skrb oblikovanju zbo
rovskega dela nedeljskega in 
prazničnega bogoslužja, in to 
posebno od leta 1965, ko je 
Radio Trst A začel prenašati 
mašo iz rojanske cerkve. Z le
ti je postal repertoar cerkve
nih skladb, ki jih je zbor na
študiral, izredno bogat. A če
prav se je zbor posvečal pr
venstveno cerkvenemu pet
ju, je vedno gojil tudi posvet
no petje in naštudiral veliko 
posvetnih pesmi, s katerimi je 
nastopil na revijah pevskih 
zborovZCPZ, na številnih kul- 
turno-prosvetnih p rired it

vah predvsem v Marijinem 
domu v Rojanu, pa tudi dru
god. V petdesetih letih seje 
zvrstilo v zboru zelo veliko 
pevcev in pevk, ki so pri zbo
ru sodelovali, nekateri malo 
časa, drugi dolga leta; nekaj 
pevcev poje pri zboru celo 
od njegove ustanovitve.

Tudi dirigentov je bilo v teh 
letih več - od Marije Klakočer 
do Bianke Frandolič in Mari
ce Zupančič. Od 1.1960 po
žrtvovalno vodi zbor prof. 
Humbert Mamolo. Pomen 
zbora je še toliko večji, če 
pomislimo, da je od števil
nih slovenskih skupin, ki so se 
v minulem stoletju udejstvo
vale na kultumo-prosvetnem 
področju v rojanskem pred
mestju, edi no ta zbor ostal pri 
življenju in ohranja neokr
njeno svoje delovanje.

Okrogli obletnici delova
nja namerava zbor dati velik 
poudarek. V pripravi je zbor
nik, ki bo osvetlil rojansko 
pevsko dejavnost in bo izšel 
jeseni. Tik pred izidom pa je 
brošura Še nekaj o Rojanu, v 
kateri so zbrani članki, ki so 
izhajali v italijanskem žup

nijskem glasilu in govorijo o 
nekaterih vidikih slovenske 
prisotnosti v Rojanu. Poleg te
ga bo zbor nastopil 28. maja 
ob 17. uri v župnijski cerkvi v 
Rojanu s koncertom Marijinih 
pesmi. Svoj vrh pa bo praz
novanje 50-letnice delovanja 
rojanskega cerkvenega pev
skega zbora doseglo 4. junija 
ob 18. uri v Marijinem domu 
v Rojanu, ko bo zbor pod vod
stvom Humberta Mamola na
stopil s posvetnimi skladba
mi. Na prireditvi, ki jo bo obo
gatil bogat srečolov, bodo na
stopili tudi rojanski glasbeni
ki. Ob tej priložnosti bo v Ma
rijinem  domu fotografska 
razstava o delovanju zbora in 
pa razstava treh domačih li
kovnikov: Edija in Franka Žer
jala ter Roberta Kozmana.

PRENOVLJENA STAVBA 
Ž U P A N S TV A  V N A B R E ŽIN I

V ponedeljek, 15. t.m., so 
v Nabrežini s prisrčno slove
snostjo predali namenu pre
novljeno stavbo tamkajšnjega 
županstva. Slovesnosti se je 
udeležilo veliko število ljudi in 
uglednih gostov. Med temi 
gre, poleg domačega župana 
Voccija, omeniti predvsem 
ministra za okolje VVillerja 
Bordon, ki je podčrtal pomen 
občin te r se zaustavil pri 
vprašanju Kraškega parka in 
razvoja tržaškega gospodar
stva. Prenovljena stavba 
(stroški so znašali več kot 
milijardo lir), ki jo je blagoslo
vil župnik Bogomil Brecelj, je 
torej od ponedeljka na voljo 
občanom za najrazličnejše 
usluge in - tako načrtujejo 
upravitelji - tudi konkretne 
ugodnosti še zlasti s pomočjo 
nove računalniške mreže.

T  V 88. letu starosti je mirno zaspala v Gospodu 
naša draga mati 

AL B IN A  ZAHAR p o r. PETAROS
Pogreb bo v četrtek, 18. maja, ob 10.40 iz mrtvašnice 
v ul. Costalunga v borštansko cerkev.
Žalostno vest sporočajo mož Drago, sin Glavko z ženo 
Božo, vnuki Tomaž z družino, Mara, Aleš in Nada, bra
tje Rudi, Danilo in Angel, sestri Cilka in Anica, svak Rudi 
in svakinja Marija z družinami ter ostalo sorodstvo. 

Boršt, 16. maja 2000

S L O V E S N O S T  V SK E D N JU

OBNOVLJENA KIPA 
SVETIH BRATOV  
CIRILA IN M ETO D A

Veliko ljudi se je v nedeljo, 
14. t.m.t v Domu Jakoba Uk
marja v Skednju udeležilo po
novnega odkritja doprsnih ki
pov sv. Cirila in Metoda, ki sta 
svojčas krasila pročelje nek
danjega Cirilmetodovega vrt
ca pri Sv. Mariji Magdaleni 
zgornji. Za časa fašizma sta 
bila poškodovana, vrsto de
setletij pa sta bila shranjena 
na domu Dušana Maskijevi- 
cza. Od nedelje krasita kipa, 
ki ju je odkrila Maskijevicze- 
va vdova, blagoslovil pa ške- 
denjski kaplan Dušan Jako

min, Dom Jakoba Ukmarja. 
Na nedeljski slovesnosti je 
številne prisotne pozdravil 
Alojz Debeliš, o zgodovini Ci
rilmetodovega vrtca, v kate
rega je svojčas hodilo skoraj 
dvesto otrok, je spregovorila 
Lida Debeljak Turk, nastopili 
pa so Mešani mestni zbor 
pod vodstvom Dine Slama, 
domači Ženski pevski zbor 
Ivan Grbec pod vodstvom 
Ksenije Kos in orkester dija
kov šole Sv. Cirila in Metoda 
od Sv. Ivana.

O B V E S T IL A

SLOVENSKO STALNO gledali
šče. Wendy Kesselman, Dnev
nik Ane Frank. Režija Zvone Še
dlbauer. V petek, 19. maja, ob 
20.30 red F; v soboto, 20. 
maja, ob 20.30 red B; v nede
ljo, 21. maja, ob 16. uri red C.

KLUB PRIJATELJSTVA vabi v 
Peterlinovo dvorano, v ul. 
Donizetti 3 v Trstu, v četrtek, 
18. maja, ob 16. uri, k nada
ljevanju predavanja g. Jožeta 
SpehaZgodovina odrešenja v 
prizmi rožnega venca.

KLUB PRIJATELJSTVA vabi v 
soboto, 20. maja, na izlet na 
grad Snežnik z lepo okolico, 
primerno za sprehode, na lov
sko razstavo ter na ogled pre
sihajočega Cerkniškega jeze
ra in njegove makete, ki poja
snjuje pojav presihanja vode. 
Vpisovanje v trgovini Fortu- 
nato, ul. Valdirivo 23, do za
polnitve mest. Pojasnila po 
tel. 040 639949 in 040 43194.

DRUŠTVO SLOVENSKIH izo
bražencev in Knjižnica Duša
na Černeta vabita v ponede
ljek, 22. t.m., na srečanje z av
torjem dveh dnevnikov, ki sta 
pravkar izšla v Trstu in Celov
cu. Gre za knjigi Alojza Rebu
lo Ko proti jutru gre in Vinka 
Ošlaka Iz dnevnika, ki ju bo
do predstavili v Peterlinovi 
dvorani v Trstu s pričetkom 
ob 20.30. Vljudno vabljeni!

MARIJANISČE IN Salezijan
ska skupnost z Opčin orga
nizirata enodnevni izlet in ro
manje v sredo, 24. maja. Do
poldne obisk Marijine božje 
poti na Kopanju pri Grosup
ljem, kjer se je France Preše
ren pri svojem starem stricu, 
duhovniku, naučil brati in pi
sati; sledila bo šmarnična po
božnost, po kosilu obisk Ta
bora pri Taborski jami pri 
Grosupljem. Popoldne ob 17. 
uri v romarski cerkvi Marije 
Pomočnice kristjanov na Ra
kovniku pri Ljubljani sloves
nost škofovskega posvečenja 
novega beograjskega nad
škofa msgr. Stanislava Hoče
varja. Vpisi do vključno sobo

te, 20. maja, na tel. št. 040 
211276 (župnišče - Opčine, 
pustite sporočilo na tel. odzi
vniku) ali na tel. 040 212200 
(ga. Marica Dolenc). Odhod 
bo po dogovoru glede na u- 
deležence.

REDNI OBČNI zbor Sloven
skega dobrodelnega društva 
bo v drugem sklicanju v pe
tek, 26. majat.l., ob 18. uri na 
sedežu društva v ul. Mazzini 
46,1. nadstropje.

ZSŠDI PRIREJA seminar za 
športne delavce, ki bo v so
boto, 27. t.m., v Kulturno- 
športnem centru v Lonjerju, 
Lonjerska cesta 269, Trst, z 
začetkom ob 15. uri. Sprego
vorili bodo prof. Ivan Peter
lin, Kristina Martelanc, Mari
no Košuta, Robert Vidoni in 
dr. Samo Sancin. Sledili bosta 
razprava in družabnost.

ZSŠDI PRIREJA ob 30-letnici 
ustanovitve fotografski nate
čaj, odprt vsem. Slike spreje
ma urad ZSŠDI do ponedelj
ka, 30. oktobra, do 16. ure. 
Zmagovalcem bo izid nate
čaja javljen telefonsko. Orga
nizator si pridržuje pravico, 
da obdrži dela.

DUHOVSKA ZVEZA pripravlja 
potovanje v Umbrijo od 26. 
junija do 1. julija. Ogledali si 
bomo jubilejno cerkev v As- 
sisiju, obiskali bomo Perugio, 
Todi, slap Cascata del le Mar- 
more, Spoleto, romarski kraj 
Cascia (sv. Rita), Gubbio in na 
koncu Ravenno.

D A R O V I

ZA LAČNE po svetu daruje 
N.N. iz Sv. Križa pri Trstu
50.000 lir v spomin na s. Ce
lino Kontelj in na Stanislavo 
Kunčič.

ZAMARpv dom pri Sv. Iva
nu: v spomin na prof. Rafae
la Sežuna družina Marijan 
Bajc 50.000 lir  in Marta 
Požar 50.000 lir.

V SPOMIN na gospoda Fran
čka Rudesa darujejo cer
kvene pevke iz Nabrežine
100.000 lir za Karitas.

SKLAD MITJA ČUK

prireja ob svoji 20-letn ici koncert skupine 
THE ORIGINAL KLEZMER ENSEMBLE 

Člani: Aleksander Ipavec, Davide Casali, Luca Demicheli, 
Tom Hmeljak in Matej Špacapan izvajajo tradicionalno ju 
dovsko glasbo. V nedeljo, 21. maja 2000, ob 18. uri v Kul- 
turno-športnem središču v Zgoniku.
VABILA: Sklad Mitja Čuk - Narodna ul. 77 - tel. 040 212289 
(od 8.30-14.30), List - ul. Vena 1 (urnik: od 15. do 19. ure).

M ii' U M ETN O STN I IN 
KULTURNI  CENTER 

SKERK

Nabrežina-Trnovca 15 
tel.-fax 040 200346

R azstav lja  akadem ski s lik a r

A N D R E J JEM EC
na ogled do 12. junija 2000

URNIK OBISKOV:

petek: 17.30-20.30 
sobota: 10.-13., 17.30-20.30 
nedelja: 10.-13.

ČETRTEK 
18. M A JA  
2000

KRONIKA

ŠČEK
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GORIŠKA KRONIKA

SKUPEN N AS TO P O B Č U T E N O  SREČANJE SREDI  P O S L E D N J I H  Š T A N D R E Š K I H  NJIV

SREČANJE 
SLOVENSKIH 
KONZULT

JEREMITISCA NE DAMO
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Prejšnjo sredo so se na go
riški občini srečali člani kon- 
zult in komisij za vprašanja 
slovenske manjšine, ki delu
jejo pri raznih javnih ustano
vah. Tako so sodelovale slo
venska občinska in pokrajin
ska konzulta v Gorici, nato 
slovenska komisija pri občini 
Ronke in slovensko kulturno 
društvo Tržič. Sejo sta vodila 
predsednika goriške občinske 
oz. pokrajinske konzulte, Da
mjan Paulin in Rudi Pavšič.

Na seji so predstavniki po
sameznih konzult oz. komi
sij (poleg obeh goriških za 
Ronke Sonja Božič, za Tržič 
pa Aleksandra Devetak) po
dali kratko sliko delovanja teh 
organov občinske oz. pokra
jinske uprave. Velikodmevje 
na seji imel izglasovan dežel
ni zakon o Ustanovi za Slo
vence (Istituto per gli Slove
ni), ki so ga predlagali sveto
valci Severne lige, medtem ko 
je zanj glasoval ves Pol svo
boščin. Skoraj enoglasno so 
vsi navzoči zavrnili to gesto 
desnosredinske deželne up
rave, ki je brez posvetovanja 
s Slovenci hotela neko obliko 
organizacije manjšine. Zato 
so proti temu odločno prote
stirali pri predsedniku dežel
ne vlade Antonioneju. Prav 
tako so s srečanja goriških 
konzult poslali pismo pred
sedniku poslanske zbornice 
Violanteju in ga povabili, da se 
čimprej spet postavi na dnev
ni red zasedanja zbornice 
zaščitni zakon za Slovence v 
Italiji. Omenjeno pismo so 
poslali v vednost ministru za 
dežele Agaziu Loieru in vlad
nemu komisarju naše dežele.

NOVE ULICE

ŽRTVE FOJB 
SEVEDA
V SAMEM  
CENTRU

V zgovorni tišini je šla mi
mo novica, da je odbor, ki u- 
pravljagoriško občino, poskr
bel za poimenovanje štirih 
novih ulic oz. manjših prede
lov. Odbor je sprejel štiri pre
dloge pristojne komisije, ki 
deluje na občinski ravni in v 
kateri so tudi nekateri levosre- 
dinski predstavniki. Largo 
Martiri delle foibe bo med uli
cama Mazzini in De Gasperi, 
to pomeni v centru mesta (saj
o tem ni nihče dvomil) in bo 
obeležil "pokole neverjetne 
krutosti" in "zelo trdo jugoslo
vansko okupacijo", prehod za 
pešce med ulicama Nizza in 
Diaz bo poimenovan po mar
kizu Alvarezu de Menessenu, 
trg pred cerkvijo v Stražicah 
bo Trg miru (zveni skoraj ne
kam čudno), za poslednji po
dvig pa so poskrbeli za trg pri 
košarkarski palači v Podgori, 
ki bo trg Atleti Azzurri dltalia.

Izbrana poimenovanja od
ražajo čisti duh današnje u- 
prave in se ne gre pretirano 
čuditi omenjenim izbiram.

IVA KORSIC

Rumitarji niso sami v pra
vični, zagrizeni borbi za svojo 
zemljo! Vsakdo izmed velike 
množice, ki je v nedeljo po
plavila Jeremitišče kot upor
na reka, je pripomogel k us
pehu srečanja, katerega pri
reditelji so bili vsa štandreška 
društva in organizacije. S svo
jo prisotnostjo je vsak doka
zal, da mu je pri srcu ta res 
krasni štandreški zaselek in 
hoče kaj prispevati, da bi obči
na tako brezvestno ne zabri
sala njegovega obstoja. Kdor 
ni bil nikdar v tem raju med 
polji, se ni mogel načuditi, da 
je v njem tako lepo in prijet
no in da ni to le nepomemb
na zaplata zemlje, ampak da 
so na njem poleg hiš, iz kate
rih veje davni puščavniški duh, 
marljivo obdelana žitna polja 
in čedno pokošeni travniki.

Prireditelji so srečanje ob
likovali tako, da ga je vsak lah
ko doživel po svoje. Otroci so 
se veselili ob toboganu, žo
gah, še najbolj pa ob velikem 
traktorju in dveh konjih. Naj
manjšega so pogumnejši za
jahali in on jih je potrpežljivo 
peljal na sprehod. Mladina je 
imela na razpolago nogomet
no igrišče. Igrali pa so lahko tu
di odbojko ali tenis. Ljubite
ljem dobre kapljice so prijaz
ni gostitelji postregli s kozar
čkom črne ali bele žlahtnine.

Rumitarski puntarji so pred 
zaselkom postavili veliko ta
blo z napisom Jeremitišče -ob
čina Standrež; na sam praz
nik so opozarjali originalni 
"obrazi" na balah slame, vhod 
pa je bil ovenčan s slavolo
kom iz bršljanovih vej. Naj
mlajši zaščitniki Jeremitišča 
so svojo voljo do ohranitve
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teh obzidanih hiš in dišečih 
polj izrazili z risbicami na sli
karskem natečaju, ki je pote
kal pod r\as\ovom]eremitišče. 
Otroci so z bistrim očesom 
in neobremenjenim srcem na
risali to, kar jih je v tem kraju 
najbolj prevzelo. Poleg idili
čnega kmečkega videza za
selka so s svojimi temnimi bar
vicami začrtali sivino bodočih 
tovarn in črnino, ki se vije iz 
njihovih grozečih dimnikov. 
Žirija, ki so jo  sestavljali pro
fesorji Hijacint Jussa, Saša 
Quinzi in učiteljica Loredana 
Nanut, je med otroki, ki obis
kujejo vrtec, dodelila prvo na
grado Lenki Pavletič, drugo 
Karol Paulin in tretjo Mateju 
Zavadlavu. Med osnovnošol
ci so najvišja mesta zasedli 
Andrea Torroni (2. r.), Miche- 
la Manfreda (2. r.), Simon Cej 
(1. r.). Med zadnjimi razredi 
osnovne šole so prejeli priz
nanje Rebeka Bernetič (5.r.), 
Jacopo Mucci (4. r.) in Carol 
Frandoli (5. r.). Vsa likovna de
la so bila pomenljiva, saj so

vsebovala jasno sporočilnost.
Ko je sonce še lepo sijalo 

nad senikom, v katerem je vi
den obris samostanske kape
lice, njenih fresk in napis, se 
je na borjaču na Makučevi 
domačiji začel kulturni pro
gram, ki je zadovoljil ljubitelje 
petja in gledališča. Zahteve 
Rumitarjev je v klenih bese
dah izrekla domačinka prof. 
Vanda Srebotnjak. Med dru
gim je prisotne seznanilaz za
mislijo o namenu restavrira
nja cerkvice, ki naj bi se zara
di tukajšnjega stičišča kultur 
poimenovala cerkvica sv. Kri
ža. Zatem je napovedala kul
turni trenutek dneva. Najprej 
so s svojimi pesmicami poži
vili ozračje štandreški učenci 
pod vodstvom učitelja Marti
na Srebrniča. Za njimi so od
peli otroci zborčka Rupa-Peč 
(vodi Tanja Kovic), nazadnje 
pa se je oglasil zborček gori- 
škega Dijaškega doma S. Gre
gorčič pod vodstvom Irene 
Pahor. Za njimi so zadonele 
pesmi zbora Štandrež pod

vodstvom Silvana Zavadlava, 
okteta Sraka in združenega 
mešanega pevskega zbora 
pod taktirko Tiziane Zavadlav. 
Vsak je zapel po tri pesmi. Do
mači otroci so uvrstili v spo
red tudi štandreško himnoAn, 
dva, tri... Višek pa je prazno
vanje doseglo z nastopom Se
verjevih nagrajencev na ljubi
teljskem gledališkem podro
čju dobrih odrskih znancev 
Majde Zavadlav in Boža Taba- 
ja, ki sta za svojo enodejanko 
Selitev izbrala naravno kuliso
- Makučevo domačijo. Kratko 
igroSe//tevv režiji Janeza Sta
rine sta že večkrat izredno us
pešno predstavila v raznih 
krajih, s tako realističnim za- 
nosompaje nista zaigrala še 
nikjer. Se krepkejše puščice 
so padale na račun občinske 
uprave in njenega prvega 
občana Valentija. Tragikomi- 
čnaSelitev je v tokratni pono
vitvi imela drugačen epilog: 
"preganjana" prebivalca Jere
mitišča se odločita, da ne bo
sta zapustila predragega do
ma, čeprav ni ravno udoben, 
a ker so se tu rodili vsi njuni 
predniki, se bosta še sama 
trdno zasidrala v njem. Pri 
sklepnih replikah - dodala sta 
jih kot spretni igralcicomme- 
die deirarte - so se v Majdinih 
izrazitih očeh zaiskrile resni
čne solze, saj jo kot pravo va- 
ščanko zaboli srce ob misli, 
da bi lahko ta imenitni kraj, 
prepoln daljnih spominov, 
izginil zaradi županovih ne
racionalnih podvigov. Igra je 
izzvenela kot močan krik 
proti novemu razlaščanju že 
tako razkosane štandreške 
zemlje.

Ob glasu harmonike Evge
na Tavčarja se je družabnost 
vila v prihajajočo noč in gost
je se kar niso mogli posloviti 
od Rumitarjev.

N A  P O B U D O  S T U D IJ S K E G A  SREDIŠ ČA R IZZATI

POSVET O  V L O G I  K A T O L IČ A N O V
Na to temo je tekla bese

da na mednarodnem posve
tu v goriškem avditoriju Fogar 
12. t.m. Seminarje imel naslov 
Evropa: solidarne države ali 
sprti narodi? in podnaslov Vlo
ga in pobude demokratičnih 
katoličanov na križišču Srednje 
Evrope; organiziralo ga je štu
dijsko središče Rizzatti v sode
lovanju z ugledno revijo II Re- 
gno iz Bologne, Forumom za 
kulturo in drugimi ustanova
mi. Pozdrav je poslal koprski 
škof Pirih, medtem ko se ga 
je goriški nadškof De Antoni 
udeležil in spregovoril o vlo
gi kristjana na meji in na križi
šču narodov, ki morata po
meniti obogatitev in ne osiro- 
mašenje, ter pozdravil tudi v

imenu tržaškega škofa Ravi- 
gnanija. Predsednik združe
nja Rizzatti Nico Fornasir je 
uvedel posvet, na katerem so 
spregovorili direktor revije II 
Regno p. L. Prezzi, sodelavec 
revije G. Brunelli, nekdanji 
poslanec v rimskem parla
mentu Corrado Belci, beneški 
župan in evropski poslanec 
Paolo Costa ter Peter Vencelj, 
predsednik Slovenskih kato
liških izobražencev. Zaveza
nost krščanskim koreninam, 
preverjanje identitete in spre
jemanje drugega, sožitje in 
poznanje lastne in sosedove 
zgodovine, zavzemanje za 
spravo in za preseganje loče
vanja, ekumenska gibanja in 
zgodovina nastanka Evrope,

ki ne bo Evropa, če ne bo po
stala dom enakovrednih si 
narodov, ki bo temeljil na kr
ščanskih koreninah: vse to in 
seveda še izkušnje in pogledi 
z različnih vidikov so prišli na 
dan na sobotnem posvetu. 
Prave, človeka in narodov vre
dne Evrope brez kristjanov in 
krščanstva gotovo ne bo, za
to imajo kristjani nezamenlji
vo vlogo. Za kroniko še to, da 
je Peter Vencelj spet dokazal, 
kako je vraščen kot katoličan 
v slovenski svet in da se za
veda pomanjkanja katoliških 
laikov v Sloveniji, takih, ki bi 
si upali prevzeti odgovorno
sti v Cerkvi in demokratični 
slovenski družbi.

1 ZUT

N A  G O R IŠK E M  G R A D U
Po zaprtju razstave o Go

rici v baroku ali, bolje rečeno, 
pomnikih italijanske prisotno
sti v mestu, so se na goriškem 
gradu začela obnovitvena de
la. Kot sporočajo z občine, bo 
ogled gradu v poletnih mese
cih vsekakor možen od 9.30 
do 13. ure in od 15. do 19.30 
vsak dan razen ob ponedelj
kih. Zaradi nevšečnosti ob 
popravilih so cene vstopnic 
znižane: 3.000 lir za odrasle,
2.000 lir na osebo za mladi
no od 15. do 24. leta in sku
pine z najmanj desetimi obi
skovalci; za otroke do 14. leta 
starosti in za odrasle z več kot 
65 leti pa je vstop prost. Dne 
1. julija pa bo na gradu odpr
tje razstave evropskih risb od 
leta 1945 do 2000, ki se bo 
zaključila septembra. Predvi
devajo, da bodo obnovitve
na dela tedaj že končana.

PRVO SV. OBHAJILO
V ŠTANDREŽU

NADŠKOFOV  
OBISK 
OTROK

V nedeljo, 14. maja, je bil v 
Standrežu praznik prvega sv. 
obhajila. Otroci so se na ta do
godek pripravljali dve leti. V 
zadnjem letu jih je na zakra
ment pripravljala katehisti- 
nja Tiziana Zavadlav s pomo
čjo župnika. Praznik je padel 
na nedeljo duhovnih poklicev 
oz. Dobrega pastirja. Sredi 
maše je navzoče presenetil 
nepričakovan obisk nadškofa 
msgr. Dina De Antonija, ki jo 
obiskal otroke in štandreško 
občestvo. Povedal je, da ga je 
dolgoletno dušnopastirsko 
delovanje v vlogi župnika to
liko zaznamovalo, da ne bi mo
gel preživeti praznika sv. obha
jila daleč od svojih otrok, to
liko bolj sedaj, ko nosi škofo
vo znamenje. Otroke je po
vabil, naj goreče molijo in naj 
prosijo za nove duhovne po
klice, saj Gospodar žetve rad 
usliši želje prvoobhajancev. 
Vsakega otroka je prekrižal 
in blagoslovil in nato odšel 
sredi ploskanja ljudi, ki jih je 
obisk prijetno razveselil in po
častil. Maša seje nato nada
ljevala s petjem mladih, ki so 
s kitarami popestrili liturgijo.

N A G R A D E  S O L ID A R N O S T I
Zadnjo nedeljo je v dvorani 

goriškega razstavišča odbor za 
obrambo prizadetih podelil na
grade solidarnosti. Ob prisotno
sti najvišjih mestnih in pokrajin
skih oblasti je predsednik odbo
ra Mario Brancati, nekdanji de
želni odbornik, podelil nagra
de za plemenito in nesebično 
razdajanje za druge, zlasti za 
telesno ali duševno prizadete. 
Nagrade so prejeli goriška nad
škofija za svoje dolgoletno de
lovanje v afriških misijonih; to 
je dvignil nadškof msgr. Dino 
De Antoni. Nato je bila za do
brodelnost nagrajena Luciana 
Fabian iz Ločnika. Nagrado v 
spomin pa je prejel pokojni 
psiholog dr. Peter Komac za 
svoje delo na področju priza
detih. Nagrado je sprejela nje
gova vdova prof. Emanuela 
Salvemini Komac. Vsekakor je 
to lepo priznanje ustanovam in 
posameznikom, ki so se pleme
nito žrtvovali za druge.

U M R L  MSGR. S O R A N Z O
Pred dnevi je v Gorici umrl 

v starosti 90 let msgr. dr. Giu- 
sto Soranzo, prošt stolnega ka
pitlja. Pokojni je po mašniš- 
kem posvečenju doktoriral v 
cerkvenem pravu na rimski 
Lateranski univerzi, nato je vsa 
leta deloval v goriški nadško
fiji, kjer je bil stolni kanonik, 
nekaj let tudi stolni župnik. Bil 
je tudi generalni vikar goriške 
nadškofije. Zadnja leta je pre
živel v domu duhovnikov v 
Gorici. Bog mu daj večni mir!

STUDIJSKO RAZISKOVALNI FORUM ZA KULTURO  
v sode lovan ju  s ŠTANDREŠKO DEKANIJO,

KC LOJZE BRATUŽ in  KC STELLA M ATUTINA

v a b i na p redavan je : 
p ro f . dr. Ivan Štuhec

"SIN O D A  IN  TEM ELJNE S O D O B N E  
ORIENTACIJE SLO VEN SK E CERKVE"

Komorna dvorana KC Bratuž, ponedeljek, 22. maja, ob 20. uri.

NSK - SLOVENSKA LJUDSKA KNJIŽNICA 
DAMIR FEIGEL

vabi na predstavitev lastne publikacije

SLO VENSK A LJUDSK A KNJIŽNICA  
D A M IR  FEIGEL

V sredo, 24. maja, ob 18. uri v čitalnici knjižnice v ulici 
Croce 3 v Gorici.

EURO RESTAVRACIJA
V EURO DIPLOMAT 
HOTELU V GORICI

IŠČE OSEBO, KI BI OB 
VEČERIH IGRALA NA 
KLAVIR ZA "PIANO-BAR".
PONUDBE NA NASLOV: 
EURO DIPLOMAT HOTEL, 
KORZO ITALIJA 63,
34170 GORICA ALI 
PO FAXU: 0481/31658.
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PETI D A N  D R U Ž I N E

KOLIČKI, STEN IN SONCE
HARJET DORNIK

Te so bile koordinate pete
ga družinskega dneva, ki smo 
ga v nedeljo, 14. maja, goriške 
prijateljske družine skupaj 
preživele ob bregovih Vipa
ve. Nekateri smo se zbrali že 
za skupno deveto mašo v pri
jazni gabrski cerkvici. Nato 
smo se v pomnoženem števi
lu podali na potepuško iska
nje zaklada. Petindvajset dru
žin, porazdeljenih v pet sku
pin, je s pomočjo zakladnih 
map, zamotanih navodil, ko- 
tomerov in drugih pripomo
čkov iskalo po travnikih oko
li Peči in na Velikih Rojcah, po 
poraščenih kolovozih, med 
visoko travo, okoli drogov in 
trnatih glogov nevidne ošte
vilčene količke, ki sta jih Mi- 
chele in Mauro skrbno zabila 
v tla in so nas vodili do rdeče 
skrinjice. Nazadnje smo se vsi 
znašli na pravem kraju in za
nimivo je bilo gledati, kako de
vetdeset majhnih in velikih 
glav bulji v tla med biIke v za
dnjem iskalnem naporu za 
zakladom. Najdba se je ven
darle posrečila skupini Beta.

Čas je klical h kosilu, zato 
smo se preselili v Rupo. Do

mače društvo nam je prijaz
no dalo na razpolago prosto
re in sodelovalo z nami pri 
pripravi opoldanske paštašu- 
te. Tej so se dodali okusni 
štruklji in pecivo obeh prid
nih An. Med obedom se nam 
je pridružilo še nekaj staršev 
z najmlajšimi člani, ki so prav 
pred kratkim  pokukali na 
svet. Pridružili so se nam tudi 
mali pevci otroškega zbora 
Rupa-Peč, ki so po pozdravu 
predsednice Mirjam za uvod 
v popoldanski spored zapeli 
tri otroške pod vodstvom Ta
nje Kovic. Potem pa je v našo

sredo stopil dolgoletni prija
telj in animator Sten Vilar. 
Dve polni uri je prepeval z na
mi in vodil igre za male in ve
like. Trideset sodelujočih dru
žin seje pomerilo v mokri šta- 

I feti, risanju Pike Nogavičke z 
zavezanimi očmi, sestavlja
nju puzzla in badmintonu, 
pripravi žive mumije, požviž- 
gavanju pesmic in igri z ba
lončki in vilicami. Z rahlo pred
nostjo je zmagala skupina "so
dih" družin ali "Sonja". Vmes 
je Mauro razglasil zmagoval
ce jutranjega lova na zaklad 
in jim  v imenu organizatorja

SD Sončnica podelil nagrado: 
brezplačno enotedensko vpi
snino za enega otroka v pole
tnem središču Srečanja 2000. 
Nazadnje smo majhni in ve
liki še zaplesali ob zvokih Ste- 
novih živahnih melodij in se 
spremenili v kenguruje, peke 
s preluknjano gumo, Pikice, 
zlate sončke, vlak... Po odho
du Stena seje med zadnjimi 
pomenki odvijala še končna 
nogometna igra.

Letošnje srečanje družin 
na Goriškem je bilo že peto 
po vrsti. SD Sončnica, ki je po 
lanski ustanovitvi prevzela or
ganizacijo tudi tega dne, bo 
odslej priredila družinski dan 
vsako leto drugo nedeljo v 
maju, da bo najbližji datumu 
15. maja, ki ga je OZN pro
glasila za dan družine. Tako 
verski kot laični krogi ga prav 
v tem času proslavljajo po 
vsem svetu. To seje v nedeljo 
na zelo lep način posrečilo tu
di nam. Ko je vsakdo pod ve
čer odhajal na svoj dom, je 
zagotovo odnesel s seboj tudi 
majhno čarobno skrinjico, v 
kateri so bili svetli sončni žarki 
in modro nebo te čudovite 
pomladne nedelje, topli prija
teljski nasmehi, nevidni koli
čki, zabavne skupne igre in 
smeh, pa tudi - to pa samo za 
nekaj dni - od glogovih trnov 
popraskane roke.

PREDS TAVITEV V K A T O L IŠKI K N J IG A R N I

N O V  ZAMEJSKI R O M A N
Ljubezen v času samote je 

naslov novega romana, ki ga 
je nedavno napisal tržaški 
slovenski književnik in čas
nikar Duško Jelinčič in ga je 
pred kratkim izdala koprska 
založba Lipa. O romanu in 
avtorju je 12. maja sprego
vorila v Katoliški knjigarni na 
predstavitvi knjige prof. Ines 
Cergol Bavčar.

Predstavitev knjige je pri
pravilo društvo Ars. V njego
vem imenu je žal malošte
vilne ljubitelje knjige pozdra
vila duša društva Vida Bite
žnik, prisoten pa je bil tudi 
predstavnik založbe Lipa, ki

je povedal, da imajo pri zalo
žbi Jelinčiča že za hišnega av
torja, saj so mu izdali že vr
sto knjig. Prof. Ines Cergol 
Bavčar pa je na prijeten in 
nevsakdanji način prikazala 
razvojno pot Jelinčičevega 
romana, za katerega bi lahko 
rekli, da je generacijski ro
man, saj v svoji zadnji knjigi 
Ljubezen v času samote opi
suje Duško Jelinčič svoje do
življanje študentskih let na 
tržaški univerzi v sedemde
setih letih, takoj po prelom- sj 
nem letu 1968, v času, ko so 1 
študentska gibanja že zami- g 
rala, a tudi v času Rdečih bri- °

gad. Gotovo pa to ni roman 
za poletno branje, pa čeprav 
gre tudi za ljubezensko zgod
bo; zato tak naslov romanu.

V bistvu pa je knjiga pre
rez takratne generacije na tr
žaški univerzi, napisana pav 
tekočem, s tržaškim nareč
jem obarvanem jeziku. V stav
ku, ki ga izreče junak roma
na Sandro: "Hoteli smo spre
meniti družbo, iskali pa smo 
poljub pri dekletu," bi lahko 
razum eli b istvo romana. 
Prof. Ines Cergol Bavčar pa je 
povedala, da se najnovejša 
Jelinčičeva knjiga lahko tudi 
bere kot politično-družbeni 
roman, v katerem je ljubezen 
rdeča nit mladostniškega sa- 
moiskanja.
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l ik o v n o - l i t e r a r n e g a  n a te č a ja  
"IG R A JM O  SE G LE D A L IŠ Č E "

P re d s ta v i te v  n o ve  
P a s t ir č k o v e  k n j ig e  
p r a v l j i c  A n a m a r i je  V o lk  
Z lo b e c  "K A T A R IN C E "

Za veselo vzduš je  bosta  p o sk rb e la  C ipek in  Capek 

SOBOTA, 20. MAJA, OB 16. URI 
V KULTURNEM CENTRU LOJZE BRATUŽ V GORICI

Vabljeni mali in veliki prijatelji gledališča in knjige!

PROSVETNO DRUŠTVO STANDREZ

va b i na

P R A Z N IK  ŠPARGLJEV
v župnijskem parku med lipam i v Štandrežu

SOBOTA, 27. MAJA
•  ob 1 7. uri slikarski ex-tempore za vrtce in osnovne 
šole
•  ob 20.30 prosta zabava.

NEDELJA, 28. MAJA
•  ob 19. uri zbor osnovne šole F. Erjavec in baletna sku
pina Slovenskega centra za glasbeno vzgojo E. Komel
•  sledi prosta zabava.

ČETRTEK, 1. JUNIJA
•  ob 20.30 Predstavitev najeremitišču knjige Damja
na Pauli na Štandrež 1947-2000

SOBOTA, 3. JUNIJA
•  ob 20.30 prosta zabava.

NEDELJA, 4. JUNIJA
•  ob 1 7. uri srečanje pritrkovalcev
•  ob 18. uri zbor Skala iz Gabrij, nagrajevanje in vese
loigra štandreške dramske skupine Politika tudi prav 
pride
•  sledi prosta zabava.

Fotografski natečaj in bogat srečolov.

POD POKROVITELJSTVOM ZSKP - GORICA

SVETOLETNO ROMANJE v Rim 
z Novim glasom od 4. do vklju
čno 8. septembra letos. Poto
vanje z avtobusom do Firenc 
in Rima, obisk glavnih bazilik, 
Sikstinske kapele in antičnega 
Rima. Izlet v Castelgandolfo in 
Frascati, vrnitev čez Orvieto, 
ogled stolnice in potovanje do 
doma. Zagotavljamo celotno 
oskrbo in potovanje v udobnem 
avtobusu. Vpis takoj do zased
be mest do 30. junija enega av
tobusa na upravi Novega gla
sa ali pri g. J. Markuži (Zgonik 
040 229166). Udeleženci do
bijo še posebna navodila od po
tovalne agencije. Akontacija
200.000 lir ob vpisu.

POTOVANJE V BOLGARIJO. Vse 
prijavljence obveščamo, da po
tovanje v Bolgarijo odpade za
radi nezadostnega števila ude
ležencev.

NABIRALNA AKCIJA za obno
vo župnijskih prostorov pri Sv. 
Ivanu v Gorici na pobudo SD 
Sončnica: lahko prispevate z 
darovi in brezobrestnimi po
sojili od enega do petih let. 
Darove lahko nakažete na te
koči račun št. 94981 pri Gori
ški hranilnici -ag. 1ABI: 6180, 
CAB: 12411, ul. Carducci, na 
ime: Chiesa di San Giovanni - 
Gorizia, ali pa jih oddaste žu
pniku ali na upravo našega li
sta. Za posojila se lahko obr
nete do župnika C. Žbogarja.

krožek ANTON Gregorčič - 
Gorica in KD Ivan Trinko - Če
dad vabita v Katoliško knjigar
no v petek, 19. maja, ob 18. 
uri na odprtje razstaveZgocfo- 
vina znamk v Sloveniji; spre
govorila bosta prof. Marino 
Vertovec, predsednik KD Trin
ko in voditelj tečajev sloven
skega jezika v Vidmu, in Rita 
Silan, avtorica bogate zbirke.

v galeriji Kulturnega doma 
v Gorici bo 19. maja ob 18. u- 
ri odprtje skupinske razstave 
sodobnih tržaških umetnikov; 
razstava bo odprta do 28. ma
ja po urniku: ob delavnikih od 
9. do 13. ure in od 16. do 18. 
ure ter v večernih urah med 
prireditvami.

V KNJIGARNI EQ( IUHRI v Se- 
meniški u lici8vGoricibo19. 
maja od 18.30 do 20. ure sre
čanje, na katerem bo slikarka 
Patrizia Devide prikazala iz
virne pastele iz zadnje pesni
ške zbirke Jurija PaljKa.

V OKVIRU GLASBENIH srečanj 
Across the border bo 19. maja 
ob 20.30 v Kulturnem domu 
v Gorici predstavitev CD-ja 
Privid zamejske rock skupi
ne Fiberglas.

PHOTOMORFOSI®. Razstavo 
joriškega umetnika Paula Red- 
erna o metamorfozah tradi

cionalne fotografije bodo od
prli v torek, 23. maja, ob 18.30 
v razstavnih prostorih goriš
ke hranilnice v ul. Garibaldi 7 
v Gorici; odprta bo do 1. junija.

FOTOGRAFSKI NATEČAJ. PD 
Štandrež razpisuje v okviru 
Praznika špaVgljev fotograf
ski natečaj na temo: Jeremi- 
tišče: 1) tehnika: barvna ali 
črnobela; 2) format: najmanj 
18x24, največ 30x40; 3) ude
leženci naj predstavijo tri fo
tografije; 4) udeleženci naj od
dajo izdelek na prireditvenem 
prostoru v Štandrežu v petek, 
26. maja, med 18. in 21. uro; 
5) fotografije naj predstavijo 
v zaprti ovojnici s siglo, po
leg fotografij naj bo v ovojni
ci tudi manjša zaprta ovojni
ca z enako siglo, v kateri naj 
bodo zapisani osebni poda
tki, naslov in tel. številka; 6) 
komisija bo ocenila dela in se
stavila prednostno lestvico; 7) 
nagrajeni bodo prvi trije uvr

ščeni; 8) nagrajevanje bo v 
nedeljo, 4. junija, ob 19. uri v 
Štandrežu; 9) aela bodo raz
stavljena v prostorih župnij
ske dvorane v Štandrežu; 10) 
prireditelji bodo obdržali na
grajene fotografije; odgovo
ren za organizacijo David Vi
žintin (0481 21332, po 19. uri).

MEDNARODNI POHOD treh 
mostov v nedeljo, 28. maja, 
prirejajo rajonski svet Sveta 
gora-Placuta, rajonski svet Pev- 
ma-Oslavje-Štmaver, Krajev
na skupnost Solkan; ob 8.30 
zbor na Placuti v Gorici, ob 
9. uri start, ob 13.30 prihod 
na cilj v župnijskem domu sv. 
Vida in Modesta na trgu Tom- 
maseo; pohod bo tudi ob sla
bem vremenu; vpisnina 3.000 
lir, pod 12 letom brezplačna. 
Od 10. maja dalje sprejemajo 
vpise v Gorici v gostilni Da 
Sandra (trg De Amicis 7), v 
slaščičarni Scorianz (trg De 
Amicis 3), Elliot Bar Pizzeria 
(ul. Balilla 7); na sedežu Kra
jevne skupnosti Solkan.

SKUPNOST DRUŽIN Sončnica 
prireja za otroke slovenskih 
šol od 4. do 12. leta poletno 
središče Srečanja 2000 v Za
vodu sv. Družine v Gorici od 
12. junija do 14. julija vsako 
dopoldne od ponedeljka do 
petka. Predvpis od 22. do 25. 
maja na seaežu SSO. Infor
macije na tel. 0481 536455.

ROMANJE V LURD od 5. do 11. 
julija. Vpisovanje pri msgr. 
Francu Močniku (tel. 0481 
531743, od 11. do 12. ure) ali 
prijoani Nanut (0481 520233 
ali 0481 21419).

GORKAJAZZ2000.V nizu kon
certov, ki ga prireja goriška 
občinska uprava v sodelova
nju s krožkom Controtempo, 
v avditoriju na ul. Roma bo v 
soboto, 20. t.m., nastopila 
s kupi na Aires Tango; v sobo
to, 27. maja, pa bo brezpla
čen koncert furlanske jazz 
skupine Deja; nastopil bo tu
di Ermano Signorelli Quartet. 
Abonma za pet koncertov sto 
tisoč lir, vstopnica 30 tisoč lir.

D A R O V I

za obnovitvena dela pri cer
kvi sv. Ivana: N.N. 500.000 lir.

za m isijo ne: Roza Jančič 
| 20.000 lir.

ZA CVETJE v cerkvi v Gabr- 
jah: Rita Vidoz Tomšič 20.000

!
ZA obnovitev cerkve v Ga- 

brjah: Cotič Visintin iz Sovo
denj 5.000; N. N. 10.000 lir.

ZA CERKEV v Rupi: Nevenka 
in Felicita ob prvi obletnici 

i smrti Jožefa Čotarja 50.000; 
80-letniki sovodenjske obči
ne 90.000 lir.

ZAMEPZ Rupa-Peč: 80-let- 
niki  sovodenjske občine
90.000 lir.

N.N. VRH daruje: za misijon 
p. Kosa 100.000, za cerkev
100.000, ob blagoslovu hiše
50.000 (skupaj 250.000 lir). 

ZAMlStfON g. Ivana Štante:
Jožko Devetak (Vrh sv. Miha
ela 37) 50.000 lir.

hema SIRK daruje v spomin 
na pokojnega moža Pepija Sir
ka: za slovenske misijonarje
200.000, zaduhovnijo sv. Iva
na 100.000, za Kulturni cen
ter Lojze Bratuž 100.000, za 
Novi glas 50.000 in za Zavod 
sv. Družine 50.000 lir (skupaj
500.000 lir).

Č ESTITK E

M a li V e ro n ik i se je  p r i 
d ru ž ila  sestrica  VALENTI
NA. Staršem L u c iji in  Bene
d ik tu  K os iču  ž e lijo  vse do 
bro, se z  n jim i vese lijo  vsi, 
k i  so j im  b lizu .
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BENEŠKA SLOVENIJA

GORIŠKA KRONIKA

ZBOR HRAST KMALU  
V V IT T O R IU  VENETU

G E O W O R L D  PARK V SPETRSKI O B Č I N I

PRAZGODOVINSKI
ZAKLADI

12
T R TE K
M A JA
2 0 0 0

Letošnji 35. državni zborov
ski natečaj Trofei citta di Vitto- 
rio Veneto uvaja zanimivo no
vost. Ob omenjenem nateča
ju namreč prirerajo organiza
torji letos prvič še festival lju
dskih pesmi netekmovalnega 
značaja, ki bo potekal na raz
nih mestnih trgih v nedeljo, 
21. maja, letos.

Zbori, ki so se odzvali vabi
lu organizatorjev 1. festivala 
ljudskih pesmi, bodo sodelo
vali tudi pri svetih mašah v ra
znih mestnih cerkvah, nakar 
bodo sledili pevski nastopi na 
mestnih trgih. Na krstno pri
reditev te manifestacije so or
ganizatorji povabili tudi zbor 
Hrast iz Doberdoba, ki je pred 
dvema letoma sodeloval na o- 
menjenem natečaju; na nate
čaju za polifonijo je osvojil pr
vo mesto, za ljudsko petje pa 
drugo. Zbor se bo predstavil 
z utrinki ljudskih pesmi iz za
mejskih krajev, in sicer iz Be
nečije, Rezije, Primorske, Is
tre in Koroške.

V petek, 19. maja, bo zbor 
Hrast v sklopu glasbenih ve
čerov in v okviru jubileja 2000 
sodeloval na koncertu v kraju 
Cordenons. Izvajal bo dela sa
kralne polifonije (konec 19. 
stoletja in dvajseto stoletje) ter 
ljudske nabožne pesmi.

SREČANJA 2 0 0 0

Skupnost družin Sončnica 
prireja za otroke slovenskih šol 
od 4. di 12. leta starosti polet
no središče Srečanja 2000, ki bo 
v Zavodu sv. Družine v Gorici 
od 12. junija do 14. julija vsako 
dopoldne od ponedeljka do pet
ka. Predvpis od 22. do 25. t.m. 
na sedežu SSO. Informacije na 
tel. 0481 536 455.

Poleg proste igre na vrtu se 
otroci lahko kopajo v bazenu, 
raziskujejo in ustvarjajo v de
lavnicah, hodijo na izlete. Tudi 
letos bo potekalo sodelovanje 
z otroki poletnega središča Di
jaškega doma iz Gorice, kar bo 
omogočilo mladim obeh sre
dišč, da se srečajo in skupaj i- 
grajo tudi po pouku. V načrtu 
je sodelovanje pri delavnicah 
(keramika, glina, reciklaža pa
pirja, šivanje, mizarstvo). V o- 
kviru poletnega središča bo po
tekal tudi izlet v naravo, ki se 
ga bodo lahko udeležili tudi star
ši in ostali bratje ali sestre.

Vpisnina, ki znaša 50.000 
lir tedensko, vključuje malico, 
vstopnine, porabni material in 
prevoze. Ob predvpisu - samo 
od 22. do 25. maja na sedežu 
SSO - znaša vpisnina 40.000 lir 
(30.000 za drugega, 20.000 za 
tretjega otroka iste družine).

ERIKA JAZBAR

Pred dvema tednoma je 
prišla v javnost novica, ki je 
presenetila marsikoga. No
vost prihaja iz Nadiških dolin, 
točneje iz Barnasa, kjer čaka 
zapuščen kamnolom že vrsto 
let na boljše čase. Zdi se, da 
je do le-teh vendar prišlo, saj 
je pred dobrimi tremi tedni v 
Bergamu podjetje Italcemen- 
ti, ki razpolaga z omenjenim 
teritorijem, podpisalo pogod
bo, s katero bo družba Geo- 
fin iz Tavorjane prevzela ve
lik kamnolom nad Barnasom 
v špetrski občini.

Družba Geofin je verjetno 
marsikomu neznana, za lju
bitelje paleontologije ter za 
zbiratelje fosilov in drugih 
prazgodovinskih izkopanin 
pa je dobro poznano podje
tje, saj se že vrsto let ukvarja 
na mednarodni ravni s pro
dajo in razstavljanjem praz
godovinskih pričevanj.

Kaj pa ima pri tem zapu
ščeni kamnolom iz Barnasa? 
Po besedah odgovornih pri 
družbi oz. samega ideatorja 
Stefana Piccinija je območje 
nekdanjega kamnoloma nad
vse zanimiv in bogat predel, 
saj je na njem prišlo pred 50 
milijoni let do pra-plazu, ki se 
je takrat utrgal pod morjem, 
saj je bilo prizadeto območje 
pod morsko gladino. V enem 
stoletju delovanja kamnolo
ma je izkopavanje surovin vz
poredno prineslo na dan tudi 
zanimive geološke plasti, iz ka
terih lahko danes izkušena ro
ka kar "pobira" dragocene fo
sile. Sam Piccini je kot otrok 
rad zahajal v kamnolom in 
tam iskal fosile.

Družba Geofin namerava 
na tem območju uresničiti

geološki park, ki bo obsegal 
kar 60 hektarov; vanj bo dru
žba vložila okoli 15 milijard 
lir v treh letih. Drzen in zahte
ven didaktično-znanstveno- 
raziskovalni načrt bo nosil 
im eGeoworldparkln  bo nu- 

' dil delo 30 delavcem. V krat
kem namerava družba pod
pisati dokončno pogodbo ter 
se nato pogovoriti v prihod
njih mesecih s predstavniki 
krajevnih uprav, da preveri 
najhitrejšo možno pot za u- 
resničitev projekta. V čem pa 
je vsebinska podlaga načrta 
Geoworld parki Po besedah 
odgovornega Piccinija bo na
črt namenjen več plastem od
jemalcev, od družin in šolar
jev do univerzitetnih študen
tov in raziskovalcev. V ta na
men računajo na sodelovanje 
z videmsko univerzo ter s kra
jevnimi šolskimi strukturami.
V načrtuje namreč didaktična 
pot, ki bo nudila obiskoval
cem vpogled v prazgodovino 
in paleontologijo, v fosile in 
bogato zgodovino našega pla
neta; pri tem se bodo poslu
ževali reprodukcij. Nemajhno 
vlogo bo igralo območje sa- 

; mo, saj predstavlja s paleon- 
tološkega vidika pravcati za
klad. Na predstavitvi načrta je 
Piccini že predvideval, da ra
čunajo na letni obisk od 200 
do 500 tisoč ljudi.

Zahtevni načrt družbe Ge
ofin je torej s kateregakoli zor
nega kota pomemben in dra
gocen, saj bo v bližnji prihod
nosti prinesel v Nadiškedoli
ne novih turistov, ne bo pose
gel v teritorij z gradnjo takih 
ali drugačnih infrastruktur, iz
koristil bo zapuščeno obmo
čje in nudil delovno mesto 
kar tridesetim ljudem.

Ta zapis je  nastal zato, ker 
se m i je med dobrodelnim  
koncertom v Škofijski gimna
ziji v Vipavi v nedeljo, 14. t.m., 
sredi dvatisočglave množice 
preprostih in vernih ljudi, ki 
smo se tam zbrali, utrnila tale 
misel, ki sem si jo  tudi zapi
sal v beležnico: “Če smo ti, ki 
smo se zbrali v Vipavi, ime
novani in zmerjani z desnico, 
kaj je potem levica ?"

Preprosto in jasno in takoj 
sem pom islil na odličen za
pis izpred nekaj let, ko je od
govorni urednik Novega gla
sa dr. Drago Legiša v našem 
časopisu napisal poročilo in 
komentar s spravne slovesno
sti v Rogu in že takrat opozo
ril na nevzdržno stanje v slo
venskem javrlem izrazoslov
ju, ko se z desnico obkladajo 
preprosti, delavni in pred
vsem pa verni ljudje, ki goto
vo ne spadajo v višji socialni 
sloj slovenske družbe, največ
krat še v srednjega ne.

Ker se pri našem časopisu 
držimo pravila, da se ne vme
šavamo v notranjo politiko  
Slovenije, ker menimo, da i- 
ma slovenska država dovolj 
sposobnih ljudi, da lahko to 
opravljajo namesto nas, ne p i
šemo političnih ocen o stanju

O  d e ln ic i
slovenske demokracije, vse
eno pa bi tokrat radi opozo
rili na zadevo, ki se vsakomur, 
ki gleda s strani nanjo, zdi ne
vzdržna in težko razumljiva. 
Gre namreč za to, da na slo
venskem političnem podro
čju in še posebej v sredstvih 
javnega obveščanja veljajo za 
desničarje in konservativce 
ljudje, ki gotovo ne spadajo 
mednje. Tu m islim o pred
vsem na kmečko in delavsko 
prebivalstvo, če hočete tudi 
volilno bazo vsaj dveh po
mladnih strank; tiste ljudi to
rej, ki so v prejšnji državi pre
prosto, brez sramu in pred
vsem pa javno 'hodili k maši" 
in še danes, tako kot včeraj in 
predvčerajšnjim njihovi oče
tje, "hodijo k maši". Kako lah
ko imenujemo desničarje de
lavce in majhne kmete, rev
ne upokojence in nasploh ti
sti sloj prebivalstva, ki se je od 
vedno prepoznaval vsaj v 
tem, da se je ob nedeljah zbi
ral v vaški župni cerkvi pri sveti 
maši, ni jasno vsakomur, ki 
ima vsaj kanček zdravega ra
zuma in vsaj drobec znanja

JURIJ PALJK

iz političnega in družbenega, 
sociološkega izrazoslovja. Ka
ko lahko imenuješ desničar
je  ljudi, ki so danes dejansko 
revnejši družbeni sloj v Slove
niji, ni jasno, kot tudi ni jas
no, da lahko razmišlja ugle
den filozof na glas v največjem 
slovenskem tedniku, kako je 

i v Sloveniji (skoraj) vse narobe 
samo zaradi desetih katoli
ških izobražencev. Da bo me
ra še bolj polna in ne samo 

! polna, pa so tu še tako ime- 
| novane slovenske politične  
pomladne stranke, ki same 

| pristajajo na tako izrazoslovje,
I saj njihovi prvaki govorijo, ka
ko "spadajo med desno, kon
servativno politično opcijo".

Da je desnica nekaj druge
ga, ve v demokratičnih drža
vah vsak otrok. Desnica nam
reč vedno zastopa interese 
bogatih, kapitala, skrajnežev 

j in predvsem srednjega ter vi
sokega socialnega družbene
ga sloja. Desnica zastopa ka
pitaliste, podjetnike, finančne 
družbe, tistega, ki ima gospo

darstvo v rokah, tistega, ki bi 
rad ukazoval ali pa že koman
dira; desnica zastopa pred
vsem tiste, ki imajo v rokah 
večino denarja neke države!

V Vipavi na dobrodelnem 
koncertu za nov, prepotreben 
dijaški dom Škofijske gimna
zije nismo videli ljudi, ki bi 
spadali k desnici; v zameno 
smo se tam zbrali stari in mla
di, a je vsem bilo skupno pred
vsem to, da smo iz socialno 
šibkejših družbenih slojev, 
morda nekateri iz "tako ime
novanega srednjega razreda", 
in seveda tudi to, "da v nede
ljah in ne samo v nedeljah 
hodimo k maši".

Ganljivo je bilo videti o- 
! semdesetletne stare mame, 
ki so prihajale na koncert sa
mo zato, da so lahko plačale 
vstopnico, da so prispevale 
svoj delež k obnovi stavbe 

; nekdanjega malega semeni
šča in gotovo ne zato, da bi 

j poslušale sodobno pop slo
vensko glasbo. In prav zato je 
nevzdržno, da še kdo govori

I o takih, kot smo bili zbrani v
i Vipavi, kot o desnici in desni
čarjih, ker tega ne dopustimo, 
ker to enostavno nismo, ker 
z desnico nočemo imeti in ni-

1 mamo nobenih vezi!

KOROŠKA

IZJAVA NARODNEGA SVETA KOROŠKIH 
SLOVENCEV IN HRVAŠKEGA KULTURNEGA 

DRUŠTVA NA GRADIŠČANSKEM

OB 45. OBLETNICI 
PODPISA AVSTRIJSKE 
DRŽAVNE POGODBE

Z državno pogodbo, ki je bila podpisana 15. maja 1 955 na 
Dunaju, je Avstrija ponovno postala svobodna in neodvisna 
država. S podpisom te pogodbe se je Avstrija med drugim ob
vezala, da bo varovala človekove pravice, ustanovila demo
kratični državni in vladni sistem, razpustila nacistične organiza
cije in da bo odstranila vse sledove nacizma iz avstrijskega po
litičnega, gospodarskega in kulturnega življenja ter da bo zago
tovila slovenski in hrvaški manjšini na Koroškem, Gradiščan
skem in Štajerskem osnovne manjšinske pravice, posebej na 
področju elementarnega pouka, uradnega jezika in dvojezič
nih topografskih napisov.

Petinštirideset let po podpisu državne pogodbe Narodni svet 
koroških Slovencev in Hrvaško kulturno društvo ugotavljata, 
da je republika Avstrija nezadovoljivo izpolnila in deloma sploh 
ni izpolnila obveznosti, ki jih  je prevzela z dunajsko državno 
pogodbo, kolikor zadevajo pravice slovenske in hrvaške narod
ne skupnosti.

ELEMENTARNI POUK
Pravica pripadnikov slovenske narodne skupnosti na Ko

roškem do elementarnega pouka v slovenskem jeziku je  bila 
omejena z manjšinskošolskim zakonom za Koroško na prve tri 
šolske stopnje. To omejitev pravice do elementarnega pouka v 
materinščini za pripadnike manjšine, ki je v nasprotju z državno 
pogodbo, so razveljavili šele zaradi pritožbe pri ustavnem sodi
šču z razsodbo ustavnega sodišča z dne 9.3.2000.

URADNI JEZIK
Čeprav so določila 7. člena dunajske državne pogodbe, ki 

zadevajo uporabo slovenskega in hrvaškega jezika kot uradne
ga jezika, neposredno uporabna, so zavlačevali z izpolnjevanjem 
obveznosti iz dunajske državne pogodbe, ki zadevajo uradni 
jezik, več kot dvajset let. Urejevanje vprašanja uradnega jezika, 
ki so ga uvedli manjšinski zakon iz leta 1976 ter uredbe, ki so 
izšle ob tem zakonu, je  skrajno restriktivno in v nekaterih bi
stvenih točkah nasprotuje besedilu 7. člena, kar je razvidno tu
di iz več razsodb ustavnega sodišča. Za pripadnike hrvaške na
rodne skupnosti na Gradiščanskem so sprejeli "uredbo o urad
nem jeziku" šele aprila 1990, tj. 35 let po tem, ko je začela ve
ljati dunajska državna pogodba. Urejevanje glede uporabe 
hrvaških obrazcev je nepraktično. Še zdaleč niso vsi uradi, ki so 
po zakonu dvojezični, tudi dejansko dvojezični.

DVOJEZIČNI TOPOGRAFSKI NAPISI
Tudi pri urejevanju vprašanja o dvojezičnih topografskih 

napisih republika Avstrija do današnjega dne zamuja: uredba 
topografije za Koroško do danes ni v celoti izpolnjena, v obči
nah Bilčovs, Borovlje in Suha še vedno manjkajo številni oz. vsi 
v uredbi predvideni dvojezični krajevni napisi. K temu je treba 
kot dopolnilo dodati, da omenjena uredba, ki predvideva z v 
uredbi sprejetim urejevanjem z 91 dvojezičnimi kraji na Ko
roškem, ki jih  je treba dvojezično označiti, ne ustrezajo do
ločilom 7. člena dunajske državne pogodbe, ker je v naselitve
nem območju slovenske narodne skupnosti na Koroškem zda- 
lečvečkot91 krajev s slovenskim (in nemškim) imenom. Ured
ba o urejevanju dvojezičnih topografskih napisov na Gradiščan
skem pa je še vedno nekje "pod ključem". Na celotnem Gra
diščanskem doslej še ni nobenega uradnega dvojezičnega kra
jevnega napisa.

Glede slovenske narodne skupnosti na Štajerskem 7. člen 
državne pogodbe v nobeni točki ni uresničen.

Priznavanje države k etničnim manjšinam vključuje tudi u- 
krepe države za zagotavljanje njihovega obstoja (1. člen zako
na o narodnih skupnostih iz leta 1976). Narodne skupnosti so 
del državnega prebivalstva in družbe, s tem so izpostavljene 
tudi družbenim spremembam. Te okoliščine morajo upoštevati 
tudi ukrepi za zaščito narodnih skupnosti, t.p. da je treba u- 
poštevati aktualne potrebe narodnih skupnosti prav tako kot 
tudi tiste, ki jih  družbene spremembe v manjšem obsegu za
jemajo. Tako je velik zaostanek na področju dvojezičnih otro
ških vrtcev, ki na Koroškem zakonsko sploh ni urejeno in prav 
tako na medijskem področju. Pospeševanje tiska v obeh jezikih 
narodne skupnosti je popolnoma nezadostno.

Narodni svet koroških Slovencev in Hrvaško kulturno društvo 
zato naslavljata republiki Avstriji nujen poziv, da 45 let po po
dpisu državne pogodbe le-to izpolni v celoti.

HRVAŠKO KULTURNO DRUŠTVO NA GRADIŠČANSKEM 
p r e d s e d n ic a  MAG. ZLATKA GIELER, L.R.

NARODNI SVET KOROŠKIH SLOVENCEV 
PREDSEDNIK BERNARD S A D O V N IK , L.R.

POMAGAJMO BENEŠKIM PLANINCEM!
V nedeljo je Planinska družina Benečije začela ponovno s 

polno paro dela pri koči na Matajurju. Po premoru v zimskih 
mesecih so beneški planinci prijeli za delo, saj nameravajo 
dokončati svoj veliki podvig za letošnje poletje. Vsi tisti, ki bi 
jim radi priskočili na pomoč, bodo seveda dobrodošli, lahko 
pa jim pomagamo tudi z denarnimi prispevki, ki jih vsakdo 
lahko nakaže na tekoči račun 10194 pri banki Antoniana po- 
polare veneta.
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SLOVENIJA

V L A D A  NAJ BI BILA I Z G L A S O V A NA ŽE K O N E C  T E D N A

BAJUKOVI M INISTRI  
V DRŽAVNEM ZBORU

VIPAV A /  D O B R O D ELNA AKCIJA

USPEL KONCERT  
ZA G IM N A Z IJ O

MARJAN DROBEŽ

Pogovori in posvetovanja
o novi slovenski vladi so bila 
intenzivna in so trajala od 3. 
maja, ko je mandatar Andrej 
Bajuk dobil zaupnico v držav
nem zboru, pa do večernih ur 
v petek, 12. maja. V javnosti 
so se vsak dan objavljala ime
na o domnevnih kandidatih 
za nove ministre, zaradi če
sar je podpredsednik stranke 
SLS+SKD Ljudske stranke 
Marjan Podobnik dvakrat ne
posredno klical v informativ
na programa nacionalne TV 
oz. komercialne POP TVin po
vedal, da gre v glavnem za ne
utemeljene napovedi o članih 
novega kabineta. Pogovore in 
posvetovanje o novi vladi je 
vodil mandatar Andrej Bajuk, 
njegova glavna sogovornika 
pa sta bila predsednika obeh 
t.i. pomladnih strank, ki sta 
njegovo kandidaturo v parla
mentu tudi predlagala, Franc 
Zagožen in Janez Janša.

Zdaj je seznam možnih 
novih ministrov že v držav
nem zboru, kjer se ti predstav
ljajo matičnim delovnim tele
som (parlamentarnim odbo
rom ali komisijam) in odgo
varjajo na vprašanja njihovih 
članov o tem, koliko poznajo 
področja, ki naj bi jih  vodili. 
To je t.i. hearing. Vendar tudi 
v primeru neuspešne pred
stavitve predsedniku vlade 
kandidata ni treba zamenja
ti. Hearingi morajo biti oprav
ljeni najprej v treh in najka
sneje v sedmih dneh po pred
ložitvi predloga o novih mi
nistrih državnemu zboru. Po 
nekaterih napovedih bi lahko
o novi slovenski vladi poslan
ci glasovali na izrednem za
sedanju parlamenta, ki bi bilo 
ob koncu tega tedna oz. 22. 
maja. Glasovanje je tajno, za 
izvolitev vlade pa bodo mo
rale pomladne stranke zbrati 
najmanj 46 glasov.

Predlagani ministri, ki jih je 
mandatar predstavil javnosti 
na novinarski konferenci, so 
bodisi neodvisni in priznani 
strokovnjaki z raznih podro
čij ali pa politične osebnosti 
iz SLS+SKD Ljudske stranke 
ter socialdemokratske stran
ke. Nova vlada naj bi skupaj 
s predsednikom Andrejem 
Bajukom, ki bo začasno vo
dil tudi finančno ministrstvo, 
štela 17 članov. Navajamo ne
kaj najpomembnejših imen. 
Janez Janša bo spet vodil re
sor za obrambo, ki ga je že 
imel nekaj let po osamosvoji
tvi Slovenije. Lojze Peterle je 
predlagan za zunanjega mi
nistra, kar je tudi že bil. Resor 
za notranje zadeve bi vodil 
Peter Jambrek, nekdanji us
tavni sodnik. Ministrstvo za 
šolstvo in šport bi prevzel 
Lovro Šturm, nekdanji pred
sednik ustavnega sodišča, 
ministrstvo za zdravstvo dr. 
Andrej Bručan, ministrstvo za 
pravosodje Barbara Brezigar, 
minister za kulturo pa naj bi 
postal pisatelj Rudi Šeligo. V 
novi vladi naj bi bil tudi mini
ster brez listnice, bivši ustav-

FOTO PREDALIČ/MAG

ni sodnik JožeJerovšek, ki bi 
skrbel za zakonodajo.

DR. ANDREJ BAJUK 
O N O V I VLADI

Mandatar Andrej Bajuk je 
na že omenjeni novinarski 
konferenci v nedeljo, 14. ma
ja, dejal, daje predlagana li
sta kandidatov zelo dobra in

V Sloveniji so letos bolj slo
vesno kot v prejšnjih obdob
jih proslavljali 9. maj, dan 
Evrope. Prireditve so podalj
šali na ves teden, tako da so 
jih sklenili 13. maja. Odloči
tev o dnevu Evrope je Evrop
ski svet sprejel leta 1985 v 
spomin na dogodek z dne 9. 
maja 1950, ko je francoski 
zunanji minister Robert Schu- 
man javno predstavil zamisel 
Jeana Monneta o sodelo
vanju Nemčije in Francije pri 
obnovi jeklarske in premogo
vne industrije. Posledica tega 
predloga je bila ustanovitev 
Ev-ropske skupnosti za pre
mog in jeklo kot prve izmed 
skupnosti, predhodnic EZ.

Na prireditvah so predsta
vniki Komisije EZ v Sloveniji 
in vladnega urada za informi
ranje seznanjal i javnost z zgo- 
dovino in prihodnostjo ev
ropskega povezovanja in z ak
tualnimi vidiki slovenskega 
vključevanja v evropsko po
vezavo. T.i. Evrobus, nekak
šna potujoča knjižnica, je ne
davno začel pot v Prekmurju, 
do srede junija pa bo obiskal 
36 krajev po Sloveniji. Iz tega 
avtobusa bodo razdeljevali 
tudi publikacijo z naslovom 
Evropo-potnica, namenjeno 
predvsem učencem.

V okviru dneva Evrope je 
potekala tudi mednarodna 
konferenca z naslovom EZ in 
Nato ter jugovzhodna Evropa 
v 21. stoletju. Na Bledu pa je 
bil seminar za inšpektorje za 
okolje iz držav kandidatk za 
vključitev v EZ. V večjih knji
žnicah so odprli t.i. kotičke 
EZ. V Goriški knjižnici France

da so predlagani kandidati iz
redno dobro strokovno uspo
sobljeni za to izjemno odgo
vorno delo. Dr. Bajuk pričaku
je, da bo predlog v državnem 
zboru dobil potrebno podpo
ro, saj po njegovem prepriča
nje v odlašanje s to odločitvijo 
ne bi bilo dobro za Slovenijo; 
ker bi to pomenilo velike za
mude pri naših naporih za vs
top v EU in Nato, verjetno pa 
tudi predčasne državnozbor
ske volitve sredi poletja. To pa 
ni običajno za urejene evrop
ske države. Upoštevati je tre
ba, da bi morali čimprej ures
ničiti nekatera mednarodna 
srečanja, ki so bila odložena 
zaradi vladne krize.

Menijo, da bo nova desno
sredinska vlada sprejela od
stope vsaj 30 od skupaj 60 dr
žavnih sekretarjev, zamenja
la pa tudi predstojnike neka
terih organov v sestavi minis
trstev in nekatere predstojni
ke vladnih služb. Takšne ka
drovske spremembe ob spre
membi vlade v državah s par
lamentarno demokracijo si
cer niso nič nenavadnega.

Bevk so tak kotiček odprli v 
ponedeljek, 8. maja.

V Sloveniji kljub spreme
njenim političnim razmeran 
ni zastojev pri pripravljanju 
zakonov, ki bodo skladni z ev
ropskim pravnim redom. Dr
žavni zbor bo na rednem za
sedanju, ki se bo začelo 23. 
t.m ., obravnaval skoraj 20 
zakonov iz svežnja t.i. evrop
ske zakonodaje.

Kaže, da se tradiciji kršenja 
slovenske ustave in zakonov 
približuje konec. V Ljubljani 
so namreč 4. maja ustanovili 
t.i. odbor za zaščito ustavne
ga reda, ki ga sestavlja 12 čla
nov, od katerih večina ni 
strankarsko opredeljena. Od
bor vodi Jože Pučnik, ki je na 
predstavitveni konferenci o- 
pozoril na pogosta vprašanja 
ljudi, zakaj Slovenija tako po
časi napreduje v procesu pri
bliževanja EZ. "Odgovor na to 
vprašanje je, ker pravni me
hanizmi v državi ne delujejo. 
Znana je vrsta očitnih kršitev 
zakonov in ustave, za kar ni 
mogoče kriviti zgolj povojno 
komunistično ureditev, am
pak korenine omenjenih krši
tev segajo še dlje v preteklost 
in so tudi globlje. Gre prav
zaprav za širši kulturni pro
blem." Odbor za zaščito usta
vnega reda bo deloval kot or
ganizacija civilne službe. O r
ganiziral bo okrogle mize, 
promoviral svoje ideje v jav
nih medijih; če bo potrebno, 
bo organiziral tudi protestna 
javna zborovanja. Odbor bo 
svoje organizacije kmalu usta
novil tudi v krajevnih upravah.

"■M.

IVO HVALICA 
NE BO VEČ 
KANDIDIRAL

Slovenske novice, ki so 
najbolj razširjeni slovenski 
dnevnik, so 12. maja čez celo 
stran objavile  pogovor z 
Ivom Hvalico iz Solkana, zna
nim poslancem v državnem 
zboru. V njem je povedal, da 
so v njegovi družini zmeraj 
bili zavedni Slovenci, čeprav 
ima po materini strani veliko 
sorodnikov Italijanov. V od
govor na neko vprašanje je 
dejal, da se ima za vplivnega 
poslanca, "imam pa, denimo, 
mediteranski pristop, ki je 
drugačen od kontinentalne
ga, in je veliko pripomb na to. 
Trdno sem prepričan, ne da 
bi bil domišljiv, da sem pozi
tivno zaznamoval slovenski 
parlament."

Posebej za omenjeni čas
nik je povedal, da ne bo več 
kandidiral za poslanca. "Tako 
sem se odločil, to ni kakšna 
politična odločitev, čeprav mi 
ljudje že zdaj govorijo, da to 
ni v redu. Osem let sem bil 
poslanec, kar je po svoje in za 
slovenske razmere veliko. 
Demokracija je, da se od ča
sa do časa menja oblast. Si
cer pa bi rad šel v pokoj."

M.

NOVA  
PUBLIKACIJA 
O VIPAVSKI 
DOLIN I
Mestna občina Nova Go

rica in Goriška knjižnica Fran
ceta Bevka sta 12. aprila pred
stavili novo publikacijo oz. fo- 
tomonografijo o Vipavski do
lini. Besedilo je prispeval stro
kovnjak iz območnega zavo
da za varstvo naravne in kul
turne dediščine v Novi Gori
ci Daniel Rojšek, fotografije v 
barvni tehniki pa Bogdan Kla
dnik. Delo v privlačni obliki in 
sproščujočem ter lahko razu
mljivem jeziku seznanja bral
ce z Vipavsko dolino, kjer nas, 
kot je zapisal Vladimir Rojšek 
"pester, barvit preplet gozdi
čev in gmajne, travnikov in 
pašnikov, vinogradov in sado
vnjakov, gričev in ravnic ter 
strnjenih in razloženih nase
lij vedno znova preseneča. Na 
vsakem koraku lahko sreča
mo naravne pojave, ki nas ob 
številnih kulturnih zanimivo
stih bogatijo z vedno novimi 
spoznanji. K pregovorni go
stobesednosti Vipavcev spa
da pojoča govorica in seveda 
gostoljubnost, ki jo  boste 
brez dvoma deležni v vsaki 
hiši." Fotomonografijo, ki si
cer ne odkriva novih resnic v 
Vipavski dolini, je natisnilo 
podjetje Grafika v Novi Gori
ci, izdala pa Založba Zaklad 
v Ljubljani. Uvodni govor ve
čera je  jm el novogoriški žu
pan C. Špacapan, po predsta
vitvi dela pa je sekretarka Tu
ristične zveze Nova Gorica 
Dejana Baša predstavila delo 
te organizacije. Pogovor je 
vodil Rajko Slokar, ravnatelj 
knjižnice Franceta Bevka.

"■—M.

Dobrodelni koncertzaŠko- 
fijsko gimnazijo v Vipavi, kije 
bil minulo nedeljo, 14. t.m., 
ob 16. uri, je imel namen zbra
ti denarna sredstva za dijaški 
dom, za gimnazijo. Na ta klic 
je odgovorila vsa Primorska 
in še posebej Vipavska doli
na, saj seje v veliki telovadni
ci nove stavbe Škofijske gim
nazije v Vipavi zbralo več kot 
dva tisoč ljudi, da bi prisluh
nili slovenskim estradnim 
pevcem, ki so se vsi odrekli 
honorarju za nastop.

Med obiskovalci smo opa
zili tudi naše bralce iz zamej
stva, ki so s svojo prisotnostjo 
pokazali, da jim  ni vseeno za 
vipavsko malo semenišče in 
škofijsko gimnazijo, za kateri 
skrbijo koprska škofija in pa 
številni in nesebični dobrot
niki. Lepo je bilo gledati mno
žico ljudi, starih in mladih, ki 
so v čudovitem vremenu na
polnili telovadnico in poslu
šali koncert, na katerem so 
nastopili znani slovenski an
sambli in pevci zabavne glas
be: novogoriški Avtomobili, 
vedno mladostni Čuki, novi 
imeni Sašo in Robert, uveljav
ljena in odlična Damjana Go- 
lavšek, presenetljivo dobra 
Tinkara Kovač, novo ime Kar
men Stavec, romantični Ivan 
Ftudnik ter poznana Gianni 
Rijavec in Miran Rudan. Pro
gram sta povezovala Miša 
Novak in Jure Sešek.

Uspešen in dobro obiskan 
dobrodelni koncert je priredi
lo Ognjišče ob svoji 35. oblet
nici začetka izhajanja najbolj 
branega mesečnika na Slo
venskem, ki je od začetkov do 
danes prehodil velikansko 
pot, saj je iz drobnega lističa 
postalo Ognjišče danes ugle
dna, cenjena in lepa revija za 
mlade vseh starosti.

Dobrodelni koncert, ki se 
je končal po dobrih dveh u- 
rah z Zdravljico vseh nasto
pajočih in članov uredništva 
Ognjišča, je bil tudi dobra 
priložnost za spoznanje no
vega slovenskega škofa, dr. 
Jurija Bizjaka, ki seje na sebi 
lasten, topel način predsta
vil rojakom in prebral zahval
no pismo koprskega škofa 
Metoda Piriha.

Dobrodelni koncert je us
pel, denarna sredstva za ob
novo stare stavbe, nekdanje
ga malega semenišča nad Vi
pavo, v katerem bo odslej di
jaški dom, pa so prispevala 
tudi razna slovenska pod
jetja. Škofijska gimnazija je 
namreč temeljnega pomena 
za prihodnost primorskega 
ljudstva na Slovenskem in 
nadaljuje tradicijo vipavske
ga malega semenišča, iz ka
terega je izšlo po drugi vojni 
preko dvesto duhovnikov in 
več kot šeststo izobraženih 
krščanskih laikov.

67% SLOVENCEV ŽIVI
V LASTNI HIŠI

Po zadnjih podatkih je v 
Sloveniji skoraj 780 tisoč po
slopij z lastno hišno številko. 
Število takih zgradb se je v 
zadnjih 30 letih skoraj po
dvojilo. Največ zaslug za tako 
ugodno stanje imajo tisti dr
žavljani, ki so se odločili za 
posamično gradnjo. Kar okoli 
66,9% Slovencev namreč živi 
v družinski hiši, ki sojo v naj
več primerih zgradili sami. 
Čeprav seje stanovanjska zi
dava v zadnjem obdobju ob
čutno zmanjšala, pavSloveniji 
narašča število tistih državlja
nov, ki so lastniki bivalnih e- 
not oz. stanovanj. V posame
znem slovenskem gospodinj
stvu, kar v največjem številu 
primerov pomeni tudi v po
sameznem stanovanju, v pov
prečju živijo štirje ljudje. Ob
čutno pa seje spremenila tudi 
velikost novih stanovanj. Me
dtem ko je bilo pred I. 1990 
največ novih stanovanj dvo
sobnih, pa je v zadnjih dese
tih letih bilo dograjenih največ 
trisobnih stanovanj. M.

PRAVNA FAKULTETA
V LJUBLJANI SE SELI

Pravna fakulteta Univerze 
v Ljubljani deluje nepretrga
no že 80 let. Fakulteta, ki so 
jo  obiskovali tudi nekateri 
znani Slovenci iz Trsta in Go
rice, se je v omenjenem ob
dobju oblikovala v sodobno 
pravno fakulteto evropskega 
tipa. Letos jo  obiskuje 1.819 
študentov iz vse Slovenije, 
nekaj pa jih je tudi iz tujine.

Izrednih študentov je 195. 
Dodati pa je še 1.350 izred
nih študentov, ki pa svoje štu
dijske obveznosti opravljajo

i  počasneje oz. z zamudo.
! Pravna fakulteta je zdaj e- 
j dina, ki še gostuje v poslopju 
j  nekdanjega deželnega dvor- 
| ca na Kongresnem trgu v cen- 
| tru Ljubljane. Ker je stiska s 
prostori postajala nevzdržna, 
je vlada zanjo leta 1996 kupi
la nekdanjo tiskarno Ljudske 
pravice. Zdaj zgradbo preu
rejajo. Pravna fakulteta se bo 
vanjo preselila jeseni. V njej 

; bo 5 predavalnic z nad tisoč 
sedeži in 5 seminarskih sob s 
50 sedeži. Prvič v zgodovini 
fakultete bodo študentje do
bili tudi čitalnico, v kateri bo 
120 sedežev. V zgradbi bo 
tudi restavracija za študente, 

j profesorje in uslužbence. M.

V TOVARNI ELAN SPET 
SLOVENSKE SMUČI

Znana tovarna športne o- 
preme Elan v Begunjah na 
Gorenjskem, ki je nedavno 
spet prešla v slovensko last, 
je obnovila proizvodnjo. Naj
prej so začeli izdelovati smu
či, ki nosijo najbolj znano slo
vensko balgovno znamko, 
namreč Elan. Postopno jih 
bodo pričeli izdelovati v treh 
delovnih izmenah, saj imajo 
tržišča zanje po vsem svetu. 
Letos naj bi izdelali skupaj 
370 tisoč parov smuči, v to 
varniškem obratu v Brnci v 
Avstriji, kjer so tudi obnovili 
proizvodnjo, pa naj bi v tem 
letu izdelali okoli 160 tisoč 
snežnih desk. M.

P R I R E D I T VE V T E D N U  EU
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ITA L IJA N SK O  PRA VO DESETI D N E V I  KM ETIJSTVA,  R IB IŠ TVA ,  G O Z D A R S T V A  
IN C V E T L IČ A R S T V A

K M E Č K A  B A N K A

"F-COMMFRCF" IN
SODOBNA PRAVNA OVREDNOTENJE PRIMARNEGA 
VPRAŠANJA <6, ,.,SEK TO R |A  NA TRŽAŠKEM

D A M J A N  HLEDE

Tudi zakon št. 114 2 dne 31. 
marca 1998 o trgovski refor
mi ima nekaj norm, ki jih je 
možno uporabljati pri elek
tronskem trgovanju. Člen 18 
ureja namreč prodajo na dro
bno, ki je izvedena korespon
denčno, televizijsko ali s po
močjo drugih komunikacij
skih sredstev. Ker je ta defini
cija zelo široka in odprta, lah
ko vanjo brez dvoma vključi
mo tudi informatska in tele- 
matska sredstva. Norma je 
namenjena subjektom, ki iz
polnjujejo pogoje za izvrše
vanje trgovske dejavnosti. To 
je možno le po prijavi občini, 
v kateri subjekt biva ali ima 
svoj legalni sedež (ko gre za 
pravno osebo). Drugi odsta
vek tega člena varuje potroš
nika pred nenaročenimi po
šiljkami proizvodov, saj do
pušča samo pošiljke brezpla
čnih vzorcev in daril. Prepo
vedana je tudi dražbena pro
daja prek televizije ali drugih 
komunikacijskih sredstev. 
Lahko rečemo, da ta norma 
v bistvu prepoveduje dražbe- 
ne prodaje prek interneta, ki 
pa so na mreži precej prisotne.

Lani je stopil v veljavo še 
zakon št. 185 z dne 22. maja 
1999, ki izvaja prilagoditev 
italijanske zakonodaje direk
tivi EZ št. 97/7 v zvezi z var
stvom potrošnikov na podro
čju pogodb na razdaljo. Tudi 
vtem primeru je definicija po
godb na razdaljo tako široka, 
da vanjo brez dvoma spada 
tudi elektronsko trgovanje. To 
potrjuje tudi priloga k zako
nu, kjer našteva tehnike, ki jih 
je možno uporabljati za po
godbe na razdaljo, med kate
rimi je izrecno predvidena tu
di elektronska pošta. Zakon 
ni uporaben za pogodbe, ki 
zadevajo finančne in bančne 
usluge poleg pogodb, za ka
tere ne velja niti omenjeni za
kon št. 50/92: nepremičnin
ske, jestvinske in zavaroval
niške pogodbe ter tiste, ka
terih vrednost ne presega
50.000 lir.

Zakon varuje potrošnika 
tako, da narekuje trgovcu vr
sto informacij, ki jih mora iz
recno vključiti v svojo trgov
sko ponudbo. Slednje obse
gajo pravico do odstopa, i- 
dentiteto trgovca, značilnosti 
dobrine ali usluge, načine pla
čila in dostave, ceno upora
be komunikacijskega sred
stva. Za izvrševanje pravice 
do odstopa daje zakon deset 
dni časa od prejema dobrine 
ali sklenitve pogodbe o uslu
gi. Pravica do odstopa ne pri- 
stoja, če se je izvrševanje us
luge že pričelo. Niti ne pristo- 
ja v primeru dobave pooseb
ljenih dobrin, časopisov, revij 
ter uslug na področju loterij 
in iger na stavo. Niti ne pri- 
stoja v primeru dobave za
pečatenih avdiovizualn ih  
proizvodov in informatskih 
programov (softvvare), po
tem ko so bili že odprti. Od
prto pa ostaja vprašanje, ali 
ta norma velja tudi v primeru

dobave informatskega pro
grama neposredno z mreže. 
Lahko pojmujemo "dovvn- 
load" kot "odprtje" programa. 
Po vsej verjetnosti bo norma 
veljala tudi vtem primeru, saj 
je njenaraf/o prav preprečitev 
kopiranja programov. Ne mo
remo pa seveda reči, da ta 
norma varuje potrošnika, saj 
mu dejansko onemogoča od
stop takrat, ko naročeni soft
vvare nima predvidenih pogo
jev ali ne deluje tako, kot bi 
moral.

Kot smo videli, se zakoni 
št. 50/92,114/98 in nazadnje 
185/99 deloma eden z dru
gim pokrivajo, saj v bistvu u- 
rejujejo iste stvari z različnih 
zornih kotov. Zadnji zakon 
vsebuje v ta namen posebno 
koordinacijsko normo, ki pra
vi, da se do objave posebne
ga zakona o koordinaciji ta 
zakon aplicira takrat, ko vse
buje norme, ki so za potrošni
ke ugodnejše. To pomeni, da 
je za sedaj koordinacija v - nič 
kaj gotovi - interpretaciji. 
--------------- DALJE

Pred dvema tednoma je 
Združenje slovenskih kmeč
kih in podeželskih žena s Tr
žaškega priredilo strokovni iz
let na Koroško, kjer so si pod 
vodstvom izvedencev za bio
loško kmetovanje in marke-

K M E T IJ S K A  S E Z O N A
1 9 9 9  N A  G O R IŠ K E M

D O B R A
LETINA

Pokrajinsko nadzorništvo 
za kmetijstvo v goriški pokra
jini je objavilo podatke o mi
nuli sezoni. Letina 1999 je bila 
pozitivna, kar je sicer značil
no za celotno deželno podro
čje. K temu je prispevalo dej
stvo, da smo imeli tudi ugod
ne vremenske pogoje. Lepo 
vreme jedobro vplivalo na vi
nogradništvo. Količinsko gle
dano je bil sicer vinski letnik 
za približno 15-20% manjši. 
Sladkorna stopnja, razmerje 
kislin in vsebnost drugih ele
mentov v grozdju pa so ust
varila tako skladno celoto, da 
so pridelana vina izredno sk
ladna, bogata in bodo sčasom 
še pridobila na kakovosti. Po
dobne pozitivne podatke so 
navedli tudi za druge panoge
v kmetijstvu, največ težav pa 
so morali reševati živinorejci, 
saj se tudi na Goriškem odra
ža vsedržavni trend, ki kaže, 
da je živinoreja v krizi, čeprav 
nekateri znaki dajejo upati, da 
se bo tudi ta panoga, v sicer 
drugačni obliki, opomogla.

V teh dneh, točneje od če
trtka, 18., do ponedeljka, 22. 
maja, bodo na tržaškem sej
mišču potekali Dnevi kmetij
stva, ribištva, gozdarstva in 
cvetličarstva pod oznakama 
AGRIMAR in FLOREST. Gre za 
že deseto izvedbo pobude, ki 
jeb ila  v prvem obdobju izra
zito krajevnega značaja, saj so 
jo prirejali v dolinski občini, a 
ki je v zadnjih letih prerasla 
ta okvir in veliko pridobila na 
pomenu. Tako so pred dve
ma letoma, točneje septem
bra 1998, takratni Dnevi kme
tijstva, ribištva in gozdarstva 
prvič potekali v razširjenem 
obsegu na tržaškem sejmišču 
in dosegli tudi velik uspeh. 
Deseto izvedbo Dnevov so v 
četrtek, 11. t.m., predstavili v 
prostorih tržaške Trgovinske 
zbornice, v torek, 16. t.m., pa 
na Ljubljanskem gradu.

Desete Dneve AGRIMAR 
in FLOREST prireja pripravljal
ni odbor s sodelovanjem vseh 
občin tržaške pokrajine in ob 
finančni podpori dežele Fur- 
lanije-Julijske krajine, tržaške 
Trgovinske zbornice in Kra-

ting teh pridelkov dr. Štefana 
Merkača ogledali tamkajšnjo 
stvarnost. V Avstriji se z bio
loškim kmetovanjem ukvarja 
kakih 11.000 kmetij, lepo šte
vilo tovrstnih kmetij deluje 
tudi na Koroškem. Izleta seje 
udeležilo kakih 30oseb iz tr
žaške pokrajine, med njimi so 
bili tudi obiskovalci letošnje
ga strokovnega tečaja za agri- 
turistične delavce, ki gaje pri
redil Slovenski deželni zavod 
za poklicno izobraževanje. 
Dolgoletna tradicija tovrstne
ga pristopa do narave in kme
tovanja v Avstriji je bila prilo
žnost, da so se udeleženci za- 
mislili ob tem načinu dela. 
Gre za celosten pristop, saj 
morajo kmetije, ki se odločijo 
za biološko kmetovanje, vse 
dejavnosti in posredno življe
nje prilagoditi tem načelom. 
Naši ljudje so ugotavljati, da 
je tudi agrituristična ponud
ba na teh kmetijah izredno 
kakovostna in da skrbijo tudi 
za prenočevanje ter rekrea
cijo gostov. Pozornost name
njajo otrokom in mladim dru
žinam, tako da nudijo igrače 
in možnost jezdenja ali ko
panja v manjšem bazenu. U- 
deleženci izleta so v pogovo
ru s koroškimi agrituristični- 
mi delavci izvedeli, kako so
delujejo, predvsem kar se tiče 
izmenjave različnih pridelkov 
oziroma izdelkov. Izlet je bil 
torej koristna in dragocena 
priložnost za vse tiste, ki so 
se lahko soočili s to stvarno
stjo in bodo torej te izkušnje, 
primerno prilagojene našim 
razmeram, uporabili na svo
jih kmetijah.

ške gorske skupnosti v sode
lovanju s pokrajino Trst. Glav
ni cilj pobude je vzbuditi po
zornost tržaške javnosti za 
tako imenovani primarni sek
tor (namreč kmetijstvo, ribi
štvo, gozdarstvo idr.). To pod
ročje je bilo v povojnem ob
dobju zanemarjeno, ima pa 
velik pomen, ki je povezan z 
obdelovanjem teritorija ter z 
ohranjevanjem in varstvom 
okolja. Primarni sektorje na
vzoč na sicer obrobnem pod
ročju tržaškega teritorija, nje
govi proizvodi pa so visoko 
kakovostni, saj se proizvajal
ci poslužujejo skoraj izklju
čno naravnih pripomočkov. 
Med ostalimi cilji so promo
cija in vrednotenje kmetijskih 
proizvodov, varstvo okolja, 
zaščita tipičnosti domačih 
proizvodov in vzgoja k pribli
ževanju med mestom in teri
torijem, ki je v zadnjih letih 
močno napredovala. Priredi
telji si nadejajo, da bodo Dne
vi AGRIMAR in FLOREST pri
spevali tudi k pospešitvi pro
cesa podelitve znaka zaščite
nega porekla tipičnim tržaš
kim kmetijskim proizvodom.

Od 18. do 22. maja si bodo 
obiskovalci sejmišča lahko o- 
gledali izsek kraškega gozda, 
travnika in domačega vrta, za
tem kmetijske proizvode, ži
valski sektor (z govedom, dro
bnico, konji, perutnino idr.), 
sektor ribištva in ribogojstva, 
na voljo bodo še bogata tip i
čna domača gastronomska 
ponudba, razstava in pokuš
nja kraških vin z zaščitenim

S P O R N O  V P R A Š A N J E

PODALJŠANJE
O B R A T O V A N J A
B R E Z C A R I N S K I H
T R G O V I N

Glede na obljube in zago
tovila, ki so jih predstavniki 
Slovenije dali pogajalcem EZ, 
bi b ili morali brezcarinske tr
govine ob mejah z Italijo in Av
strijo zapreti že poleti 1998, 
po poznejšem predlogu pa 
najpozneje do konca junija 
1999. Toda kaže, da sporno 
vprašanje nadaljnjega obsto
ja teh trgovin, kljub temu da 
poglablja nesporazume v po
gajanjih Slovenije za vključi
tev v EZ, ne bo kmalu rešeno. 
Odbor za gospodarstvo dr
žavnega zbora je namreč pre
dlagal vladi, naj v pogajanjih
o vstopu Slovenije v evropsko 
povezavo poskuša doseči po
daljšanje obratovanja brezca
rinskih trgovin. Podaljšanje ro
ka za preoblikovanje teh tr
govin je domnevno potrebno 
glede na negativne narodno
gospodarske posledice ter 
verjetne plačilnobilančne te
žave Slovenije, menijo v par
lamentarnem odboru. Kot 
znano, je vlada Janeza Drnov
ška kot rok za preoblikovanje 
brezcarinskih trgovin na mej
nih prehodih z Italijo in Avstri
jo določila 1. januar 2001. 
 M .

poreklom, čebelarska in cve
tličarska razstava, pa tudi et
nografske razstave (o lovu na 
tune v Tržaškem zalivu, o sta
rem kmečkem orodju ter do- 
kumentarnem gradivu o 
kmečkem izročilu istrskih lju
di in o desetih izvedbah Kme
tijskih dnevov, ki jih je v svoj 
fotografski aparat ujel znani 
tržaški fotoreporter Mario 
Magajna). Na sporedu bodo 
tudi razna strokovna sreča
nja, predavanja idr., v sobo
to, 20. maja, pa bo popoldne 
v kongresni dvorani slavnost
ni občni zbor ob 50-letnici 
Kmečke zveze. Organizatorji 
pri tem poudarjajo posebno 
važnost t.i. Projekta šola: gre 
za razstave, ki sojih na tema
tike sejma AGRIMAR in FLO
REST pripravile šole v tržaški 
pokrajini. Pobuda je po bese
dah prirediteljev važna zato, 
ker se vzgoja k ohranjanju in 
zaščiti okolja in teritorija za
čne že od mladih nog.

V okviru Dnevov AGRI
MAR in FLOREST se bo v ne
deljo, 21. maja, zaključila po
buda Odprte meje 2000 s 
srečanjem županov občin tr
žaške pokrajine z župani ob
čin v sosednjih deželah (ne 
samo iz Slovenije, ampak tu
di iz Avstrije in Hrvaške) z 
naslovom Od odprtih meja 
do skupnih načrtov, to v luči 
odpiranja mej ter srečevanja 
in sodelovanja med posa
mezniki in ustanovami tudi 
na gospodarskem in turisti
čnem področju.
— -  i ž

O  N O V I
F I N A N Č N I
D R U ŽB I
V petek zvečer je Združe

nje sindikata delničarjev Kme
čke banke priredilo srečanje, 
na katerem sta predsednik u- 
pravnega odbora banke in pred
sednik Združenja prikazala no
vo finančno družbo, ki se bo ro
dila po prodaji bančnega delo
vanja Kmečke banke Ljudski 
banki iz Čedada. Operacijo, ki 
bo iz Kmečke banke naredila 
nebančno finančno družbo pre
dvidoma v slovenskih rokah, 
naj bi uresničili v pozni jeseni 
ali v januarju 2001.

Na večeru je bilo večkrat 
poudarjeno, da so s temi pote
zami rešili vsa delovna mesta 
v Kmečki banki, ohranili stavbo 
na Korzu ter da bo nova finan
čna družba pozorna na projek
te slovenskih podjetij oz. na po
bude iz naše srede; v bližnji pri
hodnosti bo tudi poskrbela za 
nekaj delovnih mest, ki bodo 
namenjena strokovnjakom s 
specifično pripravo. Novo finan
čno družba bo do izteka man
data vodil današnji upravni od
bor z nekaterimi prilagoditva
mi (brez Čedajcev) s predsed
nikom Marvinom na čelu.

V razpravi so prišla na dan 
zlasti vprašanja, ki so vezana 
na korake, ki bi jih morali v pri
hodnjih mesecih narediti slo
venski delničarji. Govornika 
sta svetovala, naj se čim več 
slovenskih delničarjev odloči 
za novo finančno družbo; da se 
slednja ne bo prelevila v "novo 
Safti", pa po mnenju odgovor
nih jamčijo premajhna vsota 
razpoložljivega denarja in nad
zor zavoda Banca d'ltalia, ki 
je predviden po bančnem za
konu, in število delničarjev, 
med katerimi bo predvidoma 
tudi Ljubljanska banka. 
----------------  EJ

PRIPRAVE NA U S T A N O V I T E V  V I N O T E K E

"OPOJNA11 GORIŠKA  
BRDA

Župan občine Brda Franc 
Mužič je javnim občilom po
slal informacijo o pripravah 
na ustanovitev vinoteke na 
gradu Dobrovo, v kateri bi bi
la predstavljena vsa vina, ki 
jih pridelujejo oz. polnijo v za
družni kleti, in tista iz polnil
nic zasebnih vinogradnikov. 
Projekt je nastal ob preve
rjanju izkušenj iz vinorodnih 
dežel Toskane in Piemonta v 
Italiji in ob upoštevanju izku
šenj, ki jih ima pri tem velika 
zadružna vinska klet v Krmi- 
nu. Mužič je predstavil pred
log za ustanovitev Vinoteke 
Brda d.0 .0 . v petek, 5. t.m.

Občina Brda je v zadnjih 
letih začela dejavno posegati 
na področje promocije Brd in 
podprla razvoj enotne blagov
ne znamke Brda ("dežela opoj
nih trenutkoV), omogočila sku
pen nastop vinarjev na sejmih 
v Sloveniji in tujini, sodelova
la pri posvetih o vinskem tu
rizmu, botrovala ustanovitvi 
Turističnega informativnega 
centra. Posebno zanimiva je 
vsebinsko plat delovanja vi
noteke, ki jo je na srečanju 
predstavil strokovni sodela
vec Toni Gomišček, ki si je vi
noteko zamislil kot "kraj sre
čanja, predstavljanja in spoz

navanja vinske kulture in po
nudbe, svetišče briških vin in 
stičišče promocijskih dejav
nosti". Dejavnost vinoteke se 
ne bi omejila le na vino, am
pak bi podpirala ponudbo 
tudi drugih briških dobrot, 
skrbela za izdajo prospektov 
in drugega materiala; ob de
javnosti znotraj vinoteke pa bi 
izvajala tudi predstavitvene 
akcije v Sloveniji in na tujem.

Zbrana je bila trideseteri
ca samostojnih vinarjev in 
predstavnikov Zadružne kle
ti, ki so predlog v osnovi pod
prli, le da so se dogovorili še 
za en sestanek, na katerem bi 
že predstavili nekaj možnih 
scenarijev v poslovanja, o če
mer se bodo sicer dokončno 
izrekli sami družabniki bodo-

i če Vinoteke Brda d.0 .0 .
Srečanja so se udeležili 

tudi predstavniki vinoteke v 
Krminu, ki so briške vinarje 
spodbudili, naj bodo hitri pri 
odločanju, saj bi vinoteko 
morali odpreti "že jutri zjutraj 
in ne šele ob koncu poletja", 
kot se bo sicer zgodilo.

Za uresničitev vinoteke bo 
občina zagotovila 3 milijone 
SIT; toliko naj bi zbrali tudi za
sebni vinogradniki oz. vinarji.

TRŽAŠKO ZDRUZENJLE SLOV EN SKIH  
K M E Č K IH  IN PO DEŽEL SKIH  ŽEN A

STROKOVNI IZLET 
NA KOROŠKO



NOVI GLAS ŠT. 18 2 0 0 0

2 8 .  SREČANJE D O S P  V TRSTU

PRIMORSKI SOKOLI 
ŠE LETIJO

V petek, 12. t.m.,jevTrstu 
potekalo 28. Dijaško obmej
no srečanje Primorske. DOSP 
je v tržaškem mestu potekal 
že četrtič, tokrat pod skup
nim geslom Primorski sokoli 
še letijo. Celotna prireditev je 
bila namreč v znamenju ne
davno obhajane 130-letnice 
ustanovitve Južnega Sokola, 
udeležilo pasejejeokoli pet
sto dijakov slovenskih in ita
lijanskih šol iz Trsta, sloven
skih in italijanskih šol z Oba
le, slovenskih šol iz Gorice ter 
šol iz Ajdovščine, Tolmina, Id
rije, Vipave, Nove Gorice, Se
žane in Postojne.

Kot rečeno, je bil letošnji 
DOSP močno pod vplivom 
visoke obletnice tržaškega 
Sokola. Tako so ob tej prilož
nosti sodelujoči dijaki pripra
vili razmišljanja o tem, ali so 
narodni ideali sokolskega in 
orlovskega gibanja v dana
šnjem slovenskem športu še 
aktualni. Na liceju France 
Prešeren pa je bila na ogled 
tudi lepa zgodovinska raz
stava ob 130-letnici ustano
vitve tržaškega Sokola, prve
ga slovenskega športnega 
društva v Trstu.

Osemindvajseti DOSP, ki 
so ga finančno podprli krov

ni organizaciji SKGZ in SSO, 
Zadružna kraška banka, Ban- 
ca Antoniana Popolare Ve
neta oz. Nova Tržaška kredit
na banka in pokrajina Trst, pa 
je bil vendarle v veliki meri 
srečanje športnega značaja. 
V športnem programu so se 
ekipe šol pomerile v nasled
njih panogah: malem nogo
metu (moški), košarki (moš
ki), odbojki (ženske), namiz
nem tenisu (mešano), orien

taciji (ženske) in šahu (meša
no). V orientaciji so prvo me
sto zasedle šole iz Idrije, dru
ge so bile šole iz Vipave, tre
tje pa iz Nove Gorice. V na
miznem tenisu so bili najbolj
ši dijaki iz Kopra, drugi so bi
li dijaki iz Postojne, tretji pa 
iz Idrije. V šahu je prvo me
sto dobila Idrija, drugi je bil 
Koper, tretja pa Vipava. V od
bojki je bil prvi Koper, druga 
Nova Gorica, tretja pa Gori

ca. V košarki so prvo mesto 
dosegli dijaki iz Idrije, drugi 
so bili dijaki iz Tolmina, tretji 
pa dijaki iz Nove Gorice. V 
nogometu pa so zmagali di
jaki iz Trsta pred vrstniki iz 
Sežane in Idrije.

V okviru letošnjega DOSP- 
a so slovenske višje srednje 
šole iz Trsta ob podpori SKGZ, 
SSO in ZKB izdale knjigo prof. 
Bojana Pavletiča z naslovom 
Meja brez meje. Delo so pre
dstavili v četrtek, 11. maja, na 
liceju France Prešeren v Trstu, 
o njem pa sta poleg avtorja 
spregovorila še zgodovinar 
Gorazd Bajc in ravnatelj liceja 
prof. Tomaž Simčič. Knjiga 
Meja brez meje je strnjen zgo
dovinski prikaz petindvajse
tih DOSP-ov, od prvega, ki je 
potekal leta 1973 v Tolminu, 
do tistega, ki je bil leta 1997 v 
Sežani. V prvem delu je pri
kazan kronološki pregled 
srečanj s končnimi vrstnimi 
lestvicami uspehov raznih 
šolskih ekip. V drugem delu 
pa je mogoče prebrati vrsto 
spominskih zapisov nekate
rih pobudnikov, priredite
ljev in šolnikov. Iz nje izhaja 
tudi osnovna misel oziroma 
osnovno gibalo teh srečanj: 
to sestoji v odpravljanju me
ja, zlasti tistih psihološke na
rave, pri mladih in v obliko
vanju tistega enotnega ali sku
pnega slovenskega kulturne
ga prostora, o katerem je več
krat veli ko govora.

' iz

ITALIJANSKO NOGOMETNO PRVENSTVO

JUVENTUS DRUGA!
Lazio prvak; ekipa juventu- 

sa končno dobila tisto, kar si 
je večina njenih nasprotnikov, 
ki jih  v Italiji in svetu res ni 
malo, od srca že dolgo želela: 
nehvaležno drugo mesto, po
tem ko je  vso nogometno 
sezono 1999/2000 vodila. 
Znano je namreč, da je nogo
metni klub iz Turina Juventus 
res najbolj priljubljen klub v 
Italiji, a ima tudi daleč največ 
nasprotnikov, ki se veselijo 
prav vsakega spodrsljaja turin- 
skih nogometašev. In za kak
šen spodrsljaj je tokrat šlo! 
Samo kolo pred koncem itali
janskega prvenstva je Juventus 
imel še dve točki naskoka 
pred Laziom, igral je navidez 
lahko tekmo in vendar: žoga 
je okrogla, Juventus je  v eni sa
m i tekmi zapravil prvenstvo in 
seveda vso sezono, Ancelotti 
bo tako še enkrat moral po
čakati na osvojitev svojega pr
vega prvenstva kot trener. Tu- 
rinsko moštvo bo sicer igralo v 
Evropi, a kot viceprvak, kar je 
seveda drugače kot pa v pri
meru, da si prvi...

Tako se je torej končalo ita
lijansko nogometno prven
stvo, ki obrača denarje in spet 
denarje, ki požge še tako ve
like nogometaše (Vieri, Ronal- 
do), ki je nekoč veljalo za “naj
lepše in najtežje nogometno 
prvenstvo na svetu", a danes to 
gotovo več ni, saj ima Španija 
letos dva finalna kluba v naj

prestižnejšem nogometnem 
tekmovanju na Stari celini, v 
Champions League, kot se da
nes "fmo reče" tekmovanju, ki 
smo mu včasih rekli Pokal 
zmagovalcev nogometnih pr
venstev v Evropi.

Lazio in njegov klubski "pa- 
tron in paron" Cragnotti se to
rej veselita, ker je “scudetto" le 
",scudetto" in kaj zato, če nima 
več tistega leska v Evropi, kot 
ga je imel minula leta? Prven
stvena lovorika je torej spet 
odšla v Rim, kar se seveda za 
jubilejno leto spodobi, kot se 
tudi spodobi, da se je tako raz
pletlo italijansko nogometno 
prvenstvo že zaradi naravnost 
nesramnega in klečeplaznega 
sojenja v prid turinskega slav
nega kluba, ki v Italiji vedri in 
oblači; in vese tudi, zakaj, saj 
‘famiglia Agnelli" še vedno ne
kaj velja, čeravno Fiat iz leta v 
leto prodaja manj avtomobi
lov in tudiJuventusov tehnični 
direktor Moggi ni ravno znan 
po tem, da se “severnjaško- 
gentlemansko" obnaša, saj 
ima v svetu nič kaj laskav na
ziv Lucky Luciano po svojem 
sootočanu, ki je b il znan po 
hitrih metodah dela...

To je  vse in hvala Bogu, da 
je  b il vsaj konec italijanske
ga prvenstva zanimiv, kajti ita
lijanski nogomet in nogomet
v vsej Evropi postaja en sam 
velik velik dolgčas...
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Od 18. do 22. 
maja 2000

na Tržaškem sejmišču

Dnevi kmetijstva, 
ribištva, gozdarstva 

in cvetličarstva
j Cf

Pet dni namenjenih naravi s prireditvama Agrimar in Florest. 

Kmetijstvo, ribištvo, gozdarstvo, cvetličarstvo. Čakajo vas prijetni 

trenutki za sprostitev v stiku z naravo ob glasbi in pokušnji 

domačih jedi in tipičnih vin. Ne zamudite te priložnosti. Pomislite 

vse to v mestnem središču.

n  «
® 2000

Fiera 
Trieste COMITATO PR0M0T0RE

p r ip r a v l ja ln i  o d b o r  agnmar

CRTRltSTl' 
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PREJELI S M O

PROF. JOŽE PIRJEVEC O "GOSPODU
BAJUKU'"

Edini zamejski Slovenec 
na Tržaškem in Goriškem, ki 
je  javno obravnaval vladno in 
politično krizo v Sloveniji in 
se opredelil do nje oziroma 
do predlaganega kandidata 
za novega predsednika vla
de, je  zgodovinar in univer
zitetni profesor Jože Pirjevec.
V Primorskem dnevniku dne
2 7. aprila je  b il v rubriki Glo
sa objavljen njegov članek 
Trdovratni gvardijan Slove
nije. Pirjevcu je prav prišel se
stavek, ki ga je  londonski ča
sopis Economist posvetil Ja
nezu Drnovšku "trdovratne
mu gvardijanu Slovenije". Po 
njegovem mnenju “je to naj
bolj prominenten članek, kar 
ga je  b il v svetovnem tisku v 
zadnjih letih deležen človek 
slovenskega rodd' (podčrtal 
J.P.). Pustimo ob strani raz
pravljanje, ali in koliko to drži
- dejstvo je  namreč, da živijo 
po svetu mnogi ljudje slo
venskega porekla, o katerih 
je  svetovni tisk že pisal! Ko 
nadaljuje z navajanjem iz E- 
conomista, da le-ta navija za 
Drnovška in mu prerokuje 
tretjo zaporedno izvolitev za 
prvega ministra, preide prof. 
Pirjevec na osrednjo temo

svojega članka - na "gospoda 
Bajuka" (tako ga naslavlja) - 
in zapiše:"V trenutku, ko to 
pišem, ima več možnosti, da 

| postane novi premier Andrej 
Bajuk, ki so ga 'pomladne' 
stranke kot belega zajca p ri
vlekle iz svojega argentinske
ga (podčrtal pisec) cilindra, v 

i  katerem je, kot zgleda, vse
ga in še kaj". N ič ne omeni, 
da je  Bajuk slovenskega p o 
rekla ali Slovenec, pač pa ko 
blagohotno oceni, da sta se 
mu zdela Bajukov nastop in 
program dokaj pametna, ta- 
, koj izjavi: "Edino, kar me mo
ti (sicl), je argentinsko-domo- 
branska preteklost (podčrtal 
pisec) omenjenega gospoda,

' ker ne vem, koliko jo  je  znal 
prerasti in premostiti, da bi 
b il sprejemljiv za sodobno 
Slovenijo". Zelo zvito naprtu- 
je Bajuku njegovo emigrant- 
stvo in ustvari dvom, da bi us
pel v svojem delu, in navaja 
za zgled tragične “izkušnje, ki 
so jih  s podobnim i emigran
ti imele naše južn e sosede 
(podčrtal J. P.), in v tem smi

slu niso prav obetajoče". Za 
Jugoslavijo navede primer M i
lana Paniča, srbsko-ameriš- 
kega milijonarja, ki leta 1992 
kot ministrski predsednik ni 
znal rešiti Srbije iz Miloševi- 
čevega primeža. Za Eirvaško 
pa našteje prim er emigranta 
Gojka Sušaka, ki ga je  leta
1993 Tudjman imenoval za 
obrambnega ministra in ki je  
vimenu "hercegovske mafije" 
spravil Hrvaško skoraj na rob 
propada. "S tem nočem reči", 
se tako mimogrede izvija, “da 
bi se Sloveniji pod  Bajuko
vim vodstvom isto zgodilo". 
Toda...?

Andrej Bajuk je  torej os
rednja točka Pirjevčevega 
članka in tarča hudih in kri
vičnih vzdevkov, toda spret
no in pretkano podanih: “ar- 
gentinsko-domobranska pre
teklost", “prekooceanski emi
grant", predlagan od "politi
čnih sil z balkanskim nači
nom mišljenja, ki hočejo v na
ši zgodovini napraviti cezuro 
ter rehabilitirati ljudi in ideo
logije, ki jih  je  povozila ev- 
ropska izkušnja zadnjih pet
desetih let" (Bajuk potemta
kem fašist ali nacist?!). Za za
ključek pa kot dulcis in fun- 
do zapiše, kar izzveni kot skraj
no natolcevanje: "Za sodob
no Evropo so bolj sprejemlji
vi reformirani komunisti (pod
črtal J. P.) Drnovškovega tipa 
kot črno-rjavi nostalgiki do
mobranskega kova". Hitro na
to pa prostodušno in m irno  
pristavi, da “o gospodu Baju
ku premalo ve, da bi siga dr
znil tlačiti v ta koš. Morda gre 
za povsem spodobnega in 
inteligentnega menedžerja". 
In vendar ga potlači globoko, 
če ga premalo pozna. Samo 
to ve povedati v njegovo do
bro, da se mu zdi njegov pro
gram dokaj pameten ter da 
je  morda (podčrtal pisec) pov
sem spodoben (sposoben?) 
in inteligenten menedžer. Prav 
nič pa ne pove, da je  Slove
nec po rodu, vzgoji in zave
sti: da je  izobražen - saj ima 
dva doktorata iz ekonomskih 
ved -; da je  svetsko razgle
dan; da ima mnogo izkušenj 
in mednarodni zvez, ker je  
skoraj 25 let imel odgovorna 
in vodilna mesta p ri Meda- 
meriški banki za razvoj naj
prej v Washingtonu za Latin
sko Ameriko, nato pa od leta 
1994 v Parizu kot predstav
nik iste Banke za razvoj v Ev
ropi s 16 članicami evropski
m i državami.

Težko je verjeti, da se prof. 
Pirjevec spreneveda in da o 
argentinskih Slovencih - emi
grantih in beguncih - ne ve 
povedati drugega, kot da jih  
obtožuje domobranske pre
teklosti in da so nostalgiki do
mobranskega kova (torej tudi 
tretji rod je  s tem "obreme
njen in zaznamovan1'!), ko pa 
se toliko govori o "argentin
skem slovenskem čudežu 
pod Južnim križem". Sramo
ta in neokusna šala “alla Ko
bal" je, da nekdo argentinske 
emigrante Slovence in vse, ki 
od tam prihajajo, kar vseprek 
brez vsakih dokazov žali. Da

je  to storil slovenski poslanec 
Zmago Jelinčič v razpravi v 
parlamentu, je še nekam raz
umljivo in opravičljivo. Če o 
nekom premalo veš, kako si 
drzneš o njem slabo govoriti 
ali ga celo oklevetati! Kako 
naj imenujemo tako dejanje?

Skoraj si ni mogoče misli
ti, da b i prof. Pirjevec kot raz
gledan in izobražen človek 
ne čital dnevnega slovenske
ga časopisja. Zelo verjetno je  
bral ljubljanski dnevnik Delo 
dne 17. aprila, ki je  v rubriki 
Pod žarometom prinesel kra
tek Bajukov življenjepis. Ver
jetno je  tudi kot zgodovinar 
prebral knjigo tržaške pisa
teljice Zore Tavčar Slovenci 
za danes v zdomstvu in e- 
migraciji, ki je  izšla leta 1998 
v založbi ljubljanske Druži
ne in tržaške Mladike. V njej 
je  objavljen intervju z dr. An
drejem Bajukom.

Dr. Bajuk se je  rod il v Lju
bljani oktobra leta 1943 (to
rej je  Slovenec po rojstvu in 
ne tujec) in je  kot še n iti dve
leten otrok s starši odšel v be
gunstvo maja 1945. Dom o
branec torej ni mogel b iti! 
Rod Bajukov izhaja iz Bele 
Krajine. Njegov oče Božidar 
je  b il profesor klasičnih jezi
kov najprej v Mariboru in na
to tik pred vojno v Ljubljani.
V begunstvu v Mendozi v Ar
gentini je takoj leta 1948 us
tanovil pevski zbor in šolski 
tečaj za poučevanje sloven
skega jezika ter b il ustanov
ni član Društva Slovencev. 
Nikdar ni b il domobranec, 
pač pa globoko veren in za
veden Slovenec!

N ajbolj znan je  njegov 
stari oče Marko Bajuk, p ro
fesor klasičnih jezikov in za
dnji ravnatelj klasične g im 
nazije v Ljubljani. Posvetil se 
je zbiranju slovenskih narod
nih pesmi, b il skladatelj in 
priznan zborovodja. V begun
stvu je  takoj jeseni 1945 us
tanovil na Koroškem ugled
no begunsko slovensko g im 
nazijo, ki je  dobila pravico 
javnosti in so mnogi njeni 
maturanti doktorirali na uni
verzi v Gradcu ter drugih uni
verzah v Evropi in preko Oce
ana. Nikdar ni b il domobra
nec. Tudi on je b il veren, za
veden Slovenec in je  znal u- 
trjevati narodno zavest in pra
ve vrednote. Dr. Bajuk se je 
šolal v Mendozi, tam dokto
riral iz ekonomije, se poročil 
z begunko Slovenko Kati 
Grintal iz Lukovice p ri Dom
žalah, ki je  tudi doktorirala v 
Mendozi iz angleščine in na
to še v Washingtonu iz špan
ščine. Dr. Bajuk pa je  drugi 
doktorat iz ekonomskih ved 
napravil na univerzi v Kalifor
niji. Ko je nekaj let poučeval 
na univerzi v Mendozi, se je 
leta 1975 z ženo in trem i o- 
troki preselil v VVashington in 
nastopil službo pri Medame- 
riški banki za razvoj.

Vse to navedeno naj bi ra
zodevalo domobransko pre
teklost in naj bi b il črnorjavi 
nostalgik domobranskega 
kova in to samo zato, ker je  - 
pa ne po svoji volji in krivdi -

argentinski emigrant! Dr. Ba
juk  je  slovenski državljan in 
od letos ima stalno bivališče 
v Ljubljani, ker se je  upokojil.

Po svoje poučen in zgovo
ren je zaključek prof. Pirjevca. 
Na udaru je  ljubljanski nad
škof in m etropolit Rode. V 
mnogih medijih v matični Slo
veniji je  ponavljajoča se na
vada, da nadškofa Rodeta na
padajo. Tudi prof. Pirjevec se 
jim  pridruži. Nanašajoč se na 
“gospoda Bajuka" se takole iz
pove: "Malo pa me vendarle 
skrbi. Izkušnja, ki jo  imamo 
z nadškofom Rodetom, ki je 
tudi sin političnih emigrantov 
v Argentini, je preveč travma
tična".

Za konec pa še glosa h 
Glosi.

Kadarkoli prof. Pirjevec 
omenja domobrance, jih  oz
načuje kot kolaboracioniste, 
njihove potomce (celo še ti
ste v tretjem in danes že v če
trtem rodu) pa natolcuje kot 
črno-rjave nostalgike (to se 
pravi: pristaše fašistične ali 
nacionalsocialistične ideolo
gije?!). N i verjetno, da prof. 
Pirjevec o domobrancih ne 
ve nič drugega kot samo to, 
da so b ili kolaboracionisti. 
Težko si je  namreč misliti, da 
bi mu kot zgodovinarju ne 
bilo znano, da je  Gestapo o- 
ziroma nacistična SD od ma
ja pa do decembra 1944 za
prla, zasliševala in mučila na 
desetine in desetine dom o
branskih častnikov, podčast
nikov in prostakov (skoraj ves 
domobranski štab in obve
ščevalni oddelek) pod  obto
žbo, da delujejo proti Hitler
jevi Nemčiji in za zavezniško 
obveščevalno službo. Skoraj 
vsi so b ili obsojeni in  poslani 
v nacistična uničevalna ta
borišča: večina v Dachau, ne
kaj od njih pa v Mathausen. 
Nekatere je  Gestapo dala u- 
gonobiti že v taboriščih. (Zgo
dovinar prof. Boris Mlakar, ki 
raziskuje in piše o domobran
stvu, je npr. zapisal vsaj tole: 
“Znotraj domobranstva so 
delovale tudi obveščevalna 
mreža za Vladimirja Vauhni
ka, obveščevalna mreža Slo
venske legije in Liberalna 
Državna obveščevalna služ
ba; precej častnikov je  bilo  
hkrati tudi oficirjev Mihajlo- 
vičeve Jugoslovanske vojske 
v domovini itd. Nekaj jih  je 
že leta 1944 odšlo v četniške 
odrede, precej pa so jih  nem
ške oblasti aretirale in odve
dle v taborišča" (podčrtal p i
sec; gl. Boris Mlakar: Sloven
sko domobranstvo v Ljubljan
ski pokrajini, str. 17, Zbornik 
Mati, Domovina, Bog - izdal 
Muzej novejše zgodovine, 
Ljubljana 1999).

Verjetno so še ohranjeni 
gestapovski arhivi o zasliševa
nju teh domobrancev, iz ka
terih bi se zvedelo, česa so jih  
dolžili, da so jih  obsodili in 
poslali v Dachau! Če jih  je  
morda UDBA v Ljubljani pred 
osamosvojitvijo Slovenije (ali 
pa že med osamosvojitvijo) 
uničila, so pa morda še v Beo
gradu ali Berlinu. Upati je, da 
se bo našel kak zgodovinar, 
ki b i te arhive iskal, preučil 
in objavil.

PROF. MARTIN KRANNER

PARTIZANI  
SAMO DO  
LETA 1945?
Tudi m i v Križu pri Trstu smo 

praznovali tradicionalni praz
nik dela (1. maj), ki je letos so
vpada/ s 25. obletnico posta
vitve spomenika padlim va
ščanom za svobodo med dru
go svetovno vojno.

Praznovanje je  potekalo 
tekoče in organizirano: pev
ska zbora, udeležba z recita
cijami in petjem učencev va
ške osnovne šole, priložnost
na govornika...

In vendar, tovrstna praz
novanja, tudi drugod v zamej
stvu in še kje, že dolgo vrsto 
let spremlja določena nedo
rečenost in enostranskost v 
zadržanju organizatorjev.

Ta kronična pom anjklji
vost, ki ni slučajna, dela našo 
narodno skupnost skrajno ra
nljivo in prav malo verodo
stojno.

Menim, da je nedopustno, 
da sporočilo in dediščino par
tizanstva obravnavamo (ob
ravnavajo), samo do leta 1945 
in niti en centimeter dalje, ko 
so vendar propadle določene 
diktature!

Še bolj je osupljivo, da za
dolženi govorniki na tovrst
nih proslavah se sistematič
no izmikajo, oziroma zelo a- 
nemično obravnavajo tiste 
tragične dogodke, ki so bili in 
so še lastni dobro znanim "na
šim" režimom. Tako obnaša
nje seveda ne dela prav nobe
ne časti onim, ki hočejo pred
stavljati oziroma zastopati 
partizane iz časa NOB in poz
neje.

Kaj se skriva za takim ob
našanjem ? In kako je bilo mo
žno, da je prišlo do ustoliče
nja omenjenih režimov, ki so 
samoupravno in brez polaga
nja računov dolga desetletja 
izvajali oblast nad podložnimi 
ljudstvi?

Seveda se omenjeni reži
mi, brez nobenih odpustkov, 
klavrno propadli in za seboj 
pustili velikansko razdejanje; 
zgodovina jih  je namreč ne
preklicno odpisala in ostaja 
nevarnost, da bo tudi nas.

Tudi v naših ožjih razme
rah ni šlo brez posledic, če se 
omejimo samo na gospodar
sko plat: odtujitev “Banke" in 
tudi vaškega Ljudskega do
ma, ki ni več naš.

Zatorej: da, s proslavami, 
toda brez odvečne retorike, 
odgovorno in nepristransko, 
tudi odleta 1945, dalje, čera
vno nas bremenijo hude po
manjkljivosti in velike zamu
de. Vrednote z veliko črko 'V' 
ne potrebujejo nobenih bo
trov in gospodarjev, ker le-te 
imajo drugačno specifično 
težo ('Resnica vas bo osvobo
dila").

Tvegam morebitni odziv 
na to razmišljanje:

“Ni še v naši tradiciji, da bi 
obelodanili partizanščino po 
letu 1945; ni še na dnevnem 
redu; in navsezadnje, tudi Va
tikan se je šele po dva tisoč le
tih pokesal za svoje velike gre
he" - brez pokore seveda. To 
vsekakor diši po farizejstvu.

(SLEDI PODPIS)
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ZAPEUEVALCE ročnikom za pomladne

IN ZAPEUEVALKE vračal približno enkrat
na mesec. Če smo mi

nuli mesec posvetili večjo pozornost dekletom in jim  natrosili 
nekaj nasvetov, je prav, da se sedaj posvetimo fantom.

Dragi fantje, dekleta smo zelo zahtevna! Ne zadovoljimo se 
s komerkoli! To, kar nas privlačuje, je moč. Raziskave kažejo, 
da imajo značilnosti, s katerimi lahko pritegnete žensko pozor
nost, ta skupni imenovalec. Naj pa takoj pojasnim, da ne bomo 
zahtevale, da se sedaj vsi začnete ukvarjati s kakšnim dviganjem 
uteži ali z body buildingom. Fizična moč, čednost, lepota odi
grajo zelo važno vlogo samo pri prvem vtisu ali pri dekletih 
mlajše generacije. Za fizično lepoto so na primer zelo dovzet
ne najstnice. Ko dekleta dozorijo, začnejo postopoma bolj ce
niti druge izraze moči: intelektualno moč (inteligenco, spret
nost, talent), moralno moč (modrost, dobroto, poštenost, po
končnost), nazadnje pa tudi materialno moč (oblast, denar).

Priznam, da smo dekleta kar zahtevna, in razumem, da včasih 
fantje nad nami obupajo. Kako lahko vendar zahtevamo od njih, 
da so vedno ‘'najboljši', da nam vedno z nečim imponirajo, da 
so vedno uspešni?! ? V resnici pa stvar ni tako huda, kot se lah
ko zdi na prvi pogled. Navsezadnje smo dekleta tudi zelo ču
stvena bitja in na to se lahko fantje oprejo, ko so na osvajalnem 
pohodu. Dekleta se namreč včasih lahko stopimo že ob drobni 
pozornosti, ki nam jo  izkažete, ali ob lepem komplimentu. Tista 
pradavna "moč' pa je  lahko zelo relativna stvar. Seveda bo zelo 
učinkovito, če bo fant znal dokazati, da je "najboljšt' v svojem 
poklicu, da j e "umetnik" (kako je to privlačno!!), da je  intelek
tualec, "znanstvenik", uspešen gospodarstvenik itd., itd. Ven
dar pa bo dovolj, da se pred dekletom izkaže z majhno stvarjo: 
lahko ste zelo spretni v svojem konjičku, morda v kakem špor
tu, lahko jo  očarate, če imate npr. "najlepšo" zbirko ne-vem- 
česa ali če znate izdelovati “najlepše" modele kdo-ve-česa...; 
predvsem pa bo fant lahko osvojil srce ljubljene, če bo ona o- 
pazila, da je posebno dober in občutljiv, ali pa če jo  bo znal ob 
vsaki priložnosti zabavati s svojim smislom za humor in pozitiv
nim odnosom do življenja...

Torej za zaključek, poenostavljeni PRAKTIČNI NASVET ZA FAN
TE: izkažite se z veliko ali tudi majhno stvarjo - najbolje s svojo 
občutljivostjo in pozornostjo do dekleta, ki vam je všeč. Četudi 
ste vse prej kot njen idealni tip, se boste lahko dotaknili njene
ga srca, če j i  boste dali čutiti, da je najpomembnejša oseba na 
svetu in da lahko zanjo storite prav karkoli. Pozanimajte se, 
kakšni so njeni okusi, kaj j i  je všeč in se izkažite s tem, da se j i  
prilagodite. Če je zgovorna, jo  poslušajte, če rada posluša, j i  
pripovedujte o sebi. Dihajte z njenim ritmom! Če j i  je všeč ro
mantika, jo  presenetite s tem, da jo  povabite v kino in si oglejte 
pocukran film, ki ga sami nikoli ne bi šli gledat; če j i  je  poseb
no všeč kak pevec ali skupina, jo  povabite na koncert; če j i  je 
všeč plesati, jo  povabite na ples - tudi če sami niste kak izkušen 
plesalec, bo še toliko bolj cenila vašo pozornost!

Predvsem ste lahko gotovi, da za dekle ni nič bolj privlačnega 
kot to, da je fant resnično zaljubljen vanjo!

Uspešno pomlad vam želi
VAŠA BIBA


